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V roce 2010 proběhlo ulicemi našeho města mnoho událostí malých i velkých. 
Některé jsem zapsala, jiné prošly zaznamenány jen těmi, kterých se týkaly 
a snad jsou uvedeny v kronikách jiných. Část se jich odehrála stovky či tisíce 
kilometrů od našeho domova, přesto nás zasáhly. Mám tentokrát na mysli 
výbuch islandské sopky, o jejíž existenci jsme do letošního roku neměli ani 
tušení. Následkem její činnosti utichla na několik dní letecká doprava a 
zmatek, jenž zavládl na evropských letištích, nám dal čas uvědomit si naši 
závislost na neustálém přemísťování se odněkud někam. Ti vnímavější se 
naopak mohli těšit z oblohy, kterou znali naši předkové: modrou klenbu 
ozdobenou pouze bílými mraky, nikoliv spalinami leteckých motorů.  
 
Nuže, nahlédněme, čím jsme žili v roce 2010 a věřte, že událostí bylo daleko 
více. Škoda, že je nelze zapsat všechny, ale copak je možné popsat celý 
svět?  
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UUDDÁÁLLOOSSTTII  VV  RREEPPUUBBLLIICCEE  AA  VVEE  SSVVĚĚTTĚĚ  
 
 
12. ledna zasáhlo karibský stát Haiti zemětřesení o síle 7 stupňů. Počet 
obětí se odhadoval až na 200 tisíc, dalších 300 tisíc bylo zraněno. V naší 
republice se pořádaly sbírky pro pomoc postiženým, finanční částkou pomohla 
i vláda.  
 
Na mistrovství světa v ledním hokeji čeští hokejisté získali zlatou medaili. 
Mistrovství se konalo v březnu Kolíně nad Rýnem.  
 
20.3. přijel do republiky následník britského trůnu princ Charles s chotí 
Camillou. Pobyl u nás 4 dny. 
 
Od 1.4.2010 ukončila Česká pošta po 160 letech doručování telegramů, 
V roce 2009 jich bylo na celém území České republiky podáno jen 756. 
Telegramy byly v minulosti možností, jak nejrychleji podat zprávu. V dnešní 
době se rozšířily  telefony  a podávání telegramů se stalo archaickou 
záležitostí, navíc i drahou. Odeslání zprávy o šesti slovech přišlo až na 150 
korun, naproti tomu SMS zpráva z  mobilního telefonu nás stojí  přibližně 
2,- Kč, za odeslání e-mailové zprávy neutratíme nic.  
 
8.dubna přijel do Prahy přijel ruský prezident Dmitrij Medveděv a americký 
prezident Barack Obama. Společně podepsali dohodu o omezení počtu 
strategických útočných zbraní.  
 
10. dubna se u Smolenska zřítilo letadlo, na jehož palubě byl polský 
prezident Lech Kaczyňski se svojí ženou a dalších 95 lidí, převážně 
význačných polských osobností.   
 
14. dubna proběhla českým tiskem zpráva, že romští aktivisté vyzvali 
k úpravám Ladovy knihy Kocour Mikeš kvůli údajnému projevu rasizmu. Proti 
aktivitě okamžitě vznikla protiaktivita „Zachraňte kocoura Mikeše“, ke které 
se v krátké době připojily desítky tisíc lidí. 
 
Dubnovou událostí, která se stala předmětem hovorů snad všech lidí, byl 
výbuch sopky na dalekém Islandu. 
Sopka s nevyslovitelným názvem Eyjafjallajökull, česky a tedy srozumitelněji 
Ledová víla v podhůří, zkomplikovala život několika  milionům lidí po celém 
světě. 15. dubna se probudila k činnosti a začala chrlit obrovské množství 
sopečného popela, který  vítr zanesl nad Evropu. Popel jsme při pohledu     
na oblohu neviděli, protože byl rozptýlen ve velkých výškách. Zaznamenali ho 
však ti, kteří byli odpovědni za bezpečnost leteckého provozu. Z obavy,     
že by vysoká koncentrace popela mohla způsobit vysazení motorů letadel     
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a jejich havárie, byla po tři dny uzavřena všechna letiště v severní, západní 
a později i střední Evropě. Cestující zůstávali „uvězněni“ na letištích,         
a protože má každá nepříjemnost i svá pozitiva, mnoho lidí znovu objevilo 
výhody železniční dopravy. Ti, kdo zůstávali doma a nebyli na letecké 
dopravě závislí,  pochvalovali si čistou oblohu bez množství bílých čar – 
zmrzlých zplodin, jež za sebou letadla letící ve velikých výškách zanechávají.  
Když po třech dnech mrak popela zeslábl, mohl být postupně provoz         
na letištích obnoven. Pak již jen zbývalo spočítat ztráty leteckých 
společností, které samozřejmě byly vysoké.  
V naší republice byl vzdušný prostor uzavřen od pátku 16. dubna             
až do pondělí 19. dubna. Létat v tu dobu přestaly i vrtulníky letecké 
záchranné služby.  
 
20. dubna došlo v Mexickém zálivu k havárii ropné plošiny, která explodovala 
a o tři dny později se potopila do moře. Z vrtu v hloubce 1 500 metrů začala 
nekontrolovatelně unikat ropa. I když byla zapojena nejmodernější technika, 
podařilo se ropný gejzír zastavit až po třech měsících. Bylo zničeno        
650 kilometrů pobřeží USA a vzácné přírodní rezervace.  
 
6. června zemřel Vladimír Smoljak, známý filmový a divadelní režisér, 
scénárista a herec.  
 
28. června jmenoval prezident Klaus premiérem Petra Nečase. 
 
V letních měsících vystoupaly teploty vzduchu v centrální části Ruska        
až ke čtyřicítce. Nezvyklá vedra a sucho byly příčinou velkých požárů 
v lesích a špatné úrody obilí. 
 

UUDDÁÁLLOOSSTTII  VV  NNAAŠŠEEMM  MMĚĚSSTTĚĚ  
 
 

Leden 
 
Od prvního ledna bylo na základě rozhodnutí Rady města zvýšeno nájemné 
v městských bytech. Z dvaceti korun za metr čtvereční u starších bytů      
a 25 Kč u bytů I. a II. kategorie byla cena zvýšena jednotně na 56 Kč. 
 
Prvním dítětem narozeným v kyjovské porodnici byl David Kučera ze Ždánic. 
Na svět přišel chvíli po půlnoci 2. ledna. Šťastnou maminku navštívil ředitel 
nemocnice a náměstkyně pro ošetřovatelskou péči. Předali jí kytici a dárkový 
balíček s potřebami pro  dítě.  
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Prvním kyjovským občánkem letošního roku byla holčička Leontýnka 
Kožůšková, která se narodila 3. ledna v 10 hod. 18 minut.  
 
V rodině Kožůškových byla Leontýnka druhorozená. Pětiletá sestra Karolína 
se na miminko velmi těšila hlavně proto, že si bude mít s kým hrát 
s panenkami. Chce to ovšem jediné – minimálně tři či čtyři roky počkat, až 
se z vrnícího uzlíčku stane holčička, která bude umět běhat, mluvit, dělat 
kotrmelce, házet balonem a další a další činnosti, nutné pro život.  Maminka 
převzala z rukou starosty Františka Lukla dárek, deset tisíc korun.  
 
5. ledna v divadelním sále Domu kultury proběhl novoroční koncert 
Moravského klavírního tria. Svátečně laděný program byl zaměřen na slavné 
árie a dueta z oper a operet světového repertoáru.  
 
9. ledna zasahovali kyjovští hasiči při sněhové kalamitě. Museli ořezávat 
větve, které se lámaly pod tíhou těžkého sněhu a ledu.  
 
9. ledna vystoupil v kyjovském kostele Komorní orchestr města Kyjova 
s adventním koncertem.  
 
Lednové mrazy pomohly správci městského stadionu vytvořit na víceúčelovém 
hřišti dostatečnou vrstvu ledu, aby se mohlo začít bruslit. Otevřeno bylo   
od 24. ledna denně od 9 hodin až do 19 hodin. V dopoledních hodinách 
bruslení využívaly hlavně školy, odpoledne pak již veřejnost. Večerní hodiny 
využívaly skupiny  zájemců o hokej. Počasí bylo pro bruslení příznivé a stejně 
příznivé byly i ceny za ledovou radovánku. Děti do 6 let měly vstup zdarma, 
děti nad 6 let a dospělí pak zaplatili vstupné 20 Kč. Školy při bruslení 
v rámci vyučování platily 5,- Kč za osobu. Při pronájmu ledu, například      
na hraní hokeje, zaplatili zájemci 300,- Kč na hodinu. 
 

Únor 
 
Počasí v první polovině února bylo zcela v režii paní Zimy, která ukazovala 
svoji příjemnou tvář. Teploty se pohybovaly mírně pod nulou, na polích ležel 
lednový sníh, takže si zahrádkáři a zemědělci mohli pochvalovat, že únor 
bílý, pole sílí. Chodníky v ulicích města byly již odhrnuté. Většinou občané 
nečekali, až město úklid zajistí a postarali se sami.  
Počasí využívaly děti, které chodily bruslit na stadion. Na cestách v okolí 
Kyjova jsme mohli vidět běžkaře. Blízkost jara oznamoval prodlužující se den, 
ale také barevné sáčky se semeny květin a zeleniny v kyjovských obchodech. 
Stejný sortiment nabízel již od počátku února trhovec dvakrát týdně        
na tržišti uprostřed náměstí.  
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Fašank, který odstartovává předvelikonoční půst, proběhl v Kyjově v neděli 
14. února v režii omladiny ze Slováckého souboru. Ve 14 hodin se účastníci   
i zvědavci sešli před hospodou U Jančů a „turné“ po nětčických domech bylo 
zakončeno o čtyři hodiny později v Obecním domě. Muzika hrála veselé písně, 
u každého domu zaznělo „Pod šable“ a hospodyně přinášely vejce i slaninu, 
kterou, jak velí zvyk, nabodávaly na stárkovu šavli. Nálada byla veselá       
a protože sněhu bylo dostatek, každou zastávku doprovázela i řádná 
koulovačka.  Do veselého konání se zapojila  veškerá maskovaná družina,    
pozadu nezůstali ani diváci. Sníh pak zasáhl nejen Medvědův kožich,ale 
dokonce i hospodyni a podnos plný fašankových koblihů.   
 
V úterý 16. února se v estrádním sále Domu kultury konala I. Konference 
komunitního plánování sociálních služeb. Jednalo se o potřebách lidí          
na Kyjovsku, rodin s dětmi, mládeže, seniorů, zdravotně hendikepovaných    
či duševně nemocných osob. S konkrétními výstupy komunitního plánování 
sociálních služeb se přišlo seznámit na dvě stě lidí z řad odborníků i laické 
veřejnosti. Na konferenci byl představen výsledek dvouletého procesu,     
kdy se scházely pracovní skupiny na přípravě plánu.  
 
24. února došlo k poruše podzemního kabelu veřejného osvětlení na ulici 
Dvořákova. Kromě jmenované ulice zůstaly v noci ponořeny do tmy i ulice 
Klvaňova, Tichá, Brandlova, Palackého a Újezd. Opravy byly zahájeny 
neprodleně, takže již druhého dne večer bylo vše v pořádku a noční chodci 
měli své ulice takové, na jaké jsou zvyklí, tedy osvětlené. 
 

Březen  
 
9. března do Kyjova přijeli světoznámí hudebníci, klavíristé Igor a Renáta 
Ardaševovi, známí pod názvem Duo Ardašev. V rámci Klubu přátel hudby 
vystoupili se skladbami pro čtyřruký klavír.  
Na sobotu 20. března připravil Cech kyjovských vinařů Josefský košt vína. 
Tato akce je již tradičně na vysoké úrovni a hojně navštěvovaná. K radosti 
pořadatelů letos přišly téměř čtyři stovky návštěvníků.  
Mezi milovníky dobrého vínka zavítal i ministr zemědělství Jakub Šebesta. 
Původně sice, jak sám řekl, přijel inkognito, ale protože ho organizátoři 
koštu dobře znají, věc se neutajila. Vinaře pak potěšila jeho pochvalná slova 
určená skvělé akci i kvalitě vzorků vín.  
 
24.března po čtvrté hodině ranní ve druhém patře domu na Lidické ulici 
vybuchl plyn. Byla přivolána záchranka, policie i hasiči. Výbuch byl tak silný, 
že trosky oken se našly až 20 metrů od domu. Majitel bytu utrpěl těžké 
popáleniny na 90% těla a byl převezen na popáleninové centrum do Brna. 
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27. března proběhla v Domě kultury soutěž dětských zpěváků Vyletěla 
holubička. Letošní ročník této soutěže dětských zpěváků lidových písní byl 
jubilejní dvacátý a zúčastnilo se ho téměř šedesát dětí z celého regionu. 
Nejpočetnější kategorie dětí byla ve věku 12 – 13 let.  
 
28. březen patřil Jarnímu otevírání sklepů. Po úvodním uvítacím pozdravu 
starosty města jsme si s krojovanými účastníky zazpívali a pak jsme se vydali 
ke sklepům na Šištót, kde následoval zábavný program v režii Slováckého 
souboru Kyjov a souboru Tragačnice. V programu vystoupili i hosté, mužské 
sbory z Vrbice, Uherského Hradiště, Vacenovic, Ratíškovic, Týnce a Lipova. 
 

Duben 
 
Duben byl v ART Mlýnu věnován výstavě koláží Lenky Dohnalová. Ve dnech  
2. a 4. dubna jsme si zde mohli zakoupit ručně zdobené kraslice.  
 
V noci z 19. na 20. dubna zasahovali hasiči při požáru zahradní chatky 
v zahrádkářské kolonii za sportovní halou na Havlíčkově ulici. Po druhé hodině 
ranní zahlédl motorista ze silnice plameny, volal tedy okamžitě na tísňovou 
linku. K požáru přijely čtyři jednotky hasičů, kterým se po půlhodině podařilo 
dostat požár pod kontrolu. Oheň bohužel připravil o život muže bez domova, 
který chatku se souhlasem majitele od loňského podzimu obýval.  
 
22. duben je označován jako Den Země. Oslav se v Kyjově už po čtvrté ujalo 
občanské sdružení Kyjovské Slovácko v pohybu. Veškeré dění se letos 
uskutečnilo v městském parku a bylo určeno dětem z mateřských a základních 
škol. Po celém parku byla umístěna stanoviště, kterými děti procházely       
a soutěžily ve znalostech týkajících se přírody, třídění odpadů.               
Po absolvování všech soutěžních stanovišť dostaly děti odměnu, dřevěné jojo  
 
a bonbony. Na jednom ze stanovišť byly pro děti připraveny výkresové 
papíry, barevné fixy a pastelky. Děti dostaly za úkol napsat či namalovat 
Zemi přání. Jaká byla přání? Mnoho jich vyjadřovalo vše nejlepší, jak už to 
při narozeninách chodívá. Některé děti byly originální: „Milá Země, přeji ti 
hodně štěstí a doma jsem taky na tobě“,  nebo „Vše nejlepší a hodně 
úspěchů ve vesmíru přeje ZŠ Újezd 5.B“. Psaníčka doprovázely i kresby. 
Stromy, květiny, domečky s velikým komínem, z něhož se kouří, zkrátka vše, 
co děti umí. Kdosi přidal i kresbu „babičky, když byla ještě mladá“, a „zubař 
Alois Šafránek ve své ordinaci“.  
Během dopoledne proběhla na trávníku ve staré části parku dvě divadelní 
představení s ekologickou tématikou, klienti Domova Horizont předvedli      
své taneční umění, pochlubili se svým uměním pletení proutěných košíků       
a modelování předmětů z hlíny. V dalším stánku nabízeli členové kyjovského 
spolku včelařů ochutnávku medu.  
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Součástí oslavy Dne Země byla i podvečerní přednáška o přírodě jihovýchodní 
Moravy, která se konala v čítárně městské knihovny. Žel, na poutavé povídání 
přišlo jen několik posluchačů. Pracovnice knihovny bezradně krčily rameny    
a dodaly, že na přednášky o věcech ezoterických, numerologických            
a kabalistických přijde lidí vždy hodně.   
 
Slunečné počasí a rozkvetlá příroda, to byly veličiny, které zajistily  skvělý 
průběh Kyjovské padesátky. V prostorách restaurace Sport Billy v Mezivodí 
se v sobotu 24. dubna scházeli účastníci k registraci. Každý obdržel mapku 
s vyznačenými trasami. Jednotlivci i skupiny, staří i mladí, rodiny s dětmi,  
ti všichni vybaveni dobrou náladou a batohy se svačinou odcházeli            
na autobusovou zastávku na Zahradní ulici. Kyvadlovou autobusovou dopravou 
jeli do Bohuslavic, kde byl začátek tras na 10, 20, 27, 35 a 50 kilometrů. 
Kolem deváté hodiny odjel autobus plně obsazený rodiči s nejmenšími dětmi 
na Kameňák, kde organizátoři připravili pro malé děti lákavé  soutěže, hry   
a opékání špekáčků u táboráku. 
Po návratu turistů na start závodu, který byl současně i cílem, každý 
účastník obdržel diplom a pamětní hrníček. Také si mohl zakoupit skvělý 
guláš, jehož porce znamenala plný talíř dobrého pokrmu za příjemných 35 Kč. 
Toho dne bylo v zahrádce restaurace Sport Billy rušno již od 6 hodin,     
kdy začali přicházet ti nejvytrvalejší , kteří měli v plánu 50 km trasu.    
Živo bylo až do pozdního odpoledne.  
 
Letošní oslavy 65. výročí osvobození města, které se konaly ve středu     
28. dubna, byly po mnoha letech pojaty šířeji. Cílem organizátorů bylo 
přitáhnout na oslavy i mladé lidi. U pomníku padlých před gymnáziem 
vyhrávala Vojenská hudba armády České republiky z Olomouce, vojáci 
v historických uniformách stáli čestnou stráž. Po úvodním slovu starosty 
města následoval krátký kulturní program, v němž zazpíval sbor Carmina 
Vocum.  
Oslav se účastnila i senátorka Alena Venhodová, zástupkyně primátora města 
Myjavy Emília Maniačková, členové Svazu bojovníků za svobodu, členové 
Sokola v uniformách, které připomínaly dobu první republiky. 
Po slavnostním programu jsme se všichni v průvodu prošli na náměstí. Zde 
byla připravena ukázka přepadení automobilu s teroristy zásahovou 
jednotkou. Maskovaní muži se slanili z okna  Domu kultury, po chvíli plížení   
a ukrývání zasáhli za pomocí dýmovnice a výhružných pokřiků. Zločince 
samozřejmě zneškodnili, ale bylo vidět, že jsme denně masírováni televizními 
akčními filmy plnými zlých teroristů a neohrožených policistů. Děti  i dospělí 
sledovali tuto scénku sice se zájmem, ale po skončení se ozvalo udivené       
„ …a to je všechno?“  
 
Po této akční ukázce byla v Domě kultury připravena výstava vojenských 
artefaktů, ovšem největší pozornost kluků (ale i dívek)  se soustředila       
do prostoru před radnicí. S pomocí a pod dohledem uniformovaných mužů    
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si mohli vystřelit z pušky či nechat se po vojensky namaskovat. Nadšené děti 
pak odcházely domů pomalované hnědou a zelenou maskovací barvou.          
A co bylo největším blahem pro budoucí muže? Když si mohli ulovit prázdnou 
vystřelenou patronu! To byl suvenýr!  
 
 
30. dubna jsme se sešli na náměstí, abychom dohlédli, zda členové 
Slováckého souboru správně staví máj. Ta letošní byla čtyřicetimetrová, 
pokácená v kyjovských lesích o týden dříve. Jak řekl Milan Pokorák, 
s pořízením máje je vždy mnoho práce. Nejdůležitější je vybrat správný 
strom, osekat větve, odstranit kůru a pak kmen dopravit do Kyjova. Za tím 
účelem se v lese bezpodmínečně musí do lesa přijet s „veliků partyjů“.       
Při stavění máje se pak zpívá, popíjí vínko. Členové Slováckého souboru jsou 
v podezření, že máj by šlo postavit i rychleji, ale muži si náročnou práci rádi 
„užívají“.  
 

Květen 
 
Na kyjovském koupališti se 1. května konaly oslavy Svátku práce. Pro děti 
zde byly připraveny nejrůznější atraktivní soutěže, pro dospělé vyhrávala 
dechová hudba. Přišlo na jedenáct stovek lidí, zájem byl i o bohatou 
tombolu.  
 
Ve stejnou dobu se v parku konala další akce, Den koně, kterou uspořádal 
Klub kyjovských koňáků. Přijeli koňáci ze všech koutů naší republiky, viděli 
jsme např. repliku kočáru s „pravým panem hrabětem“, kovboje, rytíře.  
Sešlo se mnoho diváků, kteří shlédli předvádění plemen koní, ukázky 
jezdeckých disciplín, zápřeže a výcviku koní. Sdružení Piafa z Vyškova 
představilo hiporehabilitaci, nechyběly ani rytířské hry.  Pro děti i dospělé 
byly připraveny lákavé atrakce, z nichž bezesporu vítězila možnost projížďky 
na koni. Zájem samozřejmě zaznamenal i skákací nafukovací hrad, 
přitahovaly soutěže pro děti.  Majitelé koní si u stánků mohli zakoupit výbavu 
pro své koně, nechybělo ani občerstvení. Alespoň na jeden den jsme 
zapomněli na automobily a věnovali jsme svoji pozornost živému dopravnímu 
prostředku, který jsme si mohli pohladit, a který  mnohé odvážlivce        
bez reptání povozil na svém hřbetě. 
A co na to objekty obdivu – koně hnědí, černí či grošovaní? Lidské hemžení 
je moc nezajímalo, vždyť rozkvetlý trávník v parku byl tak šťavnatý          
a chutný – kdo by odolal?  
 
Úspěchy Tenisového klubu Pintera byly důvodem postupu do divizní soutěže. 
V květnu ještě kurty prodělávaly obnovu po zimním provozu, proto se úvodní 
domácí střetnutí hrálo nikoliv doma v Kyjově, ale v Hodoníně. Na boršovských 
kurtech proběhl první zápas až v sobotu 15. května.  
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Na neděli 2. května byla plánována příjemná akce pro milovníky přírody.    
Na plakátech bylo uvedeno: „V 6 hodin sraz na parkovišti u Penny            
na Brandlově ulici. Vezměte si pohodlnou obuv, dalekohledy.“ Procházka jarní 
přírodou v časných ranních hodinách, kdy ptáci mají nejvíce not – co může 
být víc? Na programu byl výlet s ornitologem Karlem Šimečkem, což 
znamenalo příležitost s jeho pomocí naučit se rozpoznávat ptáky podle zpěvu. 
Výlet měl být součástí celostátní akce Vítání ptactva. Proč „měl“? Vše totiž 
dopadlo jinak. Již v noci se přihnaly těžké mraky s deštěm, ráno pak 
vytrvale lilo jako z konve, chvílemi pak ještě víc. Proudy vody byly tak silné, 
že i ptáci umlkli a čekali, až se nepohoda přežene. Z výletu do Polámaných 
tedy nebylo nic… 
 
Deštivé počasí si vynutilo také odložení Jarního polétání, které pořádal 
Aeroklub na letišti u Milotic.  
 
V Bohuslavicích v květnu probíhaly závěrečné práce na dokončení nového 
koupacího biotopu.  
 
Ve Vlastivědném muzeu se uskutečnila výstava s názvem Platím, prosím. 
Zavedla nás do světa obchodů, kdy ještě neexistovaly samoobsluhy, prodavač 
se zeptal zákazníka na jeho přání a celý nákup byl vlastně komunikací člověka 
s člověkem. Mezi exponáty byla např. největší registrační pokladna Nation 
vyrobená v roce 1920, pokladna z r. 1904, a další pozoruhodnosti. Výstava 
byla doplněna fotografiemi a nejrůznějšími předměty připomínajícími bývalé 
kyjovské obchodníky, pláteníka Adamce, knihkupce a majitele papírnictví 
Kolence, Králíčkovy cukrárny a kavárny, drogerii a parfumerii Vítězslava 
Bartoše či lahůdkářství Aloise Krejčího.  
 
Situace s obrovským počtem automobilů ve městě se již stala neúnosnou. 
Rada města na svém zasedání 31. 5. 2010 rozhodla, že na základě 
překročení kapacity parkovacích možností již nevyhoví žádné další žádosti    
o vyhrazené parkovací stání pro konkrétního žadatele, a to ve všech ulicích 
města. Nesouhlasila ani s udělením výjimky pro držitele průkazu ZTP, tedy 
pro osoby invalidní. 
 

Červen 
 
Na 1. červen připravilo Městské kulturní středisko pro děti oslavu Dne dětí. 
Původně se akce měla konat v městském parku, ale kvůli nepřízni počasí byla  
přesunuta do prostor Domu kultury. Soutěže, vystoupení tanečníků, ukázky 
práce s policejním psem a další atraktivní aktivity zajistily příjemné 
dopoledne pro školáky i maminky s malými dětmi.  
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10. června vystoupil pro veřejnost taneční obor žáků Základní umělecké školy 
Kyjov. Divadelní sál Domu kultury byl zcela zaplněn diváky, kterým děti 
předvedly vše, co ze během školního roku naučily pod uměleckým vedením 
Jolany Součkové.  

Červenec  
 
Během víkendu 24. a 25. července navštívil zloděj hospodu v Bohuslavicích. 
Odcizil finanční hotovost a cigarety, poškodil automat na cigarety. Majiteli 
způsobil škodu 50 000 Kč 
 
29. července navštívili dětské oddělení nemocnice zdravotní klauni. Vtipnými 
nápady dokázali odreagovat děti od jejich nemoci. Jejich lékem na všechny 
nemoci bylo měření dobré nálady metrem nebo chytání špatné nálady        
do myších pastiček.  
Občanské sdružení Zdravotní klaun je v republice uznáváno pro svoji 
odbornost ve využívání humoru ve zdravotnictví.  
 

Srpen 
 
Červencová úmorná vedra se líbila  provozovatelům koupališť,protože lidé 
hledali osvěžení, kde se dalo. Koupaliště v Kyjově i bohuslavický biotop 
praskaly ve švech. Příliv milovníků vody ustal s příchodem srpnového  
deštivého a chladnějšího počasí. To si ale zase pro změnu pochvalovali 
houbaři. V lese nacházeli hřiby pravé, kozáky a dokonce i vzácné syrovinky 
 
7. srpna se v kyjovském Domu kultury sešla padesátka kvalifikovaných 
degustátorů vína, aby hodnotila vína pro 4. ročník Galerie rulandských vín 
v České republice. Organizátorům se podařilo zajistit 400 vzorků vín 
burgundských odrůd z celé České republiky. 29 vzorků bylo z významných 
slovenských vinařství, další byly z Francie, Itálie, Moldávie a Maďarska.  
Nejvíce bylo zastoupeno Rulandské bílé 149 vzorky, následovalo 110 vzorků 
Rulandských šedých vín a Rulandských modrých 98. Degustátoři se shodli,  
že 4. ročník Galerie rulandských vín měl vysokou úroveň.  
 
Celkovým vítězem a šampiónem 4. ročníku Galerie rulandských vín se stalo 
Rulandské bílé 2009 výběr z hroznů Metroflory Milotice.  
 
Občanské sdružení Omega plus vypravilo v srpnu nákladní auto s nábytkem, 
ložním prádlem a oblečením na východní Slovensko, které bylo zasaženo 
povodněmi. 
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Září 
 
V září byla dokončena rekonstrukce dětských hřišť na Tyršově ulici           
a v Bohuslavicích.  
 
Liga vozíčkářů uspořádala na konci září třídenní kurz „Umím si udělat 
internetové stránky“. Byl určen pro lidi s postižením a nezaměstnané a konal 
se v počítačové učebně základní školy Újezd. Účastníci se snažili proniknout 
do tajů tvorby internetových stránek ve formátu počítačového jazyka HTML. 
Naučili se rozumět novým pojmům, jako jsou tagy, zdrojový kód, vyzkoušeli 
si, jak málo stačí, aby se celá stránka zcela změnila. Jen vědět, kam umístit 
tu správnou značku – a dílo je hotovo. V závěru si všichni své nové 
prezentace zdárně umístili na internet. Samozřejmě, že vždy nešla práce 
lehce. Pak pomohla rada zkušeného lektora nebo soused – žák se změnil 
v souseda – učitele. 
 
Motocyklové závody, které se letos konaly 3. a 4. září, znovu rozvířily 
diskuze o vhodnosti jejich konání v ulicích města. Došlo totiž ke zraněním    
a dvojí přerušení závodu v kategorii Supermono znamenalo podle pravidel  
ukončení závodu. Stížnosti občanů byly tentokrát na nedodržování určených 
přestávek a na příliš dlouhou dobu, kdy byly ulice města uzavřeny.    
 
 

Říjen 
 
Od prvního října byl stanoven nový sazebník nájemného za prodejní místo   
na tržišti na náměstí. 
Prodejci zaplatí při prodeji potravinářského zboží 100 Kč za prodejní místo  
a den, při prodeji nepotravinářského zboží 200 Kč za prodejní místo a den. 
Prodejci – poživatelé starobního důchodu, kteří prodávají přebytky z vlastní 
drobné zemědělské a pěstitelské výroby, zaplatí 20 Kč za prodejní místo     
a den. 
 
Prvního října se v loutkovém sále Domu kultury konala přednáška s besedou   
a promítáním na téma Jsme ve vesmíru sami? Přednášejícím byl P. Pavol 
Gábor, SJ, Ph.d. z Vatikánské observatoře.  
 
10. října se v Domě kultury uskutečnil benefiční koncert, jehož výtěžek byl 
určen na opravu kostela Nanebevzetí Panny Marie v Kyjově. V programu 
vystoupil Jiří Pavlica, Jiří a Zdenka Tichotovi ze Spirituál kvintetu, dětský 
soubor Kyjovánek a pěvecký soubor Modráčci. Akce vynesla 50 tisíc korun.   
 
12. října se konal zahajovací koncert Kruhu přátel hudby. Vystoupil žesťový 
soubor Brass 6.  
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Ve čtvrtek 28. října jsme slavili státní svátek. Ve středu 27. a pátek     
29. října byly školy zavřeny, protože děti měly prázdniny. Víkend se tím 
prodloužil od středy až do neděle. Lidé volna využili k vyzdobení hrobů      
na dušičky. Čistili pomníky, odstraňovali spadané listí, aranžovali na hroby 
květiny umělé i živé, zapalovali svíčky. Počasí však kalendáři ani trochu 
neodpovídalo. Bylo velmi teplo, přes den 15oC, v noci teploměr klesl pouze   
na 13oC. Velmi teplo bylo i o dalším víkendu.  
 
Vzpomínkové shromáždění u příležitosti vzniku samostatného Československa 
s kladením věnců a krátkým kulturním programem proběhlo v Kyjově ve středu 
27. října. Představitelé města položili věnce u památníků obětem válek 
v Bohuslavicích, Boršově a v Kyjově.   
 
V říjnu vystavoval v Galerii Doma obrazy Miroslav Malina z Uherského 
Hradiště. 
 

Listopad 
 
Ve středu 24. listopadu byl na náměstí postaven vánoční strom, jenž původně 
vyrostl na sídlišti Za Stadionem. Až do pozdních odpoledních hodin pak trvaly 
práce na výzdobě v centru města. Řetězy se žárovkami připomínajícími 
hvězdnou oblohu byl osvícen nejen vánoční strom, ale i koruny stromů        
po obvodu náměstí.  
 
Vánoční strom vylákal dva mladíky k ověření fyzické kondice. Uprostřed noci 
se snažili na statný smrk vylézt za dohledu dívky, o jejíž přízeň se zřejmě 
oba ucházeli. Strážníci městské policie je uviděli na záběru kamery,       
která monitoruje prostor náměstí, takže hoši neměli příležitost svůj um řádně 
předvést. Vzápětí byli dopadeni a i když by se jejich sportovní výkon dal 
označit jako klukovina, museli uhradit škodu způsobenou rozbitím několika 
ozdobných baněk. 
Nemilých událostí však neubylo. Všechny nás překvapila zpráva, že někdo 
vykrádal peníze z kasičky pod vánočním stromem. I když byla uzavřená, 
zapečetěná a připoutaná ke kmeni stromu, mizely z ní papírové bankovky. 
Zloděje se nepodařilo dopadnout. Aby se vykrádání nemohlo opakovat, 
městská policie ve večerních hodinách kasičku ukládala do služebny            
a pod strom ji zase ráno vracela.   
 
Ve středu 11. 11. v jedenáct hodin a jedenáct minut bylo ve dvorním traktu 
Infocentra zahájeno otvírání svatomartinských vín. Událost se konala 
v dopoledních hodinách, kdy většina lidí je v práci. Přesto se sešla snad 
stovka lidí, kteří po zakoupení pravé „svatomartinské“ skleničky nechali si 
nalévat vzorky vín k degustaci. Pokud seznali, že víno je skvělé, zakoupili  
láhev téhož vína pro domácí konzumaci. Lidé se zde zdravili se známými, 
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potkávali se nečekaně s přáteli. Aby byla atmosféra martinského dopoledne 
ještě veselejší, hrála ve dvoře reprodukovaná cimbálová hudba s kyjovskými 
písničkami. Doplněním akce  měl být prodej výrobků z ovčího sýru. Žel, mladý 
bača dorazil se svým pultíkem o hodinu později, kdy už bylo víno vypito, 
proto se setkal jen s minimálním zájmem.  
Otvírání svatomartinských vín se konalo v Kyjově potřetí. Někteří „pamětníci“ 
vzpomínali na předchozí ročníky, které se pořádaly na náměstí a byly tak více 
po ruce, také postrádali živou cimbálovou muziku.  
 
21. listopadu proběhla v modlitebně České církve evangelické na Dobrovského 
ulici přednáška kapitána Martina Vařeky na téma Afghánistán očima 
vojenského kaplana.  
 

Prosinec 
 
2. prosince se v obřadní síni kyjovské radnice konal křest knihy MUDr. Jiřího 
Dunděry Hrstka osudů. Kniha navazuje na knihu 33 životů stejného autora, 
která byla vydána před pěti lety. Obě knihy se věnují osobnostem, které 
ovlivnily život našeho města a vydalo je občanské sdružení Kyjovské Slovácko 
v pohybu. 
 
Ve středu 8. prosince stávkovali provozní zaměstnanci kyjovských základních 
škol. Připojili se k celostátnímu protestu proti vládnímu omezování výdajů 
státního rozpočtu. Vláda se totiž rozhodla rekordně vysoký deficit řešit 
snižováním příjmů po způsobu antijánošíkovském – brát chudým, dávat 
bohatým. Omezila příjmy lidem se zdravotním postižením, seniorům závislým 
na péči jiných osob, zkrátila podporu v nezaměstnanosti a důchodovou 
reformu připravila takovou, která znamená citelné omezení výše důchodu     
u lidí, kteří mají nízké příjmy.    
 
13. prosince se v estrádním sále Domu kultury konalo slavnostní ukončení 
kurzu tance a společenské výchovy.   
 
18. prosince uspořádalo občanské sdružení Jančovka setkání jazzových 
hudebníků a přátel jazzu. Setkání se uskutečnilo v prostorách klubu Jančovka 
v Nětčicích.  
 
18. – 19. prosince se v ART Mlýně v Bohuslavicích uskutečnila výstava 
obrazů, dřevěných výrobků a dárkových předmětů s vánoční tématikou. 
S otevřením výstavy byla veřejnosti představena sbírka básní MUDr. Jana 
Pavlíka Mezi dvěma světy, která byla pokřtěna o čtyři dny dříve v obřadní 
síni kyjovské radnice.  
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18. prosince se boršovští sešli na zpívání u vánočního stromu na Školní ulici. 
Koledy více i méně známé zazpíval Mužský sbor z Boršova. 
 
V Kyjově jsme se na vánočním zpívání sešli 23. prosince. Tentokrát se však 
nezpívalo přímo u stromu, ale na schodech ke kostelu, což s povděkem přijali  
diváci, protože  na účinkující  dobře  viděli.  S koledami a hraným příběhem 
o narození Ježíše vystoupili členové Slováckého souboru  a Tetky z Kyjova. 
Hudbu zajistila dechová hudba Žadovjáci.  
 
26. 12. jsme se účastnili Štěpánského běhu, který každoročně pořádá 
Atletický klub Kyjov. Někteří se účastnili osobně jako závodníci, jiní          
se spokojili s účastí symbolickou – dopoledním pobytem mimo dosah dobrého 
jídla a laskomin, jichž máme o svátcích přebytek, a povzbuzováním            
a potleskem pro sportovce.  
 
 
Úplně poslední akcí letošního roku v Kyjově byla Gulášpárty, která byla 
příjemným důvodem k procházce městem. K dobrému jídlu, svařenému vínu   
a hudbě se letos přidala i skutečnost, že guláš a závěrečný ohňostroj zaplatil 
nejmenovaný sponzor.  
 

OOBBYYVVAATTEELLSSTTVVOO  
 
 
 
K 31. 12. 2010 mělo naše město 11 584 obyvatel, z toho 5 858 žen         
a 5 726 mužů. Z tohoto počtu pak žilo v místní části Bohuslavice 321 žen    
a 322 mužů.  
 
Během roku se narodilo 115 dětí, přistěhovalo se 175 občanů, odstěhovalo 
237 a zemřelo 116.  
 

Matrika 
 
Tři matrikářky zajišťovaly matriční agendu pro Kyjov a obce Bukovany, 
Kelčany, Muchnice,  Nechvalín, Nenkovice, Ostrovánky, Sobůlky, Skoronice, 
Stavěšice, Strážovice, Věteřov  a  Želetice. Kromě toho vykonávaly v rámci 
úřadu s rozšířenou působností kontrolní činnosti pro 17 matričních úřadů  
v územním obvodu Kyjovska. Letos matrika zaznamenala 1069 narozených 
dětí, 455 úmrtí. Dále evidovala 102 uzavření manželství, 61 rozvodů,      
107 určení otcovství a 5 změn jména nebo příjmení.  
Nejčastějším jménem pro narozené děti byl Jakub, Tomáš, Adam a Lukáš. 
Největší frekvenci dívčích jmen zaznamenaly Elišky a Terezy. 



 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2010  

 

17

ZZAAMMĚĚSSTTNNAANNOOSSTT  
 
Statistika k 31. 12. letošního roku zaznamenala v našem městě 6 086 
ekonomicky aktivních obyvatel.  785 občanů bylo v evidenci Úřadu práce jako 
nezaměstnaní v kategorii „dosažitelní uchazeči“, tedy ti, kteří mohou ihned 
nastoupit do zaměstnání při nabídce vhodného pracovního místa. Míra 
nezaměstnanosti dosáhla v Kyjově 12,90%. 
 
 

LLIIDDÉÉ  
 

Čestné občanství 
 
Město Kyjov udělilo ocenění Čestný občan města Kyjova  Prof. Ing. Janu 
Hlaváčovi, DrSc. za celoživotní vědeckou činnost, PhDr. Zdeňku Vašíčkovi   
za celoživotní publicistickou a pedagogickou činnost, In memoriam Akad. 
arch. Ing. Ludvíku Hilgertovi za celoživotní dílo v oblasti architektury. 
Slavnostní akt předání se uskutečnil 21. září v obřadní síni radnice. Z rukou 
starosty převzali ocenění Prof. Hlaváč, Dr. Zdeněk Vašíček a zástupci rodiny 
Hilgertovy.   
 

Oldřich Máčel 
 
Prvního února jsme si připomněli 100. výročí narození kyjovského sbormistra 
a učitele Oldřicha Máčela, který významně přispěl k rozvoji kultury v Kyjově. 
Byl uznávaným pedagogem, hudebníkem, sbormistrem, dirigentem, 
skladatelem a textařem lidových písní, ale také nadšeným a dlouholetým 
včelařem. Od roku 1957 až do r. 1992  jako sbormistr vedl ženský pěvecký 
sbor Kyjovanka, z něhož vytvořil sbor vysoké umělecké úrovně se širokým 
repertoárem od klasiky až po lidové písně. Sbor byl znám i v zahraničí, 
především v bývalé Německé demokratické republice. V sedmdesátých letech 
se zasloužil o vznik Mužského sboru Kyjov. Dvacet let byl sólistou Pěveckého 
sdružení moravských učitelů. Společně s manželkou se věnoval včelařství. 
Obhospodařovali spolu až 65 včelstev, oba měli státní zkoušky z oboru 
včelařství, který také vyučovali, pořádali přednášky o chovu včel, výrobě 
medoviny, medového vína a pečiva. 
V roce 1996 obdržel Oldřich Máčel Cenu města Kyjova za celoživotní 
záslužnou práci.    
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U příležitosti tohoto výročí se v neděli 14. března v divadelním sále Domu 
kultury uskutečnil komponovaný vzpomínkový pořad nazvaný Panu učiteli 
s láskou.  Účinkoval v něm dětský smíšený sbor Modráčci vedený sbormistrem 
Eduardem Cvrkalem, pěvecký sbor Carmina Vocum vedený Mariem Kudelou    
a folklórní sbor Tetky z Kyjova vedený Hanou Petrů. Hudební doprovod 
zajistila skupina Začalovci a cimbálová muzika Jury Petrů.  Setkání 
uspořádaly Tetky z Kyjova ve spolupráci s Městským kulturním střediskem 
Kyjov a odborem školství a kultury Města Kyjova.  
 

RNDr. Miloslav Malec 
 
13. ledna náhle zemřel ve věku 56 let RNDr. Miloslav Malec, ředitel 
Klvaňova gymnázia v letech 1996 – 2006. Na gymnáziu vyučoval od roku 1978 
až do své smrti. Vystudoval a poté vyučoval matematiku a deskriptivní 
geometrii, později si svoji aprobaci rozšířil o studium výpočetní techniky      
a informatiky. Byl nadšeným vinařem, stál u zrodu Cechu kyjovských vinařů. 
Svým přátelským chováním, srdečností a velkorysostí si získal nejen žáky,  
ale i své kolegy.  
 
„Přísný, ale spravedlivý, člověk ryzího charakteru.“  
„Jako třídní profesor byl vynikající, lepšího jsme si nemohli přát.“  
„Dokázal vždy naslouchat, pomoci, poradit.“   
„Dokazoval lidem kolem sebe, že i ve funkci ředitele je možné zůstat slušným 
člověkem a zachovat si lidský přístup ke svému okolí.“  
„Pro jeho přátelský a demokratický způsob vedení jsme si ho velmi vážili.“ 
„Je-li nebe, pak je tam Miloš, protože jsem nepoznal rovnějšího chlapa. Je-li 
vinařské nebe, tak je tam také, protože svým poctivým přístupem tam patří.“ 
  
To jsou věty z ročenky Klvaňova gymnázia za školní rok 2009/2010, jejíž 
úvodní články jsou věnovány památce tohoto skvělého člověka.  
 

Mgr. Mirko Kuba 
 
Mgr. Mirko Kuba obdržel letos v říjnu nejvyšší vyznamenání Českého svazu 
tělesné výchovy za celoživotní práci a výjimečný přínos pro rozvoj tělovýchovy 
a sportu.  Byly tak oceněny jeho významné zásluhy o výchovu stovek mladých 
sportovců z Kyjova a okolí.  
Mirko Kuba se sportu věnoval od mládí. Vystudoval mimo jiné Vysokou školu 
tělovýchovy a sportu v Brně, byl aktivním trenérem košíkové a předsedou   
TJ Jiskra Kyjov v letech 1975 – 1985. Od roku 1971 do roku 1990        
byl ředitelem Klvaňova gymnázia. Vždy kladl důraz na sport a jeho rozvoj. 
Velkých úspěchů dosahoval také v branně sportovních soutěžích v rámci 
školství.  
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Významné návštěvy 
 

Návštěva hejtmana a krajských radních 
 
28. ledna přijeli do Kyjova představitelé Jihomoravského kraje v čele 
s hejtmanem Michalem Haškem. Navštívili kojenecký ústav, nemocnici, 
Centrum služeb pro seniory, prohlédli si probíhající výstavbu muzea. 
V nemocnici si prošli porodní sály, plicní a interní oddělení. Radní            
pro zdravotnictví Oldřich Ryšavý chválil hospodaření nemocnice, která se 
během uplynulých let vymanila ze ztrátových výsledků.  Hejtman slíbil jednat       
se státem o investici na rekonstrukci a obnovu interního oddělení nemocnice. 
Hosté navštívili také gymnázium, kde si prohlédli nově vybudované učebny. 
Ředitelka Klvaňova gymnázia  Renáta Soukalová je seznámila s moderními 
způsoby výuky, které škola používá. 
 
S představiteli našeho města hovořili krajští radní o projektech, které byly 
v našem městě uskutečněny za podpory kraje, tedy o kanalizaci 
v Bohuslavicích a kruhové křižovatce ulic Palackého, Havlíčkova a Brandlova.  
 
Na závěr návštěvy si hosté prohlédli lokalitu Traktorka, kde je plánována 
rekonstrukce komunikace a výstavba kruhové křižovatky.  
 

Návštěva ministra obrany 
 
14. září naše město krátce navštívil ministr obrany Alexandr Vondra.  
Zastavil se na kyjovské radnici, kde se zúčastnil pracovního obědu           
se starostou Františkem Luklem a místostarosty Antonínem Kuchařem         
a Miroslavem Hulou. Návštěva se uskutečnila na pozvání senátorky Aleny 
Venhodové.  
 

Návštěva premiéra České republiky  
 
V pátek 8. října v odpoledních hodinách zavítal do Kyjova premiér České 
republiky Petr Nečas v doprovodu senátorky Aleny Venhodové. Před radnicí 
ho přivítali představitelé našeho města a občané, na uvítanou zahrála 
cimbálová muzika.  
 

Návštěva kardinála Vlka 
 
16. října navštívil naše město při své cestě na jižní Moravu kardinál Miloslav 
Vlk. Kromě věřících ho přivítali také zástupci našeho města starosta 
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František Lukl, místostarosta Antonín Kuchař, kyjovský děkan Josef Lambor 
a vedoucí občanského sdružení Omega Plus Josef Výleta. V rámci návštěvy 
sloužil kardinál Vlk mši v gymnazijní kapli, která byla zcela zaplněna věřícími. 
 
 
 

ŽŽIIVVOOTT  NNAA  RRAADDNNIICCII  
 
 
Dominantou kyjovského náměstí je radnice, jejíž výška je 39,258 metru. 
Nynější podobu má od roku 1995. V roce 1998 byla ve dvorním traktu 
postavena nová budova, v níž jsou umístěny kanceláře odboru sociálních věcí  
a zdravotnictví, zasedací síň a výtah. V přízemí se nachází Radniční galerie. 
Atrium zdobí kašna podle návrhu architekta Vladimíra Vašíčka.  
Budova má svá léta a proto je potřeba jí věnovat náležitou péči. V říjnu 
letošního roku restaurátoři opravili portál a historická okna s pískovcovým 
ostěním v přízemí a prvním patře radnice. Staticky je zabezpečili  a ošetřili 
proti mechu a vodě.  
 
V letošním roce byly zahájeny přípravné práce na novém územním plánu města 
Kyjova. Odbor úřad územního plánování Městského úřadu Kyjov vypracoval    
a zveřejnil návrh územního plánu Kyjova a vystavil ho k veřejnému nahlédnutí. 
Občané se pak mohli v určené lhůtě k územnímu plánu vyjádřit, uplatnit    
své připomínky.  
 
Úředníci na odboru dopravy měli v prosinci delší pracovní dobu. O sobotách 
4. a 18. prosince  byli veřejnosti k dispozici, protože očekávali nápor lidí, 
kteří si nechali vyřizování nového řidičského průkazu až na poslední chvíli.  
 
V závěru roku byly úřední hodiny na městském úřadu zkráceny. Ve dnech  
23. a 30. prosince byl úřad otevřen pouze do 14 hodin,  31. prosince pak 
byl úřad uzavřen. 
 
 
Městský úřad se v letošním roce členil na tyto odbory 
 
Odbor správních a dopravních agend, vedoucí Ing. Jiří Sochna 
Odbor životního prostředí, vedoucí Ing. Šárka Hauserová 
Odbor majetku, vedoucí Mgr. Markéta Pírková 
Odbor sociálních věcí a zdravotnictví, vedoucí Bc. Jiří Kopřiva 
Odbor finanční, vedoucí Hana Churá 
Odbor obecní živnostenský úřad,vedoucí Ing.Bc. Zdena Kyněrová 
Odbor školství a kultury, vedoucí PaedDr. Ilona Pecháčková¨ 
Úřad územního plánování, vedoucí Ing. Bedřich Kubík 
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Stavební úřad, vedoucí Jaromír Budka 
Odbor investic a rozvoje, vedoucí Ing. Jana Šupová 
Odbor organizační a právní, vedoucí Mgr. Pavel Navrátil 
Interní audit, vedoucí Marcela Měšťánková 
Krizové řízení, vedoucí Ing. Magdaléna Kováčová 
 
 

Vítání občánků  
 
Komise pro občanské záležitosti pořádá několikrát do roka vítání nově 
narozených dětí. Letos jich bylo přivítáno padesát sedm, slavnostní událost 
se konala ve třech termínech.  
Děti narozené v Kyjově jsou na vítání zvány automaticky. Děti narozené 
v jiné porodnici mohou rodiče k vítání přihlásit.  
Jak probíhá slavnostní přivítání nových občánků? Zazpívají jim děti 
z mateřských škol, připravena je dřevěná kolébka a fotograf. Každé dítě 
obdrží pamětní list a drobný dárek.  
 
 

Zastupitelstvo 
 

22.3.2010 
 
Březnového zasedání se zúčastnilo pouze 18 zastupitelů.  Město totiž 
postihla chřipková epidemie, která se nevyhnula  ani představitelům města.   
 
Zastupitelé vyslovili souhlas s koupí pozemku v prostoru bývalé střelnice 
v Polámaných. Toto území využívá ke své činnosti oddíl biketrialu, který nemá 
prostředky na nákup. Bylo proto rozhodnuto, že pozemky koupí město         
a biketrialisté budou mít předkupní právo pro případ, že by se v budoucnu 
rozhodli získat své působiště do vlastnictví klubu.   
 
Od Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových byly přijaty 
bezúplatným převodem dva pozemky v lokalitě Bukovanská. Majiteli těchto 
pozemků o výměře 13 700 m2 a 4 158 m2 byli Zdenko a Ctibor Sonevendovi, 
kteří zemřeli a nezanechali dědice. Pro město je získání parcel důležité, 
protože na tomto území plánuje bytovou výstavbu.  
Na programu březnových schůzí je vždy hlasování o přidělení dotací 
z rozpočtu města občanským sdružením. Zájem o dotace byl veliký, 
k uspokojení všech zájemců by však byla potřebná částka více než 
dvojnásobná. Proto byli někteří zájemci odmítnuti, jiní se museli spokojit 
s podstatně menší sumou, než si přáli.  
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Rozruch do poklidné atmosféry jednání přineslo hlasování o možném prodeji 
pozemku v areálu bývalého pivovaru na Dobrovského ulici. Zastupitelé 
revokovali rozhodnutí z 16. 12. 2003 a odsouhlasili, že neprodají  část 
pozemku ve dvoře pivovaru, o niž měl zájem podnikatel Bohumil Žandovský.  
Budovy pivovaru a pozemky pod nimi jsou předmětem sporu města s tímto 
podnikatelem.  V současné době město podalo žalobu o určení vlastnictví. Aby 
byla situace ještě složitější, část pozemku pod domem č.p.621 vlastní       
B. Žandovský, dům však patří městu.   
 

21.6.2010 
  
Zastupitelé schválili závěrečný účet města za rok 2009, poté pokračovali 
v hlasování o majetkových převodech. Schválili dočasné použití prostředků 
z prodeje bytů na sanaci sesuvu svahu v Nětčické ulici (1 800 tis. Kč),       
1 361 tis. Kč na II. etapu budování cyklostezky z Kyjova do Skoronic        
a 1 250 tis. Kč na vybudování dětských hřišť ve městě. 
 
Na tomto zasedání vyslovili zastupitelé souhlas s udělením Čestného občanství 
in memoriam akad. arch. Ing. Ludvíku Hilgertovi za celoživotní dílo v oblasti 
architektury, dále Prof. Ing. Janu Hlaváčovi, DrSc. za celoživotní vědeckou 
činnost, a PhDr. Zdeňku Vašíčkovi za celoživotní publicistickou a pedagogickou 
činnost.  
 
Po nepříjemných zkušenostech z minulých zasedání, kdy se někteří diskutující 
z řad veřejnosti nerozpakovali použít slova více než silná, přidali zastupitelé 
do jednacího řádu větu: „Řečník se musí při svém projevu vyvarovat použití 
vulgarizmů a jiného nevhodného chování, v opačném případě mu předsedající 
odejme slovo a jeho příspěvek nebude zahrnut do vysílání v televizním 
infokanálu.“ 
 

13.9.2010 
 
Zastupitelstvo vyslovilo souhlas se vznikem Regionálního střediska mládeže 
Kyjov a zároveň rozhodlo o poskytnutí půjčky 500 000 Kč z rozpočtu města 
na krytí provozních, administrativních a investičních nákladů na vznik tohoto 
střediska.  

8. 11. 2010 – ustavující schůze nového Zastupitelstva 
 
První schůze nového zastupitelstva po volbách se konala 8. listopadu 
v estrádním sále Domu kultury. Při povolebních koaličních jednáních vítězná 
Sedmadvacítka nezávislých neakceptovala návrhy v pořadí druhé vítězné 
České strany sociálně demokratické.  Tato strana společně s Komunistickou 
stranou Čech a Moravy se proto postavily do opozice. Zástupci ČSSD         
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a KSČM se neúčastnili  hlasování při volbě Rady a místostarosty, stejně tomu 
bylo i při volbě komisí a odmítli svoje členství v kontrolní komisi.  
 
Na začátku schůze zastupitelé odhlasovali, že Rada bude mít devět členů. 
Když však přistoupili k volbě, vzešla z řad levice připomínka: dva navrhovaní 
zastupitelé, MUDr. Soňa Koenigová a MUDr. Petr Hudeček nebyli na schůzi 
přítomni. Nemohli tedy složit slib, který je podmínkou pro výkon funkce 
zastupitele. Kdo nesložil slib, nemůže být zastupitelem a tedy ani nemůže 
být zvolen členem Rady města. 
Jak z této šlamastyky ven, když Rada musela být na ustavující schůzi 
zvolena?  
 
Po chvíli dohadování a návrhů bylo revokováno rozhodnutí o počtu zastupitelů 
v Radě s tím, že jich bude pouze sedm. Nepřítomní zastupitelé složí slib    
na příští schůzi a teprve poté bude Rada doplněna na původní devítičlennou.  
 
Starostou města byl pro nastávající období zvolen Mgr. František Lukl, 
místostarostou Antonín Kuchař. Dalšími členy Rady byli zvoleni Ing. Pavel 
Berka, Ing. Bc. Pavel Celý, Kamil Filípek, Mgr. Jana Truschingerová          
a MUDr. Vlastimil Valenta. 
 
Po letošních volbách nastala změna v počtu uvolněných zastupitelů. Od roku 
2006 byl ve vedení města jako uvolněný funkcionář starosta a jeden 
místostarosta. Druhý místostarosta vykonával svůj úřad po svém zaměstnání, 
tedy jako neuvolněný.  Letos zastupitelé rozhodli, že funkce druhého 
místostarosty bude zrušena a jeho povinnosti si rozdělí starosta 
s místostarostou.  
 
Po kratší diskuzi, kdy opoziční strany navrhovaly zrušení veškerých odměn  
za výkon funkcí v zastupitelstvu, bylo rozhodnuto, že z úsporných důvodů 
nebudou zastupitelé pobírat měsíční odměnu člena zastupitelstva. Odměny   
za výkon funkcí a členství ve výborech a komisích byly schváleny               
i pro nastávající období.  

22. 11. 2010 
 
Druhá schůze nového zastupitelstva se konala o čtrnáct dní později 
v zasedací síni kyjovské radnice. Z původního programu schůze byla 
vypuštěna volba zbývajících dvou členů Rady, finančního a kontrolního výboru. 
Na prosincovou schůzi byla odložena i  volba členů výboru pro regionální 
středisko mládeže.  
 
Schůze zastupitelů jsou veřejné a občané města se jich mohou účastnit. 
Skutečnost je taková, že tuto možnost občané využívají velmi málo. Rušno 
však nastane v případě, že je projednáváno nějaké ožehavé téma, které    
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se osobně týká většího počtu obyvatel. Pak lidé přijdou a koná-li se jednání 
v zasedací síni v přízemí naší radnice, je problém na světě. Zasedací síň 
obsáhne prostor pro zastupitele, část místnosti zabere kamera Televize 
Slovácko a její obsluha. Na většinu volných židlí usednou vedoucí jednotlivých 
odborů kyjovské radnice, kteří mají povinnost schůze se účastnit. Míst      
pro veřejnost je pak velmi málo a navíc – ti, kteří by snad i oželeli židle     
a byli ochotni stát, nemají vlastně kde být, snad jen ve vstupu do zasedací 
místnosti. Tato situace nastala v případě listopadového zasedání 
zastupitelstva a stala se předmětem ostré kritiky hned v počátku jednání. 
Své si   přidal i jeden ze zastupitelů, který vyjádřil nevoli k pořádání schůzí 
v této místnosti, neboť kromě nedostatku míst pro veřejnost zastupitelům 
překáží ve výhledu na kolegy sloup uprostřed místnosti.  
 
Když tedy byly přineseny židle a nespokojení občané se mohli usadit, 
projednávali zastupitelé jednotlivé body zasedání. Tentokrát přišli se svojí 
žádostí obyvatelé ulice Mezivodí. Sklepy jejich domů  jsou v posledních 
letech trvale zaplavovány a nelze je používat. Občané žádali, aby město    
na své náklady zajistilo vyšetření stavu a nápravu.  
 
Na zasedání zazněla žádost o pomoc při řešení neurovnaných vztahů obyvatel 
domu č.p.  532 na Lidické ulici. Problémový spolubydlící zde znepříjemňuje 
bydlení. Vyhrožuje, ztrácejí se věci ze sklepů, kvůli nočnímu hluku museli již 
mnohokrát lidé volat  policii. 
 
Napjatou a vzrušenou atmosféru na II. schůzi zastupitelstva přineslo téma, 
které se týkalo všech obyvatel města. Na pozemku mezi Nětčicemi           
a Kostelcem, kde je zrekultivovaná bývalá skládka, byla v podzimních 
měsících postavena fotovoltaická elektrárna. O tomto tématu však jsem 
napsala v samostatné kapitole.  
 

22. 12. 2010 
 
Na posledním letošním jednání byli do Rady města zvoleni MUDr. Petr 
Hudeček a MUDr. Soňa Koenigová, takže počet členů Rady byl doplněn      
na původně zamýšlených devět. 
 
Důležitým bodem diskuze bylo schválení rozpočtu na rok 2011. Ke chvále 
radnice je nutno zapsat, že se snaží o snížení úvěrového zatížení města. 
V posledním volebním období se výše úvěrů snížila ze 120 milionů             
na 55 milionů korun. V příštím roce město počítá se splacením další části 
úvěru. Rozpočet města dosahuje cca 400 milionů, takže dlužná částka město 
nezatěžuje. 
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Peníze získané z prodeje městských bytů jsou vedeny odděleně a je s nimi 
počítáno na další bytovou výstavbu či přípravu inženýrských sítí             
pro individuální výstavbu. Průběžně jsou tyto prostředky využívány           
na nejrůznější účely, pokud je zajištěno, že se peníze v plné výši vrátí zpět. 
Tentokrát bylo rozhodnuto o použití 6 milionů korun na projekt 
„Technologické centrum“ na městském úřadu. Ze stejných prostředků byla 
dočasně financována i letošní  digitalizace kina Panorama. 
 
Na zasedání bylo odhlasováno zvýšení poplatků za svoz odpadků ze 420      
na 500 korun na osobu a rok. I přes toto nepříjemné navýšení město musí  
na odpadové hospodářství ještě dále přispívat až 1,5 milionu korun ročně. 
 
Potěšující zprávu si ze zasedání Zastupitelstva odnesli nájemníci městských 
bytů. Bylo rozhodnuto, že výše nájmu se v příštím roce nebude měnit.  
 
Z rozpočtu města byla vyčleněna částka 2 miliony korun na koupi licence    
pro zřízení Městského sportovního klubu. Rovněž byl vytvořen výbor, který 
bude přípravné práce koordinovat. 
 
 

Hovory s občany 

 

Hovory s občany sídliště U Vodojemu 
 
24. ledna se v tělocvičně základní školy Dr. Joklíka konaly Hovory s občany 
sídliště U Vodojemu. Na setkání s místostarostou Antonínem Kuchařem       
a vedoucí odboru investic a rozvoje Šupovou přišlo asi dvacet občanů, kterým 
jejich sídliště není lhostejné.  Občané se seznámili s návrhem úprav sídliště 
a mohli vystoupit se svými připomínkami. 
Sídliště U vodojemu, dříve nazývané Sídliště V. I. Lenina,  bylo postaveno 
v sedmdesátých letech, kdy osobních automobilů bylo jen málo. Nikdo 
nepředpokládal, že by mohla přijít doba, kdy si vůz bude moci koupit kdokoliv 
a navíc bez pořadníku či dlouhého čekání.  O čtvrtstoletí později jsme z této 
nepravděpodobnosti udělali skutečnost, ovšem se všemi jejími důsledky. 
Automobily zaplnily všechna možná místa a rády by si přisvojily ještě další. 
Tak je tomu prakticky všude ve městě, tedy i na sídlišti U Vodojemu. 
Sídliště je  v současné době přeplněno vozy, které parkují na okraji úzkých 
vozovek. Ulice se postupně změnily v jednosměrné a obtížně průjezdné. 
Ztížené podmínky mají občané špatně pohybliví, kteří by potřebovali přijet  
co nejblíže ke svému domu, ovšem na druhou stranu parkování automobilu 
před svým domem požadují všichni. Pak vzniká řevnivost a poukazování       
na parkování služebních dodávek či taxíků, lidé nelibě nesou třeba i to,      
že na ulici před domem parkují také majitelé garáží v lokalitě za hřbitovem.  
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Spor se vedl rovněž o rozšíření tzv. okružní silnice. Ano, rozšířit - ale kam? 
Každý navrhoval opačnou stranu, než je jeho dům.  
 
Stejné problémy s automobily se projednávaly i na Hovorech s občany 
v dalších městských lokalitách. Automobilová anabáze se dá vyjádřit nejlépe 
takto:  Chci automobil přímo u svého domu, chci automobilem jezdit,        
ale ostatní lidé ať mi kolem domu nejezdí, ruší mne to.  
 
Na přetřes přišlo i venčení psů, kterých je v sídlišti poměrně hodně. Občané 
navrhovali vytvořit místo pro venčení a ve zbylé části sídliště tuto činnost 
zakázat pod pokutou.  
 
S potěšením jsme kvitovali, že město začalo řešit situaci u smuteční síně, 
tedy na křižovatce Nětčické a Dvořákovy ulice. Obě ulice jsou totiž vybaveny 
chodníky pouze po jedné straně – bohužel však protilehlé, takže chodci jsou 
nuceni přecházet z jedné strany ulice na druhou středem křižovatky.  
Doprava v tomto místě v posledních letech velmi zhoustla a je štěstím,      
že se zde ještě nestala žádná nehoda.  
 
 
Vzpomněly se i garáže za hřbitovem. Toto „sídliště“ bylo vybudováno před  
patnácti lety, dodnes však majitelé postrádají, co jim při stavbě bylo 
slíbeno: upravený povrch přístupových cest. Na setkání lidé  připomněli fakt, 
že někteří majitelé garáže pronajímají a sami parkují na sídlišti, nemalá část 
garáží je vybudovaná, ale prázdná.  
 
Připomínky zazněly i k zastávce městské dopravy na Dvořákově ulici. 
Ostrůvek sloužící k nástupu a výstupu je krátký, navíc při vystupování       
ze zadních dveří autobusu překáží sloup veřejného osvětlení. 
 

Hovory s občany Palackého ulice  
 
Ulice je vystavěna z přízemních nebo jednopatrových rodinných domů, z obou 
stran jsou široké pásy zeleně. Loni se ulice dočasně změnila ve slepou 
z důvodu výstavby kruhové křižovatky. Současně byl omezen provoz u muzea, 
kde v jarních měsících začaly práce na přístavbě. Těžké stroje často 
blokovaly ulici, když přivážely stavební materiál a při dešti jsme se tady 
museli potýkat s blátem. Všechno jsme však vydrželi a zvědavě jsme 
pozorovali, jak nová budova roste, hodnotili jsme, zda bylo správné,         
že ji projektant navrhl právě tak a ne jinak.  
 
O rekonstrukci ulice Palackého se hovoří již několik let, první viditelné kroky 
pro občany však byly učiněny teprve letos. Na Hovory s občany z Palackého 
ulice, které se konaly 25. března, přišli zástupci města z odboru investic    
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a rozvoje, zástupce společnosti Vodovody a kanalizace Hodonín a zástupce 
projekční kanceláře Ateliér DPK.  
 
Občané byli seznámeni s navrhovanou budoucí podobou ulice. Jejich otázky   
a připomínky se týkaly přání zřídit pruh pro cyklisty, odklonění dopravy, 
která obtěžuje svým hlukem a prachem. Navzdory zákazu projíždějí ulicí      
i těžké nákladní vozy, způsobující otřesy a praskání domů. V pracovní dny   
je ulice plná zaparkovaných automobilů lidí zaměstnaných na úřadech         
na náměstí. Tato auta zde stojí od ranních hodin až do odpoledne a domácí 
lidé nebo jejich návštěvy nemají kde parkovat.  
 
Hodně připomínek bylo i ke zřízení vjezdů do jednotlivých domů. Někdo žádal 
vjezd zachovat v původním stavu, jiný chtěl rozšířit zpevněnou plochu na úkor 
trávníku před svým domem, protože vlastní více automobilů. Připomínky byly 
ke zpevněné ploše po celé šířce domu č.p. 194, v němž je sídlo Charity.  
Zde však bylo lidem připomenuto poslání Charity, jejíž činnost vyžaduje 
používání automobilů pro rozvoz obědů, pečovatelky přijíždějí pro materiál 
nebo klienti pro polohovací postele a jiné pomůcky. Majitel prodejny koženého 
zboží v domě č.p. 204 zase protestoval proti umístění autobusové zastávky 
před jeho domem, protože by to znemožnilo zásobování prodejny.  
 
Ulice Palackého, která spojuje náměstí s ulicí Brandlovou, je na severní 
straně lemována vzrostlými lipami. Ty v horkých letních dnech stíní domy     
i chodníky proti slunečnímu úpalu. Při všech stavebních činnostech je nutno 
s nimi počítat a přizpůsobit se jim. Přesto náporu stavební činnosti podlehla 
lípa před nynějším domem s pečovatelskou službou. Stavaři ji museli porazit, 
aby se dostali se stroji na staveniště. V letošním roce uschl i sousední 
strom, nepřežila ani lípa před domem č.p. 79. Ta jednoho dne loňského roku 
počala chřadnout, její listí pozbylo svou zelenou barvu a změnilo ji na bílou. 
Stejně bílý byl i kruh trávníku kolem kmene lípy. Strom během roku uschl    
a letos musel být pokácen. Celá tato podivná záležitost ukazovala na někoho, 
kdo lípě uškodil. Jenže – koho chytit za ruku?  
I u dalších stromů bylo nutno se smířit s faktem, že jejich život se nemůže 
měřit na staletí. Na základě šetření, které město provedlo, byl u čtyř  lip 
v této ulici zjištěn závadný stav a musely být pokáceny.  
 

Hovory s občany Bohuslavic a Boršova 
 
Hovory s občany se konaly 19. května od 18 hodin v Bohuslavicích 
v restauraci U Vodičků, pak v Boršově v Penzionu Boršov ve stejném dni     
od 20. hodiny.  
 
V sále hospody U Vodičků se sešlo mnoho lidí a bylo vidět, že jim situace 
v Bohuslavicích není lhostejná. Připomínali problémy větší i malé – navrhovali 
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zbourat nevyhovující autobusovou čekárnu a postavit novou z průhledného 
plastu, dotazy byly i ke spojům městské hromadné dopravy o sobotách, 
nedělích a svátcích. Diskutovalo se o možnosti zbudování chodníku 
k vlakovému nádraží, kolem Kyjovky by bylo třeba ořezat stromy.  
 
V Boršově se salónek restaurace Penzion Boršov zcela zaplnil lidmi. Bylo 
nutno přinášet další a další židle. Starosta města občany seznámil s plány 
radnice na nejbližší období, především s úvahami o zřízení biocentra 
v prostoru za Speciální školou v ulici Za Humny. Zde nyní vládne příroda, 
vegetace předvádí svou životaschopnost prostřednictvím mohutných olší, 
křovin, bujných kopřiv a jiné vegetace. Ptactvo zde má svůj ráj, do kterého 
lidé minimálně zasahují. V této lokalitě město zvažuje vést asfaltovanou 
cyklostezku do Bohuslavic, možností je i vybudování rybníka nebo koupaliště 
v podobě biotopu.  
 
Jaké byly návrhy, připomínky či požadavky boršovských obyvatel? Zaznělo 
přání na zřízení linky městské dopravy o sobotách, nedělích a svátcích tak, 
aby autobus zavezl do zaměstnání lidi pracující ve směnném provozu 
v nemocnici a sousedních ústavech. Hovořilo se o parkování u boršovského 
hřbitova, ořezu polámaných větví stromů na Školní ulici, diskuse se dotkla    
i absence chodníků v této ulici. Starosta však lidem vysvětlil, že město 
bohužel nemá peníze na jejich zřízení. Pozemky jsou ve vlastnictví 
soukromých osob a jednání tohoto druhu jsou vždy velmi obtížná a zdlouhavá. 
Ze stejného důvodu město nepočítá s větší výstavbou rodinných domů 
v Boršově. Pozemky, které by připadaly v úvahu,  jsou v majetku velikého 
počtu vlastníků, tedy podobná situace jako v lokalitě Bukovanská, kde se     
o výkupu pozemků jedná již mnoho let.  
V Boršově mohou stavět jednotliví zájemci, kteří martyrium vyjednávání      
o prodeji pozemku absolvují sami. Město jim pak pomůže s financováním 
zasíťování, což znamená přívod elektřiny, plynu a vody.  
 
Řeč se vedla i o jezu, který se právě ve dnech konání Hovorů stal středem 
pozornosti. Úvahy o tom, že město mělo stavidla vytáhnout, aby nebyla 
zalita pole v okolí, vyvrátil starosta informací, že jez není v majetku města, 
takže s ním nemůže o své vůli manipulovat.  
 
Zazněly i výtky na fakt, že v Boršovské ulici byl vybudován chodník a nyní  
se plánuje výměna plynového potrubí, čímž se chodníky zase poškodí. Jednání 
města s plynaři, energetickým závodem a vodohospodáři o lepším plánování 
výkopových prací jsou vždy neúspěšná.  
 
Z dalších připomínek zazněly stížnosti na zápach z kanalizace, špatně udělaný 
chodník, nepořádek, který dělají děti, když jdou do školy, opravu dětského 
hřiště, vyřešení dopravy dětí do školy tak, aby v autobuse nemusely stát. 
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Hovory s občany Kyjova 
 
Hovory s občany města Kyjova se konaly 26. května v zasedací síni radnice. 
Důvěrníci, zvoucí a přesvědčující v dobách socialismu každého jednotlivce 
k účasti, už dávno nejsou. K pozvání musí stačit plakát a zmínka v Kyjovských 
novinách či  Televizi Slovácko. Když se jednalo o prodeji bytů, musely být 
Hovory v estrádním sále Domu kultury, aby se všichni lidé vešli. Prodej bytů 
se týkal každého osobně, přímo, a konkrétní dopad na vlastní peněženku    
byl dostatečně silným důvodem, proč se vypravit na setkání s vedením města. 
Chod města Kyjova však, zdá se, občany sice zajímá, ale razí zásadu 
„Necháme to na nich a pak budeme kritizovat“. S pěti představiteli města 
přišel totiž diskutovat stejný počet obyvatel. Musím zaznamenat,            
že navzdory nízké účasti byla debata rušná a navzdory přání mužské části 
osazenstva i dlouhá. Mimochodem – proč si pánové přáli jednání co nejkratší? 
Na městském stadionu se odehrával důležitý fotbalový zápas…  
V úvodu se zvažovaly příčiny nezájmu občanů o Hovory, když, jak s údivem 
poznamenala jedna z přítomných – „stejně pořád prší a  nedá se nic dělat!“ 
Nuže, ponechme důvody neúčasti stranou, neboť ty jsou vždycky individuální.  
 
O čem se tedy hovořilo? O neexistenci pruhů vyhrazených pro cyklisty. 
V našem městě je pouze krátký úsek na Komenského ulici – od křižovatky 
s Dobrovského ulicí po železniční přejezd rozdělující Komenského              
a Boršovskou ulici. Napojení neexistuje, ulice jsou úzké, v Palackého ulici   
se má dělat rekonstrukce, ale projektant nedostal zadání vytvořit             
i cyklistický pruh. Zazněl také názor, že většina lidí jezdí autem, na kole  
jen málo, ovšem na druhou stranu – jet v centru města na kole je vzhledem 
k hustotě dopravy spíše dobrodružný čin, takže, kdo může, raději sedne     
do auta. Jak se mají ti, kteří automobil nevlastní? Inu, mají složitý život.  
 
V Nětčicích se ozývají už několik let požadavky na zajíždění autobusu 
městské hromadné dopravy do Nětčic. Zastávka je u Obecního domu a lidé 
bydlící za pěstitelskou pálenicí mají  cestu domů náročnou. Čeká je chůze   
do kopce, a pak ještě dál. Nohy někdy bolí, taška s nákupem je těžká… 
Některé věci, které nás trápí, se těžko řeší. Není možné vyjít vstříc všem 
přáním, protože mnohdy jsou protichůdná, vždyť  zájmy máme každý jiné. 
Jenže – pochopí zájmy chodců ten, kdo se přemísťuje pouze autem?  
 
Připomínka zazněla i k nově vybudovanému obchodnímu centru Penny          
na Brandlově ulici, kde chybí doprava autobusem pro lidi z Nětčic a Boršova.  
 
Další připomínka byla k nově zřízené úřední desce, proskleným vitrínám mezi 
radnicí a Domem kultury. Velké množství dokumentů, které jsou na desce, 
způsobuje jejich nepřehlednost. Při prodeji městského majetku je na desce 
po určenou dobu uveřejněn záměr města a každý občan má právo se k němu 
vyjádřit. Potíž je v tom, že zde sice nechybí mapka s vyznačením parcel     
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a jejich čísel, ale bez bližšího onačení, takže  neinformovaný člověk stejně 
nepozná, o který pozemek se jedná.   
 

Dotazníková šetření 
 
Letošním Hovorům s občany předcházela akce určená pro občany kyjovských 
sídlišť. Šetření, které uspořádal odbor investic a rozvoje, probíhalo         
od loňského listopadu do letošního března.  Občané obdrželi dotazníky, 
v nichž mohli vyjádřit své požadavky nebo výhrady k situaci ve svém sídlišti.  
 
Na sídlišti U Vodojemu, které má 452 domácností a 1130 obyvatel,       
bylo rozdáno 500 dotazníků, z nichž se vrátilo 102 vyplněných. Lidé 
postrádali pěší pochůzky strážníků městské policie, nelíbil se jim hluk, který 
neutichá ani v noci. Poukázali na chybu projektantů, kteří nezajistili 
parkování pro návštěvníky sportovního areálu u školy. Sídliště je plné aut     
a sanitky mají problém dostat se k domům pro nemocné, kontejnery         
na tříděný odpad nestačí. Jiné trápil silvestrovský ohňostroj na dětském 
hřišti a požadovali ho zakázat.  
 
Sídliště Lidická bylo vybudováno v padesátých letech. Obývají ho převážně 
starší občané. Rozesláno bylo 160  dotazníků, vrátilo se 39.  
Připomínky se m.j. týkaly chybějících chodníků nebo jejich špatného stavu, 
občané navrhovali zvětšit prostor na parkování aut nebo zřídit centrální 
parkoviště pro jejich sídliště. Uvítali by pěší dozor městské policie         
pod nadjezdem a u garáží ve směru do Riegrovy ulice. Časté byly stížnosti   
na hluk od železnice a ze silnice vedoucí po nadjezdu. 
 
Domy v ulicích Kollárova a Jurovského společně s domy sídliště Mezi Mlaty  
se nacházejí v centru města. Výhodou bydlení je blízkost obchodů a institucí, 
ovšem pozitiva jsou na druhou stranu nepříjemně vyvážena problémy 
s parkováním. Na poměrně nevelkém prostoru se sčítají zájmy bydlících       
i návštěvníků města. Každý chce parkovat se svým vozem co nejblíže.  
Připomínky se proto týkaly v první řadě parkování, kdy po 17. hodině jsou 
všechna místa obsazena, a najít místo na umístění vozu není možné ani        
o víkendu. Parkovací karty tak zcela ztrácejí smysl. Občané udávali špatnou 
údržbu chodníků v zimě, poukazovali rovněž na fakt, že prostor za domem 
č.p. 286 slouží ke shromažďování narkomanů a bezdomovců. Stížnosti byly    
i na lípy na Kollárově ulici, které znečišťují automobily. Ze 168 dotazníků   
se vrátilo 46. 
 
Na sídlišti v Zahradní ulici byly rozdány 104 dotazníky, z nich se vrátilo 27. 
Lidé navrhovali prořezat přerostlé a přestárlé stromy nebo je nahradit novou 
výsadbou, rozšířit parkoviště před výškovým domem, vyčistit koryto Kyjovky 
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a zvýšit počet kontejnerů na tříděný odpad. Na sídlišti lidé postrádali 
lavičky. 
 

VVOOLLBBYY  
 
 

Volby do Parlamentu České republiky 
 
Ve dnech 28. a 29. května 2010 se konaly volby do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu České republiky.  S přibližujícím se termínem voleb jsme 
zaznamenali zesilující volební kampaň plnou televizních debat a křiklavých 
billboardů. Ti, kteří se ucházeli o naši přízeň, používali negativní 
argumentace. Přesvědčovali nás  ne o svém nejlepším volebním programu, ale 
o zlých úmyslech protivníků. Vyzývali je k odchodu, vynášeli na světlo 
nejrůznější aféry, příklady korupce a selhání a navzájem se obviňovali 
z obrovského nárůstu státního dluhu.     Tím ovšem většinu voličů spíše 
znechucovali. 
 
Volební místnosti byly otevřeny v pátek od 14 hodin do 22 hodin, v sobotu 
pak od 8 do 14 hodin.  
 
 
 Volební okrsky: 
  
1 Restaurace Penzion Boršov 
 ul. Ivana Javora, Bukovanská, Za Humny, Školní, Boršovská 
  
2 Obecní dům Nětčice 

 

ul. Nětčická po Karla Čapka, Jalovcová, Mlýnská, Chmelenec, 
Pod Zvonicí, Kostelecká, Luční, Pod Lipami, Polní, Pod 
Vinohrady, Vinohrady 

  
3 Základní škola U Vodojemu 
 sídliště U Vodojemu, Moravanská 
  
4 Základní škola Seifertovo nám. 

 
ul. Karla Čapka, Růžová, Urbanova, Janáčkova, Květná, 
Seifertovo nám., Svatopluka Čecha, U Praku, Koliba, Klínky 

  
5 Základní škola Újezd 

 
ul. Újezd, Dvořákova, Klvaňova, Brandlova, Tichá, Bezručova, 
Köhlerova, Joži Úprky, Boženy Němcové, Nětčická od K. Čapka 
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6 Vetropack Moravia Glass 

 
ul. Havlíčkova, Nerudova, Vrchlického, Fügnerova, Jiráskova, 
Trávníky, Riegrova, Joklíkova, Krátká 

  
7 Základní umělecká škola Jungmannova 
 ul. Mezi Mlaty, Jurovského, Příční, U Sklepů, Tyršova 
  
8 Městský úřad - radnice 

 
ul. Komenského, Husova, Nádražní, Dobrovského, Čelakovského, 
Masarykovo nám., Žižkova, Palackého, sídliště M. Švabinského 

  
9 Městský úřad - Radniční galerie 
 ul. Kollárova, Smetanova, Svatoborská po nadjezd, Lidická 
  
10 Základní škola Bohuslavice 
 místní část Bohuslavice 
  
11 Nemocnice 
 ul. Strážovská, Svatoborská za nadjezdem, Pod Kohoutkem 
  
12 Mateřská škola Za Stadionem 
 sídliště Za Stadionem, sídliště Zahradní, Yvetotská 
 
 
Dostali jsme 19 volebních lístků s kandidáty těchto stran: 
 
Strana zelených 
Česká strana národně socialistická 
Křesťanská a demokratická unie – Československá strana lidová (KDU-ČSL) 
TOP 09 
STOP 
Strana Práv Občanů ZEMANOVCI (SPO-Z) 
Moravané 
Komunistická strana Čech a Moravy (KSČM) 
Konzervativní strana 
Věci veřejné 
Občané.cz 
Česká strana sociálně demokratická (ČSSD) 
Koruna Česká (monarchistická strana Čech, Moravy a Slezska) 
Občanská demokratická strana (ODS) 
Strana svobodných občanů 
Dělnická strana sociální spravedlnosti 
Česká pirátská strana 
Suverenita – blok Jany Bobošíkové, strana zdravého rozumu 
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Volte pravý Blok 
 
Do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky kandidovalo sedm 
kyjovských občanů: 
 
Ing. Pavel Berka – Křesťanská demokratická unie – Česká strana lidová 
MUDr. Ivan Kocka – Strana Práv Občanů Zemanovci 
JUDr. Karel Longaver – Strana Práv Občanů Zemanovci 
Martina Zamazalová – Moravané 
Ing. Oldřich Firtl – Moravané 
Mgr. Ivo Pojezný – Komunistická strana Čech a Moravy 
PaedDr. Miroslav Hula – Občanská demokratická strana 
 
Žádný z nich však nebyl zvolen.  
 
Jak dopadly volby do Parlamentu České republiky v našem městě? Zúčastnilo 
se  65,41% voličů. Nejvíce hlasů dostala Česká strana sociálně demokratická 
23,11%, Občanská demokratická strana  20,62%, Komunistická strana Čech 
a Moravy 14,14%, TOP 09 13,32%, Věci veřejné 8,38, Křesťanská 
demokratická unie – Česká strana lidová 7,70. 
 

Volby do zastupitelstva města 
 
 
Další volby nás čekaly v pátek 15.  a sobotu 16. října. Tentokrát to byly 
volby do zastupitelstva města a do Senátu České republiky.  
 
 
Volili jsme 27 zastupitelů.  Své volební právo využilo 48,94% voličů. 
V seznamech bylo zapsáno 9 542 osob, k urnám přišlo 4 670 voličů, kterým 
volební komise předaly úřední obálky k uložení hlasovacích lístků. Bylo 
odevzdáno 112 032 hlasů v 4 649 obálkách. 
 
Nejvíce hlasů dostala Sedmadvacítka nezávislých – 36,37%, další byly Česká 
strana sociálně demokratická 18,56%, Komunistická strana Čech a Moravy 
13,89%, Občanská demokratická strana 12,44%, Křesťanská demokratická 
unie – Česká strana lidová 11,06,. Strana práv občanů – Zemanovci 5,53%   
a Moravané 2,14%.  
Letos jsme se dočkali překvapení. Kandidát za ODS Miroslav Hula a jednička 
kyjovské organizace KDU-ČSL Libor Ambrozek, i když byli na prvních 
místech v seznamu kandidátů své strany, přece nebyli zvoleni.  
Nejvíce míst v zastupitelstvu tedy získala Sedmadvacítka nezávislých -  11, 
Česká strana sociálně demokratická 5 míst, Komunistická strana Čech         
a Moravy 4 místa, Občanská demokratická strana 3, Křesťanská 
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demokratická unie – Česká strana lidová 3, Strana práv občanů - Zemanovci 
1 místo.   
 
Výsledky voleb do Zastupitelstva města Kyjova,  zvolení zastupitelé: 
 
 

Jméno Strana 
Počet 
hlasů 

   
Mgr. František Lukl Sedmadvacítka nezávislých 2 269 
MUDr.Petr Hudeček Sedmadvacítka nezávislých 1 878 
MUDr.Jan Felsinger Sedmadvacítka nezávislých 1 855 
MUDr.Vlastimil Valenta Sedmadvacítka nezávislých 1 848 
PaedDr. Jan Navrátil Sedmadvacítka nezávislých 1 811 
Mario Kudela Sedmadvacítka nezávislých 1 766 
Antonín Kuchař Sedmadvacítka nezávislých 1 728 
Petr Petrů Sedmadvacítka nezávislých 1 669 
Mgr. Jana Truschingerová Sedmadvacítka nezávislých 1 657 
Ing. Marie Gustyová Sedmadvacítka nezávislých 1 634 
Mgr. Michaela Moudrá Sedmadvacítka nezávislých 1 499 
Ing. Jiří Frolec Česká strana sociálně demokratická 1 171 
Mgr. Ivo Pojezný Komunistická strana Čech a Moravy 1 139 
Mgr. Jiří Búřil Česká strana sociálně demokratická 1 111 
Mgr. Danuše Křiváková Česká strana sociálně demokratická 1 083 
Ing. František Slabák Česká strana sociálně demokratická 1 067 
MUDr. Richard Strýček Česká strana sociálně demokratická 964 
Ing. Václav Lukáš Komunistická strana Čech a Moravy 852 
Jiří Klajn Komunistická strana Čech a Moravy 817 
Kamil Filípek Občanská demokratická strana 814 
Mgr. Dana Mezihoráková Občanská demokratická strana 793 
MUDr. Soňa Koenigová Občanská demokratická strana 779 
Ing. Antonín Rajda Komunistická strana Čech a Moravy 754 
Ing. Bc. Pavel Celý KDU-ČSL 727 
Ing. Pavel Berka KDU-ČSL 690 
MUDr. Bc. Pavel Šalša KDU-ČSL 636 
MUDr.Ivan Kocka Strana Práv Občanů ZEMANOVCI 478 
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Počet hlasů pro jednotlivé strany: 
 
Komunistická strana Čech a Moravy 15 557 
Sedmadvacítka nezávislých 40 750 
Občanská demokratická strana 13 941 
Strana Práv Občanů ZEMANOVCI 6 196 
Křesťanská demokratická unie – Česká strana lidová 13 393 
Česká strana sociálně demokratická 20 793 
Moravané 2 402 
 
 
Na ustavující schůzi zastupitelstva byli do Rady města zvoleni: 
 
Ing. Pavel Berka 
Ing. Bc. Pavel Celý 
Kamil Filípek 
MUDr. Petr Hudeček 
MUDr. Soňa Koenigová 
Antonín Kuchař 
Mgr. František Lukl 
Mgr. Jana Truschingerová 
MUDr. Vlastimil Valenta 
 

Volby do Senátu Parlamentu České republiky 
 
Současně s volbami do zastupitelstva jsme letos volili i do Senátu Parlamentu 
České republiky. Žádný z kandidátů nedostal počet hlasů potřebný ke zvolení 
v prvním kole, proto se o týden později konalo kolo druhé, které bylo 
poznamenáno nízkou účastí voličů. Rozhodovali jsme se mezi kandidátkou 
Občanské demokratické strany Alenou Venhodovou a Zdeňkem Škromachem 
z České strany sociálně demokratické. Zvolen byl Zdeněk Škromach.  
 
 

SSPPRRÁÁVVAA  MMĚĚSSTTAA  
 

Finanční hospodaření 
 
Rozpočet města k 31. 12. 2010 dosáhl 589 875,5 tis. Kč. Příjmy činily 
509 811,1 tis. Kč, výdaje 467 999,0 tis. Kč. Zůstatek finančních 
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prostředků na závěrečném účtu činil   43 664 856 Kč. Výši tohoto zůstatku 
ovlivnil příjem z prodeje městských bytů v částce 35 037,4 tis. Kč. 
V letošním roce město nepřijalo žádný úvěr ani půjčku.  
 
Příspěvek na péči vyplácený lidem, kteří potřebují péči jiné osoby z důvodu 
zdravotního omezení, vyplatilo město ve výši 189 570 tis. Kč. Na dávkách 
v hmotné nouzi bylo vyplaceno 36 700 tis. Kč. Tyto položky jsou přidělovány 
ze státního rozpočtu a rozpočtem města pouze procházejí.  
 
Největšími investičními výdaji letošního roku bylo financování digitalizace kina 
Panorama (2 837,5 Kč), vybudování druhé etapy cyklostezky Kyjov – 
Skoronice (1 420 tis. Kč), nový přestupní terminál u vlakového nádraží        
( 17 841 tis. Kč), zateplení školních budov základní školy J. A. Komenského 
a mateřských škol Za Stadionem a Střed – Mezi Mlaty (16 856,4 tis. Kč). 
Výdaje na rekonstrukci a sadbové úpravy v parku dosáhly 1 674 tis. Kč.  
 

Přijaté dotace 
 
Město přijalo investiční dotaci z Ministerstva financí České republiky na akci 
Cyklostezka Kyjov – Skoronice II. etapa (816 000 Kč), dotaci z Ministerstva 
kultury České republiky  na opravu kostela Nanebevzetí Panny Marie (200 
tis. Kč).  
Z evropských fondů obdrželo město dotaci na  zbudování koupacího biotopu 
v Bohuslavicích (4 825,5 tis. Kč) a na zateplení mateřských škol             
Za Stadionem, Střed – Mezi Mlaty a základní školy J. A. Komenského      
na Seifertově náměstí (7 362,8 tis. Kč). Další prostředky z evropských 
fondů získalo město na neinvestiční projekty „Přátelský úřad“, „Vzdělávání 
v eGoncentrech“ a „Personální optimalizace“ v souhrnné výši 4 616,7 tis.  Kč. 
 
 

Granty z rozpočtu města pro rok 2010 
 
Zastupitelstvo na zasedání dne 22. března 2010 rozdělilo 980 000 Kč, Rada 
města rozdělila dne 7. dubna částku 916 000 Kč. Mimo grantový program 
rozdělila Rada města částku 26 000 Kč. Celkově bylo na činnost organizací, 
spolků, sdružení a fyzických osob rozděleno 1 922 000 Kč. 
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Oblast kultury 
 
 
 

Fyzická osoba   schváleno 

Název organizace, spolku, 
sdružení  

Název projektu, činnosti, 
akce  

Carmina Vocum, smíšený pěvecký 
sbor 

Pěvecký projev v rámci 
smíšeného pěveckého sboru 20 000 

Česká křesťanská akademie 
Praha, m.s. Kyjov ČKA občanům města  3 000 
Český svaz bojovníků za 
svobodu, z.o. Kyjov 

Podpora plánovaných úkolů 
svazu v roce 2010 3 000 

Dům dětí a mládeže Kyjov Minimiss 2010 3 000 
Farní sbor Českobratrské církve  
evangelické Adventní nešpor 2 000 
Farní sbor Českobratrské církve  
evangelické Společně na cestě 2 000 
Galerie Doma Kyjov Výstavní činnost 35 000 
Jančovka, občanské sdružení Jančovka 2010 40 000 
Komorní orchestr města Kyjova, 
občanské sdružení 

Hra na smyčcové a dechové 
nástroje 40 000 

Krok, občanské sdružení 
Kulturní vystoupení TK Krok 
pro veřejnost 4 000 

Kulturně-historická společnost 
Bohuslavice 

Organizační činnost v oblasti 
kultury v Bohuslavicích 5 000 

Kulturně-historická společnost 
Bohuslavice 

Rekonstrukce ženského 
bohuslavického kroje 25 000 

Kulturně-historická společnost 
Bohuslavice 

Lidová srpnová slavnost + 
bohuslavické hody 10 000 

Kyjovánek, dětský národopisný 
soubor Celoroční činnost souboru 35 000 

Kyjovské Slovácko v pohybu 

„Hrstka osudů″ - vydání 
publikace MUDr. Jiřího 
Dunděry 15 000 

Malovaný kraj, Břeclav 
Podpora vydávání časopisu 
Malovaný kraj v roce 2010 10 000 

Mgr. Eva Abramuszkinová 
Pavlíková, MA. 

Oživení kulturní tradice v 
Bohuslavicích 8 000 

Mgr. Jiří Svoboda Hudební setkávání 7 000 
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Moravsko-slezská křesťanská 
akademie 

Duchovně vzdělávací cyklus 
přednášek, besed a výstav 2 000 

MUDr. Marie Pavlíková 

Výstava fotografií 2010: 
Kulturní Bohuslavice (2007 - 
2010) 2 000 

Návrat, občanské sdružení Kdo hraje, nezlobí 25 000 

Omega plus, občanské sdružení 
Setkání vozíčkářů, Koncert 
lidí dobré vůle Velehrad 2010 4 000 

Omega plus, občanské sdružení 
Cyklus "65", 5 akcí k 65. 
výročí konce 2. světové války 3 000 

Opona, občanské sdružení 
Kyjovský divadelní podzim 
2010 30 000 

Sdružení přátel Slováckého 
souboru Kyjov Slovácký soubor Kyjov 90 000 
Sdružení rodičů a přátel 
Kyjovánku Příspěvek na činnost 5 000 
Sdružení rodičů a přátel 
Kyjovánku Zakoupení kontrabasu 20 000 

Sjednocená organizace 
nevidomých a slabozrakých 

Vydávání časopisu pro 
zrakově postižené "Očko z 
Kyjova" 5 000 

Sjednocená organizace 
nevidomých a slabozrakých 

Setkání - vzájemná podpora 
zrakově postižených  5 000 

Tetky z Kyjova, občanské 
sdružení 

Podpora činnosti, propagace 
města Kyjova a regionu 20 000 

V karanténě, o.s. 
Mezi smrky - divadelní pouť 
2010 10 000 

Wladimir Abramuszkin 
Historické dny na mlýně v 
Bohuslavicích  8 000 

CELKEM   496 000 
 
 
Oblast sportu 
 

fyzická osoba   schváleno 

Název organizace, spolku, 
sdružení  

Název projektu, činnosti, 
akce  

1. FC Kyjov, občanské sdružení 
Činnost mládežnických 
mužstev  oddílu kopané 200 000 
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Atletický klub Kyjov, p. 
Vrbovský 

48. ročník Štěpánského běhu 
v Kyjově 10 000 

Atletický klub Kyjov, p. 
Vrbovský 

Sportovní a zájmová činnost 
mládeže 15 000 

AVZO ČR STČ ZO Kyjov, klub 
biketrialu 

Podpora mládeže, propagace 
města 30 000 

AVZO ČR STČ ZO Kyjov, klub 
leteckých modelářů 

Podpora leteckým modelářům, 
Jarní polétání 7 000 

CLUBS baseball Kyjov 
Činnost mládeže Clubs 
baseball Kyjov 18 000 

Cyklo klub Dacom Pharma Kyjov 
Mistrovství ČR a SR, 17. 
ročník MCZ - Velká cena  120 000 

Dům dětí a mládeže  Kyjov Podpora a rozvoj florbalu 2 000 
Dům dětí a mládeže  Kyjov Turnaj v sálové kopané 2 000 

Dům dětí a mládeže  Kyjov 
Podpora a rozvoj sportovního 
aerobiku 3 000 

Hokejbalový klub Kyjov, o.s. 
Provoz a rozvoj mládežnické 
základny 20 000 

Hokejbalový klub Kyjov, o.s. 
Pořádání mládežnického 
turnaje 2 000 

MŠ a ZŠ Kyjov, Za Humny 3304 
Prevence není nikdy dost + 
Běh zdraví - 10. ročník 2 000 

Oddíl atletiky - sluchově 
postižení 

Turnaje pro žáky k. 
základních škol a pro sluchově 
postižené 10 000 

Sbor dobrovolných hasičů Kyjov 

Podpora činnosti kroužku 
Mladých hasičů "Dráčci" 
Kyjov 3 000 

Slovácký běžecký klub, o. s. 
Běžecký závod Bukovanský 
mlýn, atletické soutěže 7 000 

Svaz tělesně postižených v ČR, 
m.o. Kyjov Sportovní činnost - kuželky 2 000 

Tenis centrum Pintera Kyjov 

Tenisové turnaje 2010 a 
náklady spojené s údržbou 
kurtů 32 000 

Tenisový klub Kyjov, Ing. Lecián 
Rozvoj tenisu, Přebor Kyjova 
v tenise žactva 27 000 

TJ Jiskra Kyjov, oddíl košíkové Rozvoj mládežnické košíkové 250 000 

TJ Jiskra Kyjov, oddíl kuželek 
Memoriál Petra Svobody, 
činnost oddílu kuželek 5 000 
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TJ Jiskra Kyjov, oddíl turistiky 
- KČT 

Kyjovská padesátka, 
Štěpánský pochod, Výstup na 
Cimburk 5 000 

TJ Jiskra Kyjov, oddíl zrakově 
postižených sportovců 

Aktivní sport zrakově 
postižených 5 000 

TJ Sokol Kyjov, oddíl 
sportovního aerobiku Oddíl sportovního aerobiku 2 000 

TJ Sokol Kyjov, oddíl šachu 
Mistrovství ČR družstev 
mladších žáků v šachu 25 000 

CELKEM   804 000 
 
 
Oblast sociální 
 
 

fyzická osoba   Schváleno 
Název organizace, spolku, 

sdružení  
Název projektu, činnosti, 

akce  
Centrum pro rodinu Hodonín Osobní asistence 35 000 

Charita Kyjov 
Kontaktní centrum - 
víceúčelová drogová služba 100 000 

Charita Kyjov C - klub 5 000 

Charita Kyjov 
Nízkoprahové zařízení Wu-
Wej   60 000 

Charita Kyjov Občanská poradna 35 000 
Krok, Občanské sdružení Poradenství pro veřejnost 160 000 

Omega plus, občanské sdružení 

Provoz humanitárního 
sběrného a expedičního 
střediska 10 000 

Parkinson Slovácko, o. s. 
Podpora činnosti za účelem 
vystoupení z vlastní izolace 5 000 

Svaz tělesně postižených v ČR, 
m.o. Kyjov Nájem 5 000 

Svaz tělesně postižených v ČR, 
o. o. Hodonín 

Sociálně aktivizační služby 
pro seniory a osoby s 
postižením 25 000 

Svaz tělesně postižených v ČR, 
o. o. Hodonín 

Sociálně aktivizační služby 
pro seniory a osoby s 
postižením 10 000 

      
CELKEM   450 000 
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Ostatní zájmové aktivity 
fyzická osoba   Schváleno 

Název organizace, spolku, 
sdružení  

Název projektu, činnosti, 
akce  

Český svaz chovatelů Kyjov 
Výroba výstavních voliér pro 
expozici drůbeže 1 000 

Český svaz chovatelů Kyjov 
Uspořádání 6. okresní výstavy 
zvířat mladých chovatelů 4 000 

Český svaz chovatelů Kyjov 
Místní výstava zvířectva v 
Kyjově v roce 2010 2 000 

Český svaz chovatelů Kyjov 
Provoz klubovny a kroužku 
Mladých chovatelů 4 000 

Český svaz chovatelů Kyjov 
Výroba výstavních klecí pro 
králíky 15 000 

Český svaz ochránců přírody 
Buchlovice, z.o. 

Záchranná stanice pro volně 
žijící živočichy 2 000 

Český svaz včelařů, z.o. Kyjov 
Symbol propagace organizace 
a města Kyjova 10 000 

Český svaz včelařů, z.o. Kyjov 
Provozní činnost organizace, 
podpora začínajících včelařů 8 000 

Honební společenstvo 
Bohuslavice 

Obnova  rekonstrukce stromů 
a keřů v katastru Bohuslavic 5 000 

Junák - svaz skautů a skautek 
ČR, Kyjov 625.02 

Podpora celoroční činnosti 
Junáka v Kyjově 15 000 

Kamarád, občanské sdružení 
Provoz Mateřského centra 
Kamarád 15 000 

Klub kyjovských koňáků, o.s. 3K Den koně 15 000 

Klub maminek Kyjov 
Pravidelné setkávání dětí a 
maminek na MD 15 000 

Kyjovské Slovácko v pohybu 
Den Země - uspořádání 4. 
ročníku v Kyjově 5 000 

Moravský rybářský svaz, o.s., 
m.o. Kyjov Vzdělávání mladých rybářů 10 000 
Myslivecké sdružení Kyjov - 
Pole 

Vybudování a rekonstrukce 
krmných a pozemních zařízení  5 000 

YMCA T.S., o.s., 99. skautský 
oddíl Lesní moudrost 

Úprava interiéru skautské 
klubovny a rozvoj činnosti 
oddílu 15 000 

CELKEM   146 000 
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Mimo grantový program bylo přiděleno 8 000 Kč Školnímu sportovnímu klubu 
při Základní škole Újezd Kyjov, 15 000 Kč Mateřské škole a Základní škole 
Kyjov, Za Humny a 3 000 Kč občanskému sdružení Tetky z Kyjova. 
 
 

Opravy  a údržba místních komunikací, veřejné 
osvětlení 

 
Při údržbě komunikací kromě menších oprav chodníků a výtluků na místních 
vozovkách bylo rekonstruováno 300 m2 chodníků na ul. Tyršova, dále bylo 
opraveno 30 kusů uličních vpustí. Pro nevyhovující stav bylo zrušeno pět 
pískovišť.  
 
V rámci údržby a obnovy veřejného osvětlení bylo vyměněno 50 kusů svítidel 
a 10 kusů stožárů. 
 
Údržbu místních vozovek, tj. především zimní odklízení sněhu a posyp,       
ale i čištění komunikací v průběhu roku, prováděla v letošním roce firma 
EKOR. O úklid chodníků a veřejných prostranství se staralo město Kyjov. 
S pořádkem na náměstí pomáhali klienti komunity KROK, vyprazdňování 
odpadkových košů svěřilo město soukromým subjektům.  
 
Pro letošní rok bylo vyčleněno na úklid ulic 1 700 tisíc korun. Paní Zima     
se však v lednu i únoru činila tak, že velká část z těchto peněz byla pryč 
dřív, než jsme se nadáli, protože odklízení sněhu z kilometrů chodníků stojí 
denně 25 tisíc korun.   
 
Při sněžení nebo náledí spotřebuje město šest tun soli a patnáct tun štěrku. 
 

Dětská hřiště 
 
Město letos zbudovalo nová dětská hřiště na sídlišti Tyršova,                
M. Švabinského, v Bohuslavicích a Boršově. Děti se tak dočkaly nových 
dřevěných prolézaček a atrakcí, získaly i oblíbené lanové pyramidy a nová 
pískoviště, vše v celkové hodnotě 1,75 mil. Kč.  
 

Odpadové hospodářství 
 
Odpady vyprodukované občany. Pod tímto názvem se skrývá obsah popelnic   
a kontejnerů, které stojí před našimi domovy více či méně esteticky ukryté. 
Označení „popelnice“ vzniklo v dobách, kdy jsme běžně topili uhlím a dřevem. 
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Každé ráno jsme do plechové nádoby vysypali popel z včerejšího topení, 
abychom mohli znovu zahřát byt a uvařit. V dnešní době nám většinou 
podobné starosti odpadly. Topíme v plynových kotlích, sídliště a městské 
budovy jsou vyhřívány centrálně z teplárny. Bytové domy na sídlištích nejsou 
vybaveny komíny, takže návrat ke kamnům v jednotlivých pokojích a sporáku 
v kuchyni už vlastně ani není možný. Zůstal pouze název „popelnice“,  obsah 
oné plechové či plastové nádoby válcového tvaru se však zcela změnil.  
 
Z popelnic a kontejnerů bylo letos na skládce v Těmicích uloženo 3 219,99 
tun směsného komunálního odpadu. Do barevných kontejnerů určených      
pro třídění jsme umístili 312,46 tun papíru, 132,11 tun skla, 81,12 tun 
plastů. Dále jsme vytřídili a k dalšímu použití vrátili 250,79 tun kovů.      
Ve sběrném dvoře jsme odevzdali k nezávadné likvidaci 21,65 tun 
nebezpečných odpadů (postřiky, oleje, lepidla, pneumatiky apod.). Celkem 
jsme prostřednictvím firmy EKOR zlikvidovali 4 147 tun odpadů. 
Nuže, množství veliké a skoro se nabízí myšlenka, že naší hlavní činností    
je výroba odpadů. K uvedeným číslům  bylo by nutno připočítat i každoroční  
a časté nálezy plastových pytlů naplněných odpadky v příkopech podél silnic 
za městem, nebo třeba starý televizor pohozený v remízku při polní cestě    
u Bohuslavic, poletující plastové sáčky a papíry v ulicích města, množství 
cigaretových nedopalků tu i onde. Živelné skládky opakovaně vznikají         
na pozemku Českých drah v Nádražní ulici, za boršovským hřbitovem nebo 
v okolí zahrádek v Bohuslavicích. Majitelé soukromých zahrad často zanechají 
na veřejných plochách menší či větší hromady organických zbytků zeleně     
a nepostarají se o odvoz. Z těchto důvodů vyzval odbor investic a rozvoje 
městského úřadu občany k větší kázni.  
 
Příchod jara je vždy spojen s úklidem. Uklízíme nejen v domácnostech,     
ale i v ulicích města. Na okrajích vozovek leží po zimě silné vrstvy 
posypového materiálu, který je nutno zamést, aby se neprášilo. 
 
Letošní očista města v režii firmy Ekor byla avizována na 16. března. 
Protože však přišlo ochlazení a sněžení, musel být úklid o několik dní odložen. 
V úsecích určených k úklidu se v předstihu objevily stojany s nápisem 
„Neparkujte, prosím, v uvedenou dobu v této lokalitě“. Vozovky v centru 
města jsou totiž v „automobilovém obležení“, takže úklidové vozy se nemohou 
dostat právě tam, kde je nepořádku nejvíc – k okrajům silnic. Většina řidičů 
oznámení vzala na vědomí a zaparkovala jinde, byli však i neukáznění, kterým 
museli jejich povinnost připomenout strážníci městské policie. Řidiči dostali  
na svůj automobil tzv. botičku a pozvání do služebny městské policie.  
Některým pak stačila k nápravě domluva, těm vytrvalejším byla udělena 
pokuta. Tak se stalo kupříkladu majiteli vozu parkujícího dlouhodobě na ulici 
Urbanově. Auto odstavil a nepoužíval, takže  překáželo nejen při odklízení 
sněhu v zimě, ale i při úklidu na jaře.  
 



 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2010  

 

44

Součástí jarního úklidu letos byla i tzv. Železná sobota, která se v našem 
městě se koná jednou za dva roky. V sobotu 13. března jsme měli možnost 
zbavit se nepotřebných věcí uložených ve sklepech, na půdách či dvorech. 
Vynesli jsme je před domy k okraji silnice. Ulicemi pak projížděl nákladní vůz 
a pracovníci firmy Ekor odložené předměty nakládali a odváželi. Na svozu 
pracovalo 5 osádek vozů od 10. hodiny až do večera. Výsledkem akce bylo 
14 tun sesbíraného železného odpadu, k tomu  195 televizorů, 140 ledniček,  
dále počítače, kopírky, vysavače, cedníky, hrnce, děravé popelnice, pračky,  
apod.  
Věci určené ke sběru ukládali lidé před domy již ve dnech předcházejících 
této sobotě. Byli určitě rádi, že mají ve sklepech uklizeno a postaráno       
o odvoz. Radost udělala Železná sobota i lidem, kteří mezi odloženými 
předměty našli součásti, které naopak doma potřebovali. Další zvědavci     
se vydali  projít a podívat, co všechno lze na hromadách před domy nalézt. 
Pak se cítili jako v muzeu nebo mohli vzpomínat na dávná léta. Nacházeli 
staré typy televizorů, ledničky z dob budování socialismu. K vidění byl         
i archaický počítač a k němu stejně starobylá myš. Přístroj vzbudil úžas dvou 
malých chlapců, kteří počítače důvěrně znají. Tento byl pro ně vzácným 
exponátem, neboť věk počítače byl dvojnásobný věku hochů.  
Někteří lidé pojali železnou sobotu šířeji a vynesli na ulici i nepotřebný starý 
nábytek. Ten pak následně musel být svážen zvlášť.  
 
 

Koupaliště 
 
Stav bazénů kyjovského koupaliště byl v posledním období předmětem mnoha 
jednání. Letos kvůli se kvůli deštivému počasí zvýšila hladina spodní vody 
natolik, že porušila dno bazénu pro plavce v místech pod skokanským 
můstkem. Závadu se naštěstí podařilo opravit ještě před příchodem horkých 
dní.  
 
Plány na rozsáhlou opravu koupaliště jsou připraveny a rekonstrukce byla 
původně plánována na letošní rok.  Žel, nepodařilo se zajistit financování 
náročné opravy. Město na ni peníze nemá a žádost o dotaci byla zamítnuta.  
 
Přes tyto potíže se město snažilo i letos  návštěvníkům pobyt na koupališti 
zpříjemnit. Byly upraveny dlážděné plochy, skluzavka a vstup do bazénu    
pro neplavce.  
 
Velkým problémem pro návštěvníky je starost, jak si uložit své věci, aby je 
měli zajištěny proti eventuelním pobertům. V minulosti již hodně dávné byly 
na koupališti k dispozici šatny s obsluhou. Své svršky jsme svěřili šatnářce    
a dostali jsme gumový kroužek s číslem stejně jako jsme zvyklí v kině     
nebo v divadle.  Tato vymoženost byla zrušena, snad pro úsporu mzdových 
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nákladů provozovatele, takže oblečení a někdy i cenné věci musí lidé mít při 
sobě. Při koupání je musí ponechat bez dozoru a jen doufat, že je naleznou 
na stejném místě, až se vrátí z vody. Letos proto město pořídilo 
uzamykatelné skříňky. Jsou k dispozici po zaplacení padesátikorunové zálohy, 
kterou zájemce při odchodu z koupaliště dostane zpět.  
Příjmy ze vstupného na kyjovském koupališti dosáhly v letošním roce částky 
526 695,- Kč. Provozní výdaje činily 2 137 507 Kč.  
 
Koupaliště v letošním roce spravovala firma EKOR. 
 
 

Biotop 
 
19. června byl slavnostně otevřen koupací biotop v Bohuslavicích. Zde si 
můžeme užívat koupání ve vodě bez chemických přísad. Protože počasí přálo  
a lidé byli na novinku zvědaví, za první měsíc provozu v Bohuslavicích 
zaznamenali 4 628 návštěvníků. Nejsilnější byl 11. červenec, kdy přišlo   
455 lidí.  
Letošní sezona  byla zkušební. Byla příležitostí pro různá vylepšení, na něž 
se při stavbě zapomnělo: doplnění schůdků pro lepší vstup do bazénu,  
zpevnění plochy kolem skluzavky, doplnění travnaté plochy lavičkami k sezení. 
Rodiče malých dětí poukazovali na absenci atrakcí pro děti, motoristé zase 
postrádali dostatečnou plochu pro parkování před areálem. Rovněž byl 
zakoupen speciální vysavač v ceně 100 tis. korun.   
 
Celkové vyúčtování sezony roku 2010 v biotopu znělo: příjem ze vstupného 
111 935 Kč, provozní výdaje 834 330 Kč (včetně mezd a zatravnění terénu). 
Biotop spravovalo město Kyjov. 
 

Hřbitovy 
 
V roce 2010 se vybralo na nájmu za hrobová místa, smuteční síň, chladicí 
zařízení, kopání hrobů a vsyp celkem 587 283 Kč. Provozní náklady hřbitovů 
činily 1 332 167 Kč, náklady na provoz smuteční síně 496 060 Kč.  
Do 31. března bylo pohřebnictví ve správě firmy EKOR, od 1. dubna tuto 
činnost provozovalo město prostřednictvím dvou zaměstnanců. 
 

Městské lesy 
 
Příjmy z nájmu lesních pozemků v katastru Moravany a Vřesovice letos 
dosáhly částky 1 010 775,- Kč.  
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IINNVVEESSTTIIČČNNÍÍ  AAKKCCEE  MMĚĚSSTTAA    
 
 

Zateplení a výměna oken  
 
Letní měsíce vždy znamenají příležitost k větším opravám budov škol.         
V letošním roce byla zateplena budova základní školy J. A. Komenského    
(I. stupeň) na Seifertově náměstí. V budově z roku 1939 byla současně 
vyměněna všechna okna, neboť ta stará byla již ve velmi zbědovaném stavu. 
Do místností zatékalo, foukalo a mnohá okna již neplnila svoji funkci. Škola 
získala novou fasádu a z omšelé pamětnice se opět stala krasavice.  
 
Nový kabát dostaly i mateřské školy Za Stadionem a Mezi Mlaty. Současně 
se zateplením obvodového pláště budov byla vyměněna okna za plastová. 
V mateřské škole Mezi Mlaty byla při této příležitosti opravena střecha, 
sociální zařízení a odpady.  
 

Nová bytová jednotka na městském stadionu 
 
V objektu tribuny na městském stadionu se nacházel nebytový prostor,     
pro který scházelo využití. Nákladem 100 000 Kč byl letos přestavěn       
na bytovou jednotku. Práce na stavbě trvaly od 17. 5. do 9. 7. 2010, 
kolaudace proběhla v září.  
 
 

Dům s pečovatelskou službou, Palackého ul. – sanace 
spodní vody 

 
Nepříjemné zvyšování hladiny spodní vody, které ztrpčuje bydlení na mnoha 
místech našeho města, projevilo se i v Domě s pečovatelskou službou        
na Palackého ulici.  Voda začala nepříjemně nastupovat do výtahové šachty   
a situace dospěla do stavu, kdy bylo nutno rychle hledat řešení. To se našlo 
v podobě chemického ošetření pomocí injektáže a speciálního nátěru celé 
šachty. Práce proběhly v dubnu, vyžádaly si náklady 153 tisíc Kč. 
 

Hřiště na ulici Školní v Boršově 
 
Asfaltový povrch hřiště byl zvlněný a narušený. Nápravy stavu se boršovští 
dočkali letos v září, kdy nákladem 391 tis. Kč vzniklo hřiště s umělým 
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trávníkem s křemičitým vsypem. Plocha hřiště byla odvodněna a sportovci zde 
nyní mají k dispozici nové branky a odrazové desky na basketbal.  
Hodnotu 1,75 mil. Kč mělo zbudování nových dětských hřišť na sídlišti 
Tyršova, v Bohuslavicích, Boršově a na sídlišti M.  Švabinského. 
 

Přestupní terminál 
 
V červenci byla zahájena stavba přestupního terminálu u vlakového nádraží. 
S financováním akce pomohla dotace z Regionálního operačního programu     
ve výši 14,8 mil. Kč.  
Většinu podobných staveb doprovází omezení dopravy a chodců. V tomto 
případě musel být od 30. července do 6. srpna uzavřen provoz na ulici 
Nádražní od budovy Českých drah po křižovatku s ulicí Husovou, protože bylo 
nutno provést výkopové práce a napojit kanalizaci. Práce musely proběhnout 
v rychlém tempu, aby byl co nejméně omezen provoz firem, které se v ulici 
Nádražní nacházejí. Stejný úsek byl uzavřen i v době od 1. do 8. října, 
tentokrát kvůli posledním pracím na povrchu vozovky. 
 
11. října byl terminál slavnostně otevřen a předán do užívání veřejnosti.  
Dříve zanedbaná plocha je nyní upravená, jsou zde nástupiště pro autobusy, 
lavičky, odpadkové koše a přístřešky pro kola. Chodníky a přístupy           
na nástupiště jsou bezbariérové. Kromě míst pro stanice autobusů zde 
vyrostly i desítky parkovacích míst pro automobily. 
 
Město jednalo i o opravě budovy vlakového nádraží. Ta však nepatří městu   
a o jejím bytí či nebytí rozhodují instituce v Brně a v Praze, pro něž je naše 
nádraží jen jedním z mnoha. Na opravenou a zrekonstruovanou budovu 
Českých drah si proto budeme muset počkat. 
 

Rekonstrukce parku 
 
Důležitou akcí města byly sadové úpravy městského parku. V polovině října se 
u vstupních cest do parku objevily barevné pásky přehrazující vstup do části 
parku a letáky s upozorněním na probíhající práce. Bylo vykáceno celkem    
87 stromů, které byly nemocné a napadené houbovými chorobami. Některé 
z nich vypadaly navenek „nenápadně“ a mohli bychom se podivovat, proč mají 
být pokáceny. Vysvětlení se nám pak dostalo při pohledu na kmeny, které 
byly uvnitř duté či zpráchnivělé.  
Po pilách přišla na řadu výsadba nových stromů a křovin a rovněž 
rekonstrukce trávníků. Do parku tak přibylo 101 mladých stromů          
v 18 druzích a 3 600 kusů keřů. Celkové náklady na tuto etapu úpravy parku 
byly vyčísleny  na 1 673 573,- Kč. 
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V souvislosti s novou podobou parku jsme, žel, zaznamenali  i činnost vandalů, 
kteří záhy po výsadbě vyryli některé stromky a keře. Pravděpodobně        
je použili ve svých zahradách. Jiní „kolegové“ se neostýchali nově zasazené 
stromy lámat.  
 
V parku byly vysazeny  i jehličnany, u nichž se dalo předpokládat odcizení   
a použití jako vánočních stromků. Proto byly preventivně natřeny nátěrem, 
který se v teple místnosti velmi nepříjemně „rozvoní“.   
 
 
Město mělo letos neplánované větší výdaje. V mateřské škole Střed na 
sídlišti Mezi Mlaty se při červnové povodni dostala voda přeplněnou kanalizací 
do sklepních prostor, v nichž se nacházejí sklady a kuchyně. Po vysušení bylo 
nutno vyměnit podlahy a opravit omítky.  Stejná situace nastala v mateřské 
škole v Nádražní ulici. Zde škody ve sklepech napáchala vysoká hladina 
spodní vody. Znehodnotila vše, co bylo ve sklepech uskladněno. Musely být 
vysušeny zdi, opraveny omítky.  
 

Digitalizace kina Panorama 
 
V podzimních měsících  probíhala v kině Panorama výměna starého 
promítacího zařízení za nové digitální. Chod kina nebyl nijak narušen, vše 
probíhalo, jak se říká, za pochodu. V polovině prosince byla akce dokončena, 
promítači byli proškoleni, aby novou techniku dokázali ovládat.  
Veškerá obsluha je nyní řízena přes počítač. Obraz i zvuk je kvalitnější       
a je možné promítat i filmy v tzv. 3D kvalitě, kdy si divák zapůjčí speciální 
brýle, s jejichž pomocí pak vidí obraz na plátně jako trojrozměrný. Abychom 
se s novinkou řádně seznámili, bylo v kině od 27. do 30. prosince promítání 
3D filmů zdarma.  
 
Od modernizace si město slibuje větší návštěvnost. Dosavadní technika totiž 
umožňovala promítání nových filmů nejdříve za 6 – 8 týdnů po premiéře.  
V tu dobu však už lidé měli staženy nelegální kopie z internetu a do kina 
nešli.  
  
Na digitalizaci kina se podařilo získat dotaci z Ministerstva kultury, další 
prostředky poskytlo město a část byla financována z rozpočtu Městského 
kulturního střediska. Celkově si modernizace vyžádala náklady 4 miliony 
korun.  

MMĚĚSSTTSSKKÁÁ  PPOOLLIICCIIEE  
 
Strážníci se na svých obchůzkách setkávají s hříšníky různého ražení.        
U většiny lidí budí respekt již pouhá přítomnost uniformovaného muže, vždyť 
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kdo by chtěl mít nepříjemnosti? Pak většinou postačí domluva, zaplacení 
pokuty přímo na místě. Vyskytují se však i případy složitější. Někteří lidé 
jsou agresivní, a pak jsou strážníci nuceni použít donucovací prostředky, 
k nimž patří slzotvorné prostředky, obušek, pouta, použití chvatů, hmatů, 
úderů či kopů sebeobrany, nebo hrozba služební zbraní či varovný výstřel 
touto zbraní. Vše má samozřejmě svá pravidla a delikvent, klade-li odpor, 
slyší nejdříve od strážníka varování s oním známým zvoláním „Jménem 
zákona!“.  
 
Kyjovská městská policie má v současnosti čtyři pomocníky, kteří jsou stále 
připraveni na svoji službu. Jsou to služební psi: tři rotvajleři – 4 letý 
Pascha, 6letý Norbo, 8letý Jerry a dále fena německého ovčáka Foba. Jsou 
cvičeni v poslušnosti na povely psovoda, ale také ve schopnosti označit ukryté 
osoby. Vykonávají službu převážně v nočních hodinách a jsou neocenitelní   
při kontrolách zahrádkářských kolonií, kde se někdy zdržují narkomani    
nebo alkoholici. Pomáhají kontrolovat zabezpečené i nezabezpečené objekty, 
špatně přístupné terény nebo patrové budovy. Jsou připraveni zasáhnout 
kdykoliv a prakticky při jakékoliv situaci, proti ozbrojenému pachateli,      
při výtržnostech nebo obraně strážníků či jiných osob. Kromě toho 
samozřejmě budí respekt již pouhou svojí přítomností, takže mnoho hříšníků 
si pod jejich „dozorem“ dobře rozmyslí, co v nejbližší chvíli udělá. Policisté 
jim doporučí klid a pouze pomalé pohyby, takže mnohá horká hlava rychle 
vychladne. Kdo by se chtěl utkat s psími zuby? 
 
Psovodi i jejich psi musí každé dva roky absolvovat přezkoušení ve výcvikovém 
středisku Policejního prezídia České republiky v Dobroticích. Pes musí 
předvést cviky poslušnosti, cviky obrany, např. průzkum terénu, označení 
ukryté osoby, likvidaci výtržnosti, průzkum objektu, zadržení v noci i ve dne, 
musí zvládnout protiútok pachatele aj.  
 
Psovod je zkoušen z teoretických i praktických znalostí této oblasti. 
V letošním roce tuto zkoušku absolvovali dva psovodi se psy.  
 
Psí služba však nespočívá jen v „uklidňování“ delikventů. Jsou zde i děti       
v mateřských a základních školách nebo senioři v Centru služeb pro seniory. 
Pro ně strážníci pořádají přednášky spojené s ukázkou výcviků psů. Zájem    
o tyto akce je tak veliký, že by vlastně městským policistům ani nezůstával 
čas na ostatní práci. Ač neradi, musejí tedy často nabídky odmítat. 
 
V roce 2010 provedli strážníci městské policie 89 kontrol zaměřených       
na podávání alkoholických nápojů mladistvým. Tyto kontroly probíhaly        
ve spolupráci s Policií České republiky. Byly zaznamenány 24 přestupky,    
kdy obsluha v restauraci či baru nedbala na zákon, respektive touha         
po vyšších tržbách dostala přednost před povinností řídit se určenými 
pravidly.  
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Pokud se týká veřejného pořádku, strážníci letos zjistili a projednali       
124 přestupků. Většinou se jednalo o rušení nočního klidu, znečišťování       
a zábor veřejného prostranství nebo vzbuzování veřejného pohoršení. 
Strážníci projednali během roku i 80 majetkových přestupků, většinou       
se jednalo o krádeže v obchodech. Dále zaznamenali 1 647 přestupků 
v oblasti dopravy, při kontrolách parkování zaznamenali 31 přestupků. 
Odchytili 28 volně pobíhajících psů, z nichž 14 bylo po zjištění vráceno 
majitelům a 12 našlo dočasný domov v psím útulku v Hodoníně.  
 
Na pokutách letos městská policie vybrala 343 700 Kč.  
 
Na webových stránkách Městské policie proběhla anketa „Co nás nejvíce 
trápí?“. Protože anketu uspořádala městská policie, měli občané k výběru 
témata, týkající se její činnosti. Nejvíce nás trápí bezdomovci a narkomani 
(126 hlasů), na druhém místě vandalové (77 hlasů), parkování a doprava    
(48 hlasů), pobíhající psi a kočky (11 hlasů), sousedské neshody (7 hlasů), 
něco jiného (108 hlasů).  
K výčtu nepříjemných či smutných událostí přispěli do ankety i optimisté 
s osmi hlasy, prohlašující, že jsou se vším spokojeni.   
 
Když prohlédneme webovou stránku, na niž městská policie uveřejňuje 
případy, které v průběhu roku řešila, dozvíme se, že jde nejčastěji o opilé 
lidi budící veřejné pohoršení, problémy s narkomany, špatně zaparkovaná 
auta, sousedské neshody. Často jsou strážníci voláni k drobným krádežím 
v obchodech, kdy pachatelé vezmou třeba dvě balení rumových pralinek      
či několik čokolád. Stává se také, že jsou přivoláni bdělými obyvateli        
ke dveřím, za kterými se neozývá starý člověk. 
 
Raritou s dobrým koncem jistě byla událost ze dne 27. dubna tohoto roku. 
Na silnici mezi Kyjovem a Strážovicemi nalezla řidička malého, asi tříletého 
chlapce. Odvezla ho do nemocnice a přivolala hlídku strážníků. Chlapec byl 
vyšetřen a umístěn na  kojeneckém oddělení. Zde si ho po hodině a půl 
„svobody“ vyzvedl otec. Byl s ním ve vinohradě a chvilka nepozornosti stačila, 
aby se malý dobrodruh vydal objevovat svět. Jestli chlapci cestovatelská 
vášeň zůstane až do dospělosti, zatím nevíme. Jeho tatínek však už teď ví, 
že bdělost je nade vše. 
 

ZZDDRRAAVVOOTTNNIICCTTVVÍÍ,,  SSOOCCIIÁÁLLNNÍÍ  SSLLUUŽŽBBYY  
 
14. září se na kyjovském náměstí konal Veletrh sociálních a navazujících 
služeb. Uprostřed náměstí až po kašnu stály ve dvou řadách dřevěné stánky, 
v nichž se prezentovaly jednotlivé organizace poskytující  služby seniorům, 
lidem s tělesným či smyslovým postižením a dalším znevýhodněným skupinám 
obyvatel.   
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Lidé procházeli, nahlíželi a informovali se, často si i vyměňovali zkušenosti  
ze svého života. Mohli si nechat změřit tlak, vyzkoušet  pomůcky           
pro nevidomé nebo neslyšící, prohlédnout si kupříkladu polohovací postel      
či invalidní vozík, nebo procvičit  paměť pomocí testu.  
 
Veletrh byl doplněn o kulturní program, v němž se představily děti 
z kyjovských škol a klienti z Domova Horizont. 
 

Nemocnice  
 
10. dubna se na dětském oddělení kyjovské nemocnice konal Den otevřených 
dveří u příležitosti šedesátých „narozenin“ tohoto oddělení. V současnosti   
na oddělení o zdraví dětí pečuje 53 zdravotníků, z nich je sedm 
kvalifikovaných lékařů. V počtu hospitalizovaných je dětské oddělení         
na druhém místě hned za internou. Léčí se zde malí pacienti od narození    
až do 19 let věku  z celého okresu Hodonín, ale také z Kroměřížska, 
Vyškovska nebo Uherskohradišťska. Aby děti kvůli hospitalizaci nezapomněly 
na své školní povinnosti, věnují se jim tři pedagogičtí pracovníci.  
 
Během šesti desítek let oddělení prošlo samozřejmě mnoha změnami. Kromě 
vybavení moderními přístroji a obnovovaným zařízením pokojů se oproti 
minulosti změnilo z pohledu malého dítěte to nejdůležitější: s nemocným 
dítětem může pobývat v nemocnici i maminka.  
 
1.10.2010 byla za přítomnosti hejtmana Jihomoravského kraje Michala 
Haška, člena Rady Jihomoravského kraje Oldřicha Ryšavého a dalších 
významných hostů slavnostně uvedena do provozu nová gamakamera          
na oddělení nukleární medicíny. Gamakamera umožňuje rychlá vyšetření 
pacientů. Jejím prostřednictvím mohou lékaři mnohem přesněji diagnostikovat 
příčinu pacientových potíží. Hejtman Michal Hašek nás potěšil zprávou o 
záměru, o kterém se mnoho let  pouze mluvilo – o zařazení rekonstrukce 
kyjovské interny do plánu investic Jihomoravského kraje v letech 2011 a 
2012. 
 
Při hospitalizaci musíme zaplatit částku 60 Kč za den pobytu, tzv. regulační 
poplatek. Existenci této povinnosti doprovázejí časté diskuze jak  v tisku     
či médiích, tak v hovorech mezi lidmi. Další poplatek, tentokrát ve výši     
30 korun platíme lékaři v ordinaci a stejnou částku při předložení receptu 
v lékárně. Většina lidí požadovaný obnos zaplatí, i když nerada. Navzdory 
tomu nemocnice Kyjov vede ve své evidenci i 217 výtečníků, kteří            
na poplatcích dlužili na konci letošního roku  celkem 65 910 Kč.  
 
Druhá polovina letošního roku ve zdravotnictví byla poznamenána 
celorepublikovým organizovaným protestem lékařů proti nízkému ohodnocení 
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náročné práce a proti neúměrně vysokému počtu hodin, které musejí lékaři 
strávit na pracovišti nad rámec běžné pracovní doby. Lékařské odbory 
vyhlásily akci s názvem Děkujeme, odcházíme a lékaři podávali hromadné 
výpovědi. V kyjovské nemocnici podalo k 31.12.2010 výpověď téměř šedesát 
lékařů.   
 
18. listopadu rezignoval na svoji funkci ředitel nemocnice Ing. Igor Kalix. 
Důvodem jeho odstoupení byl podle tisku nesoulad představ o budoucí 
koncepci nemocnice s názory zřizovatele. Zpráva o rezignaci přišla 
neočekávaně a protože informace byly jen kusé, vznikalo mnoho dohadů       
o skutečném důvodu odchodu.  
 
19. listopadu nastoupil do čela nemocnice Ing. Josef Pejchl, dosavadní 
investiční náměstek nemocnice ve Znojmě.  
 
V tabulce uvádím některá čísla z výroční zprávy Nemocnice Kyjov za rok 
2010: 
 
Počet lékařů (přepočtený na celé úvazky) 82,31 
Počet sester (přepočtený na celé úvazky) 279,79 
Počet hospitalizovaných pacientů za rok 20 503 
Průměrná ošetřovací doba 7,2 dne 
Průměrné náklady na 1 ošetřovací den 2 280 Kč 
Náklady na stravu pacientů za rok 
 

17 492 896 Kč 

Množství vypraného prádla 
 

391 868 kg 

Náklady na praní prádla 7 131 214 Kč 
 
Hospodaření nemocnice letos skončilo se ztrátou 19 209 362 Kč.   

 

Lékařská služba první pomoci 
 
Ordinační doba lékařské pohotovosti byla zajišťována ve všední dny          
od 15.30 do 22 hodin, o sobotách a nedělích od 8 do 20 hodin. Lékaři      
za pacienty nevyjížděli. Kdo ošetření na pohotovosti potřeboval, musel se 
dopravit do ordinace v určených hodinách. Stavy ohrožující život řešila 
zdravotnická záchranná služba.  
 
V rámci pohotovosti lékaři ošetřili 3 337 dospělých a 1 549 dětí, 
pohotovostní stomatologické ošetření využilo 1 620 osob.  
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Pohotovost zajišťovala ohledávání mrtvých v pracovní dny od 15.30 do 7.00 
hodin a v době víkendů a svátků. Tuto službu konali lékaři pro celý okres 
Hodonín.  
 

Centrum služeb pro seniory 
 
V Centru služeb pro seniory si letos pořídili novou techniku – sněhovou frézu. 
Prosinec se svojí bohatou nadílkou sněhu pomohl k jejímu řádnému využití. 
Sníh nyní mohl být odklízen  nejen na příjezdových komunikacích               
a chodnících před budovou, ale i v zahradě. Ty totiž dříve nebyly v zimě 
udržovány pro velkou náročnost práce. 
 
 

ZZEEMMĚĚDDĚĚLLSSTTVVÍÍ  
 
 
Práce těch, kteří se věnují zemědělství, znamená zasít, do podzimu pěstovat, 
pak sklidit a poté prodat. Zaplatit osivo, hnojiva, postřiky, naftu, mzdy      
i další náklady, které musejí být uhrazeny, aniž by byla jistota, že úroda 
přinese  dostatečně vysoké tržby.  K tomu přidává se, mírně řečeno, nevlídný 
vztah všech našich polistopadových vlád k zemědělcům a zemědělské činnosti. 
Velkou měrou se dovážejí potraviny z jiných států, jejichž vlády svoje 
zemědělce dotují. Nižší ceny cizích potravin pak likvidují naše domácí 
pěstitele a výrobce. Čeští lidé se totiž při nákupu  dívají v první řadě       
na cenu a vezmou zavděk potravinami levnými, i když v poslední době častěji 
se stává, že jsou nekvalitní.  
Aby hospodaření našich zemědělců nebylo ztrátové, obracejí se kupříkladu   
na pěstování řepky, z níž se vyrábí tzv. ekologické palivo pro automobily, 
někdy pronajímají svoji půdu pro zřízení výnosných fotovoltaických 
elektráren, nebo ruší svoji činnost. Tím se víc a víc stáváme závislými       
na dovozu potravin ze zahraničí.      
  
Zemědělství je závislé na počasí. To letošní bylo více než nepříznivé a věru, 
bylo nač si stěžovat. Velice špatná byla úroda meruněk, třešní, švestek       
i jablek. Vinaři odhadovali svoji úrodu o 30 – 60% nižší než obvykle. Kromě 
dešťů v době kvetení nepříznivě zasáhl  výskyt obávané perenospóry a plísně 
šedé. Mnozí majitelé vinohradů navzdory celoroční péči nesklidili ze svých 
vinic vůbec nic. Ti šťastnější se pak museli navíc potýkat s vysokým obsahem 
kyselin a bylo již jen na jejich schopnostech, aby dokázali udělat víno 
v dobré kvalitě. 
Včelaři hlásili slabou snůšku medu. Kvůli chladu byly včely slabé a v dešti, 
který provázel kvetení akátů, řepky i ovocných stromů, mohly jen s obtížemi 
konat svoji práci.   
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Pokud se týká polních plodin, problémy měli zemědělci s pšenicí. Pršelo totiž 
nejen na jaře, ale i v létě právě v období žní. Pole byla neustále rozmoklá   
a bylo nutno čekat, až vyschnou, aby mohly vyjet kombajny. Pšenice byla 
nadměrně vlhká, proto se  velké množství zrna  muselo použít pouze         
ke krmným účelům, nikoliv k účelům potravinářským. To pak samozřejmě 
snižovalo výkupní cenu.  
Na výnosy kukuřice a slunečnice letošní nevlídné počasí vliv nemělo. 
 
Výkupní cena ječmene byla 330 Kč, krmné pšenice 350 Kč, potravinářské 
pšenice 480 Kč, řepky 700 – 800 Kč, slunečnice 620 – 870 Kč a kukuřice 
400 Kč, což jsou ceny za metrický cent plodiny. Jsou to ceny, za něž 
prodávali zemědělci svoji produkci zpracovatelským firmám a jsou pouze 
přibližné. Lišily se podle odběratele a podle uzavřených smluv.  
Kdo mohl být letos spokojen, byli majitelé černých pálenic. Jejich počet     
ani výsledek činnosti se samozřejmě zjistit nedá. Zařízení bedlivě ukrývají 
v soukromí domů a málokdy jsou ze své práce vyrušeni strážci pořádku. 
Jejich tajenou existenci možná znají sousedé – ale kdo by žaloval, když sám 
chce využít?  
Ještě v loňském roce za černé pálení hrozil až rok vězení. Letos je tato 
činnost pouze přestupkem, jemuž se může dostat maximálního ohodnocení 
třítisícovou pokutou.   
 
 

Zemspol, spol. s r.o. 
 
Kyjov se nachází v oblasti s dobrými podmínkami pro zemědělskou činnost.  
Po změnách, které následovaly po r. 1989, přestalo existovat bývalé 
Jednotné zemědělské družstvo, které hospodařilo na polích v okolí Kyjova. 
Nástupcem se v roce 1993 stala společnost Zemspol, spol. s r.o. Její sídlo 
je v areálu na Boršovské ulici. V současnosti obhospodařuje celkem téměř 
1 100 hektarů polí v katastru Kyjova, Bohuslavic, Nětčic a Boršova. 
Z tohoto množství je cca 43 hektarů vinohradů, z nichž 11 hektarů bylo 
vysazeno v roce 2003, kdy Evropská unie štědře udělovala dotace pro zřízení 
nových vinic. V minulosti společnost provozovala i živočišnou výrobu,         
ale postupně ji jako nerentabilní musela ukončit. Chov skotu byl ukončen 
v roce 2003, chov vepřů pak byl zrušen v roce 2006.  
 
Ve strojovém vybavení společnosti Zemspol je 15 traktorů, jeden velký 
kombajn, dva staré malé německé kombajny, které se využívají na malých 
plochách a postřikovač s kapacitou 2 000 litrů postřiku se záběrem o šířce 
24 metrů.   
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V letošním roce společnost pěstovala na 600 hektarech polí pšenici,          
na 100 hektarech ječmen, na dalších přibližně 120 hektarech  řepku.     
100 hektarů bylo oseto kukuřicí a 100 hektarů slunečnicí.  
 
Společnost Zemspol provozuje  ovocnou školku, která se nachází při silnici 
mezi nemocnicí a Boršovem, v místě zvaném Pod Kohoutkem. 
 
 

SSPPOOLLKKYY,,  OOBBČČAANNSSKKÁÁ  SSDDRRUUŽŽEENNÍÍ  
 
 

Český svaz včelařů, základní organizace Kyjov 
 
Kyjovská organizace včelařů je největší v okrese. Má asi 120 členů,      
kteří chovají patnáct set včelstev. Předsedou základní organizace je Miroslav 
Smolík.  
V současnosti včelaře velmi trápí nedostatek nástupců, mladých včelařů.   
Aby práci včelařů mladým co nejvíce přiblížili, pořádají přednášky pro žáky 
ve školách.  
 
V posledních letech se včelaři potýkají s nemocemi včel, především se včelím 
morem, proti němuž není lék. Pokud tato choroba včelstvo napadne, následuje 
jediné: likvidace, spálení včelstva.   
 

Svaz tělesně postižených, Kyjov 
 
Svaz tělesně postižených letos ve dnech 8. – 14. května uspořádal rekondiční 
rehabilitační pobyt na Sola Grátia v Bystřici pod Hostýnem. Cílem pobytu 
bylo především zlepšení fyzické kondice. Pobyt proto každé ráno začínal 
rozcvičkou, dopoledne účastníci cvičili v tělocvičně. Rehabilitační cviky doplnili 
účastníci sestavami cvičení s gumou a míčem. Odpolední aktivitou pak bylo 
plavání v bazénu. 
 
Součástí rehabilitačního programu byly masáže,  ukázka pracovní terapie     
a přednášky na téma sociálně právní minimum pro osoby se zdravotním 
postižením. Navzdory deštivému počasí nevynechali účastníci pobytu         
ani dlouhé procházky Hostýnskými vrchy.  
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Svaz neslyšících a nedoslýchavých 
 
V suterénu budovy městské knihovny byly přestavěny prostory a zřízeno nové 
centrum Svazu neslyšících a nedoslýchavých. Klientům jsou zde poskytovány 
potřebné služby, např. údržba sluchadel, prodej náhradních baterií          
do sluchadel a dalších náhradních dílů. Vedoucí provozovny je Monika Klčová, 
která má s prací pro nedoslýchavé velké zkušenosti a vlastně stála za celým 
projektem.  
 
Otevření pobočky se účastnil i ředitel školy pro nedoslýchavé Miroslav Hula, 
který si pochvaloval, že děti z jeho školy mají centrum přímo zde ve městě. 
Nyní už nemusí, tak jako tomu bylo dříve, dojíždět až do Veselí n. Moravou.  
 
 

Klub maminek Kyjov 
 
Setkávání maminek, které jsou na mateřské dovolené, letos vešel            
do desátého ročníku své existence.  Desátý rok však klub zahájil nikoliv 
oslavou, ale stěhováním z prostor mateřské školy Za Stadionem do budovy 
č.p. 2367 na Mlýnské ulici, kterou tak nyní obývá společně s Mateřským 
centrem Kamarád. Ve využití herny se střídají.  
 

Mateřské centrum Kamarád 
 
Členem Mateřského centra se staneme po zaplacení ročního poplatku 500 Kč. 
Pak se můžeme účastnit všech akcí, podílet se na jejich přípravách, podávat 
náměty a připomínky. Povinností je dodržovat pravidla pro činnost a účastnit 
se členských schůzí. Tak praví řád MC Kamarád, který je zveřejněn         
na pečlivě vedených webových stránkách.  
Jaké akce si letos maminky s malými dětmi připravily? Snad nejviditelnější 
byl lampionový průvod, který se uskutečnil 3. listopadu a byli na něj pozváni 
nejen členové centra, ale i veřejnost. V nabídce aktivit bylo také čtení 
pohádek, malování prstovými barvami, tvoření drobných předmětů 
s velikonoční či vánoční tématikou. Maminky besedovaly s psychologem         
o výchově dětí, s porodní asistentkou si povídaly o nošení dětí v šátku. 
společně s dětmi se vydaly na návštěvu do mateřské školy Nádražní           
a Dr. Joklíka.  
 

Charita Kyjov 
 
Tříkrálová sbírka letos zaznamenala příjem 939 547 Kč, z toho v Kyjově    
se vybralo 245 203 Kč.  



 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2010  

 

57

Rozdělení prostředků získaných ze sbírky má samozřejmě svá pravidla. 
Kyjovská Charita proto obdržela 544 937 Kč. Z této sumy pak byla 
poskytnuta pomoc lidem v nouzi (50 000 Kč), jako pomoc obětem zemětřesení 
na Haiti byla odeslána částka 71 490 Kč a na rozvoj charitní a pečovatelské 
služby bylo využito 150 000 Kč.  
 
Charita na Palackého ulici letos rekonstruovala část K-Centra a rozšířila 
parkovací stání před budovou. Vydlážděná plocha slouží zdravotnickému 
personálu i klientům Charity.  
 
Jednou z poskytovaných služeb Charity je Občanská poradna. Pomáhá lidem, 
kteří se ocitli v nepříznivé životní situaci a nedovedou ji řešit vlastními 
silami. Na poradnu se mohou obrátit oběti domácího násilí, senioři, rodiny 
s dětmi, lidé, kterým hrozí exekuce majetku, nezaměstnaní apod. Cílem 
poradny je pomoci klientům lépe se orientovat ve vzniklé situaci, doporučit 
kontakty na úřady či instituce, poskytnout kontakty na advokáty, pomoci    
se sepsáním životopisu, poradit, jaké má klient možnosti v oblasti sociální 
pomoci apod.  
Poradna je diskrétní, nestranná a nezávislá. Navštívit ji klient může kdykoliv 
v pracovní dny, služba je bezplatná.   
 
 
Charitní pečovatelská služba se věnuje lidem, kteří potřebují pomoc druhé 
osoby k zajištění základních životních potřeb a přejí si zůstat ve svém 
prostředí domova.  
Služba je terénní, vyjíždí za klientem denně v době od 7 do 20 hodin, 
v případě potřeby i v pozdějších hodinách. Ceny některých služeb, např. 
pomoc a podpora při podávání jídla a pití,  pomoc při oblékání a svlékání, 
pomoc při úkonech osobní hygieny, při použití WC, zajištění velkého úklidu 
domácnosti, běžných nákupů a pochůzek nebo doprovod k lékaři či na úřady 
stoji 100 Kč za 1 hodinu. Za praní a žehlení klient zaplatí 50 Kč za 1 kg 
prádla. 
Charitní ošetřovatelská služba poskytuje ošetřovatelskou a rehabilitační 
službu na základě požadavku lékaře. Je hrazena zdravotními pojišťovnami    
a zajišťována nepřetržitě 7 dní v týdnu po 24 hodin. Jedná se o ošetření 
ran, aplikaci injekcí, měření krevního tlaku, rehabilitace po zlomeninách      
a cévních mozkových příhodách.  
 

Český svaz zahrádkářů 
 
Loňská úroda meruněk a švestek byla nebývale bohatá, což se projevilo       
v pěstitelské pálenici. Proteklo jí 14 408 litrů absolutního alkoholu, takže    
se obsluha pálenice měla co ohánět. Sezóna trvala až do poloviny února 
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letošního roku a znamenala příjem do pokladny v částce 3,5 milionu korun 
(před zdaněním).  
 
Horší situace s úrodou ovoce nastala letos na podzim. Málo ovoce – málo 
pálení – málo příjmů do pokladny, to je rovnice, která je neúprosná. Rozpočet 
roku 2010 nevylepšilo ani uspořádání plesu, na který navzdory pečlivé         
a náročné přípravě přišlo pouze 58 návštěvníků, takže akce tradičně 
výdělečná byla ztrátovou. 
 
Výsledkem činnosti moštárny bylo zpracování 7 tun ovoce, z něhož se vyrobilo 
3 500 litrů moštu.  
  
Chtějí-li zahrádkáři svým členům poskytovat dobré služby, je potřeba       
se snažit i o poskytování těchto služeb v kvalitním prostředí. Proto letos byly 
obloženy stěny moštárny a provedeny úpravy, které umožnily lepší manipulaci 
s technologií.  
 
Vylepšení se dočkala i pálenice. Získala novou fasádu, takže kyjovští 
zahrádkáři se mohou chlubit pěknou, moderní pálenicí a moštárnou, splňující 
náročné hygienické požadavky.  
 
 

SSPPOORRTT  
 

Nejlepší sportovci Kyjova  
 
22. dubna v kině Panorama proběhlo vyhlášení nejlepšího sportovce Kyjova   
za rok 2009.  
 
V kategorii žáci/žákyně do 15 let byl jako nejlepší vyhodnocen Michal Kůřil, 
člen klubu biketrialu, na druhém až třetím místě Dan Gregorovič z Tenis 
centra Pintera a Tadeáš Šimeček, zástupce motokárového sportu. 
 
V kategorii dorostenecké – mládež do 19 let se na prvním místě umístil 
Tomáš Tesařík z Cyklistického klubu Dacom Pharma Kyjov, na druhém 
Markéta Rajsiglová z Atletického klubu Kyjov a na třetím Matěj Třešňák 
z Karate klubu Kyjov.  
 
V kategorii družstev bylo jako nejlepší oceněno družstvo žáků Cyklistického 
klubu Dacom Pharma Kyjov, druhé místo získalo družstvo starších žáků 
Hokejbalového klubu Kyjov a na třetím místě se umístilo družstvo minitenisu 
Tenis Centrum Pintera Kyjov.  
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Uznání za zásluhy o rozvoj sportu v Kyjově obdržel Vladimír Hušek, bývalý 
fotbalista, který se v současné době věnuje cyklistice. Působí jako šéf 
Cyklistického oddílu Sokol Dacom Pharma Kyjov. Již dvacet let působí jako 
trenér, pod jeho vedením jsou již 16 let pořádány cyklistické závody „Velká 
cena Kyjovského Slovácka“. Jako trenér vychoval celou řadu úspěšných 
reprezentantů, mistrů ČR a účastníků mistrovství světa a olympiády.  
 
Dalším oceněným byl Jiří Vinca, který letos oslavil své 70. narozeniny, 
přesto je stále aktivním funkcionářem oddílu kopané. Působil jako předseda 
oddílu kopané, byl aktivním trenérem mládežnických týmů kopané              
a basketbalu, v minulosti hrál aktivně fotbal, basketbal a lední hokej. 
 
Jako nejlepší sportovní akce byla oceněna Velká cena Kyjovského Slovácka, 
jejíž 16. ročník uspořádal v loňském září cyklistický oddíl Sokol Dacom 
Pharma Kyjov. Závod, kterého se zúčastnilo na 500 závodníků, přijely 
podpořit osobnosti cyklistického světa – mistr světa Alois Ivaňkovský, 
olympijský vítěz Jiří Daler a mistr světa na vysokém kole Josef Zimovčák.  
 
Ing. Antonínu Tonykovi byla předána medaile za celoživotní práci a výjimečný 
přínos pro rozvoj tělovýchovy a sportu. Antonín Tonyka se  43 let aktivně 
věnoval basketbalu. Se svými svěřenkyněmi z kategorie minižaček získal pět 
titulů přeborníka České republiky. Pod jeho vedením  kyjovské basketbalistky 
zvítězily v řadě mezinárodních turnajů v Moskvě, Barceloně, ve Vídni         
a dalších.  
Ing. Antonín Tonyka obdržel řadu čestných uznání z Českého svazu tělesné 
výchovy, z basketbalového svazu, uznání Mezinárodní basketbalové federace. 
Trenérskou činnost vykonával 22 let.  
 

FC Kyjov 1919 
 
Ve fotbalovém klubu FC Kyjov 1919 letos působili tito trenéři a vedoucí 
mužstev: 
 
Mužstvo „A“ – muži 
Trenér Alexandr Hrabal, asistent trenéra – Petr Gajdošík 
 
Dorost 
Trenér Petr Gajdošík, asistent trenéra a vedoucí mužstva Jakub Červinek 
 
Mužstvo – starší žáci 
Trenér Miroslav Žandovský, asistent trenéra Miroslav Čada, vedoucí mužstva 
Tomáš Žalud 
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Mužstvo – mladší žáci 
Trenér David Pazdera, asistent trenéra Tomáš Žalud, vedoucí mužstva 
Miroslav Klingel 
 
Mužstvo – základna „A“ a „B“ 
Trenér Jiří Hanák, asistent trenéra Luboš Konvička 
 
Mužstvo – základna „C“ 
Trenér Darek Opatřil, asistent trenéra Jiří Svoboda 
 
Mužstvo – „Mini“ základna 
Trenér Radomír Víšek, asistenti trenéra Dušan Něnička a Pavel Varmuža. 
 

Aerobik klub DDM Kyjov 
 
Tento klub má základnu v Husově ulici na Domě dětí a mládeže. Soustřeďuje 
dívky, které se věnují činnosti, která je krásným tancem a současně           
i náročným sportem současně. Cílem klubu je dosažení  úspěchů na soutěžích 
po celé republice a prezentace umění dívek na veřejnosti. Z tohoto důvodu 
jsou stanovena  přísná pravidla týkající se disciplíny děvčat i jejich zevnějšku 
(cituji): 
 
„Co patří k úboru aerobičky: 
 
Na trénink 
 
Sportovní obuv, elastické kalhoty, upnuté triko, švihadlo, pití                
(ne s bublinami), vlasy stažené do copu a sepnuté sponkami, dobrá nálada. 
 
Na soutěže 
 
Dres (vyžehlený, čistý), boty (v domluvené barvě), dostatek pinetek, lak    
na vlasy, gumičky, náušnice (žádné jiné šperky), odlakované nehty, ponožky 
nebo návleky na aerobik, mikina AK DDM Kyjov. 
 
Nedovoluje se žvýkačka v ústech, neúčast na tréninku musí být vždy řádně 
omluvena, přičemž omluvy typu „jedeme na nákupy“ se zamítají.“  
 
 

Atletický klub Kyjov 
 
Na čestnou listinu Atletického klubu Kyjov letos přibyla  Natálie Kolajová. 
Letošní rok totiž pro ni byl více než úspěšný: 
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- 20. března 2010 na Mistrovství České republiky v Temelíně doběhla 

na třetím místě 
 
- 27. března 2010 se stala mistryní Moravy v běhu přespolním 

v kategorii mladších žaček v Baldovci 
 

- 20. června 2010 časem 2:24,13 zvítězila na Mistrovství Moravy 
v Olomouci v běhu na 800 metrů starších žaček  

 
- 12. září 2010 na Mistrovství České republiky staršího žactva v Praze 

vybojovala 4. místo v běhu na 800 metrů 
 

- 18. září 2010 na Mezinárodním utkání Česká republika – Slovenská 
republika v Hodoníně doběhla jako pátá. Vytvořila zde nový okresní 
rekord 2:21,71 min. v běhu na 800 metrů 

 

Šachový klub Š.K. 1923 
 
Kyjovský šachový klub vedený Ivanem Pařízkem se po dvou letech opět stal 
organizátorem Mistrovství České republiky družstev mladších žáků v šachu. 
Akce se konala pod záštitou hejtmana Jihomoravského kraje Michala Haška. 
Ve dnech 11. – 13. června budoucí velmistři ve věku do dvanácti let zaplnili 
estrádní sál Domu kultury. Přihlásilo se 28 šestičlenných týmů, malé šachisty 
čekalo devět kol.  
V pátek po slavnostním zahájení, kdy zazněla česká hymna a starosta města 
Kyjova všechny účastníky přivítal, daly se děti do hry. V pátek odehrály dvě 
kola, dalších sedm je čekalo v sobotu a dvě v neděli.  Mistrem republiky     
se stalo družstvo z Polabin, kyjovští se umístili na 28. místě, tedy          
na předposledním.  
 
Nedělní závěrečná kola šachových utkání a slavnostní vyhlášení vítězů však 
nebylo tím jediným, čím se děti zabývaly. Na webových stránkách šachového 
klubu Duras z Brna -  Králova Pole jsme si mohli přečíst i další informace    
o průběhu celé akce: „ … Následuje obídek. Přilehlé restaurační zařízení 
předkládá silný kuřecí vývar a hubenou čapu z kura. V parném prostředí asi 
dobrá volba. Po obídku dáme zmrzlinu v nedaleké cukrárně, nejmladší děti  
se čachtají u kašny.“  
Nuže, je zajímavé vidět naše město cizíma očima. Pro doplnění dodávám,    
že se jednalo o restauraci Gastronom, která se nachází v budově Domu 
kultury a je známa dobrým jídlem. O víkendech se zde často odbývají hostiny 
svatebčanů, dychtivých konzumace těch nejvybranějších lahůdek. V pracovní 
dny je tu rovněž plno, protože restaurace nabízí polední menu v solidní ceně  



 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2010  

 

62

i množství pro zaměstnance městského úřadu a pro personál firem, 
nacházejících se na náměstí.    
 
Další událost, která znamenala svátek pro kyjovské šachisty, jsme si 
poznačili do kalendářů a diářů na den 27. září 2010. Toho dne totiž šachový 
klub uspořádal simultánku s mezinárodním velmistrem Markem Vokáčem.  
Změřit s ním své schopnosti a zvítězit nad ním zkoušelo 20 šachistů. V úvodu 
všichni vyslechli velmistrovu přednášku s rozborem zajímavých partií. Pak   
se dali do hry, dvacet proti jednomu. Laické úvahy, jak to asi Marek Vokáč 
dělá, nemají smysl. U člověka, který zná způsob, jakým se figurky pohybují 
po šachovnici – ale nic víc, by vedly  jedině k závěru, že velmistr  čaruje. 
Výsledek byl označen jako 19 ½  : ½. Z dvaceti šachovnic byla jedna remíza 
a ostatních devatenáct partií vyhrál velmistr.  
Popisované setkání bylo vlastně úvodem dne příštího, tedy neděle 28. září, 
kdy se konal Svatováclavský přebor okresu Kyjov v rapid-šachu 2010. 
Vítězem přeboru se stal David Běťák, neregistrovaný šachista. Absolutním 
vítězem turnaje se stal Dalibor Mlénský.  
 
 

Biketrial 
 
Michal Kůřil letos zaznamenal velký úspěch pro oddíl kyjovského biketrialu. 
24. července se zúčastnil Mistrovství světa v biketrialu ve španělském městě 
Vilanova de Prades a vybojoval dvanácté místo. O týden později odjel       
do italského Darfo Boario Therme, kde mistrovství světa pokračovalo druhým 
kolem. Zde zajel skvělý výkon, kterým se dostal na desáté místo. Celkově   
se v kategorii poussin na mistrovství světa umístil na devátém místě, což bylo 
velkým a hlavně příjemným překvapením.  
 
Velkou událostí pro kyjovské biketrialisty byl den 18. září. V působišti oddílu  
na bývalé střelnici v Polámaných se konalo Mistrovství České republiky 
v biketrialu.  

Tenis 
 
Seniorskému družstvu dospělých Tenisového centra Pintera se letos podařilo 
zvítězit v nejvyšší jihomoravské soutěži, jihomoravské divizi a postoupit     
do celorepublikové soutěže – druhé ligy. Tým pod vedením bratrů Oldřicha   
a Ludvíka Pinterových a kapitána týmu Pavla Štěpánka tvoří mladí hráči, kteří 
se připravují pod hlavičkou TC Pintera a které, dalo by se říct, si Pinterovi 
„vychovali“.  Jsou to Petra Horáková, Viktorie Hránková, Jakub Rozsypal    
a Jakub Zapletal. Tým ještě doplňují hráči z nedalekého okolí. Tenisová 
druhá liga se v Kyjově hraje v historii poprvé a proto se těšíme, že se 
kyjovským bude dařit i v budoucnu.  
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Trenéři si pochvalovali mj. výkony Nikoly Struhárové, která letos posledním 
rokem hrála v kategorii starších žáků a probojovala se až na mistrovství 
České republiky. Její umístění na 5. místě v Jihomoravském kraji a 21. místo 
v rámci celé republiky zasluhuje zcela určitě pochvalu a potlesk.  
 

Cyklistika 
 
O víkendu 26. a 27. června se do Kyjova sjeli nejlepší čeští i slovenští 
cyklisté na Mistrovství České republiky a Slovenské republiky v silniční 
cyklistice. 
Toto mistrovství mělo dvě části. Slovenskou, která se konala o týden dříve 
ve slovenském Holíči, a českou, jejímž hostitelem bylo město Kyjov           
a pořadatelem Cyklistický klub Dacom Pharma Kyjov. Stejně jako zářijové 
motocyklové závody, tak i tyto omezily život ve městě. Po dobu závodů byly 
totiž uzavřeny ulice Svatoborská, Jungmannova kolem „skleňáku“, Žižkova, 
Dobrovského a Masarykovo náměstí. Dále byla uzavřena i silnice             
od křižovatky ulic Nerudovy a Riegrovy až po benzinovou čerpací stanici     
za nemocnicí.  
 
Trať závodu vedla z náměstí Svatoborskou ulicí přes nadjezd do Strážovic, 
Věteřov a Sobůlky zpět do Kyjova na náměstí. Jelo se 9 okruhů, celkem 
závodníci museli ujet úctyhodných 180 kilometrů.  
 
Dění na náměstí bylo doplněno doprovodným programem. Již v pátek 
odpoledne bylo u kašny přichystáno pódium pro hudební produkci. V sobotu 
odpoledne před startem závodu přispívaly ke sportovní atmosféře mažoretky 
a ve 14 hodin po projevu starosty Lukla závodníci vyrazili na trať. 
Aby se diváci nenudili v době, kdy jsou závodníci na trati, vystoupily se svým 
uměním taneční skupiny Domu dětí a mládeže a rovněž děti kyjovských 
základních škol. V neděli k dobré atmosféře přispívala mládežnická dechová 
hudba Základní umělecké školy Kyjov, kus dovedností ze svého oboru 
předvedly děti z oddílu cyklotrialu, karate a sportovní gymnastiky.  
 
Počasí organizátorům přálo, neboť bylo slunečno a velmi teplo. Účast diváků 
si proto mohli pochvalovat. Příznivá pro město byla i přítomnost televizních 
štábů, které o významné cyklistické události podrobně informovaly           
ve večerních zpravodajstvích. 
 
 
Cyklistům byla věnována i poslední sportovní akce letošního roku. Cyklistický 
klub Sokol Dacom Pharma Kyjov společně s městem Kyjov zorganizovali       
4. ročník cyklistické vyjížďky s názvem Tour de Kyjov – Poslední kilometr. 
Vyjížďka určená všem, kteří dovedou jezdit na bicyklu, se konala v pátek 
31. prosince. Peloton startoval od radnice a trasa vyjížďky vedla okolím 
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města s cílem opět na kyjovském náměstí. Zde proběhlo vyhlášení vítězů, 
ocenění nejmladšího a nejstaršího účastníka, vyhlášena byla i cena           
za originalitu.  Zajímavou akci podpořily známé osobnosti cyklistiky. 
V pelotonu jsme mohli spatřit Aloise Kaňkovského, mistra světa na dráze, 
Josefa Zimovčáka, mistra světa v jízdě na vysokém kole, a cyklistické 
osobnosti Jana Bártu a Jakuba Kratochvíla.   
Silvestrovské počasí bylo mrazivé a současně mlhavé, takže jízda na kole 
nebyla právě nejpříjemnější. Důkazem toho byly ojíněné obličeje cyklistických 
nadšenců. Jenže – ruku na srdce – copak automobilista může pochopit radost 
z pohybu vlastními silami?   
 

PPRRŮŮMMYYSSLL  
 

Vetropack Moravia Glass 
 
Postupná modernizace a automatizace výroby umožnila ve sklárně postupem 
let snížit stav zaměstnanců z někdejších 1 500 na dnešních 470. 
 
Letos v letních měsících čekala skláře rekonstrukce vany na barevné sklo     
a modernizace navazujících výrobních linek. Akce byla náročná,  protože    
se pracovalo „za pochodu“. Bylo nutno provést stavební a technologické 
úpravy a do starých prostor co nejdříve dostat novou technologii, když 
současně musela probíhat výroba ve druhé vaně.  
Celá rekonstrukce trvala tři měsíce a vyžádala si celkem 612 milionů korun.  
 
Novou vanu si skláři pochvalují. V porovnání s tou původní je vysoce účelná, 
umožňuje nižší spotřebu energie asi o 20 procent, výrazně nižší je             
i  množství emisí.   Na rekonstrukci vany navíc navázala instalace filtru 
spalin, takže se můžeme těšit, že hodnoty látek, které z komínů vycházejí, 
budou výrazně pod povolenou hranicí.  
 
Nové zařízení snižuje náklady na výrobu tím, že lépe využívá odpadní teplo. 
Skláři se tedy mohou radovat, ovšem na druhou stranu – co je výhodou, může 
být i nevýhodou. Město totiž přichází o výhodný zdroj tepla pro sídliště      
a veřejné budovy. Musí hledat jiné přijatelné možnosti, jak zajistit teplo 
v domácnostech, školách, úřadech a ústavech.   
 
Výroba ve sklárně je v maximální míře automatizovaná. Tavicí agregáty, tzv. 
vany, jsou  dvě, jedna na bílé sklo, druhá na sklo barevné. Každá z nich má 
objem 450 tun a dosahuje se v nich teploty 1 560oC. Vyrobí se denně        
2 miliony lahví. Za tímto číslem se skrývají stovky tun písku, dolomitu, sody, 
skleněných střepů a dalších surovin. Písek, jehož se spotřebuje ročně více 
než 70 tun, skláři nakupují v Česku a na Slovensku. Skleněné střepy nakupují 
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od firem zabývajících se sběrem odpadů. Ročně je to na 80 tisíc tun 
použitého skla. Voda pro technologické a požární účely potřeby sklárny      
je zajištěna z vrtu „František“ na pozemku p. č. 3528, který se nachází nad 
sportovní halou učiliště při silnici na Vlkoš.   
 
Pracovní podmínky sklářů nejsou jednoduché. Ve výrobním provozu panují 
vysoké teploty nejen v tavicích agregátech, ale i ve výrobní hale a je jisté, 
že pracovní prostředí těch, kteří se v hale denně pohybují, nelze závidět.  
Teplota vzduchu stoupá vysoko i v zimě, samozřejmě ještě výš v létě, když 
Slunce pálí. Navíc stroje způsobují hluk, takže zaměstnanci při práci musí 
používat ucpávky do uší.  
 

Delta Mlýny, spol. s r.o. 
 
Ve mlýně na Dobrovského ulici letos  modernizovali výrobu. Pořídili si nový 
zásobník na uskladnění otrub. Zásobník švýcarské výroby o objemu 960 m3  
pojme asi 400 tun otrub. Podle čísel poznáme, že se jedná o zařízení velkých 
rozměrů. Jeho doprava byla složitá a řidič nákladu musel v kyjovských ulicích 
opatrně a složitě manévrovat. Nakonec byla snaha korunována úspěchem, 
náklad dorazil na místo určení bez úhony.  
 
 

KKUULLTTUURRAA  
 

Otvírání sklepů 
 
28. března se sešly u radnice mužské sbory na jarním Otvírání sklepů. Celou 
akci ohrožovaly nízké černé mraky, ale nakonec dešťový mužíček zůstal pouze 
u hrozeb. Na zem nechal spadnout jen několik výstražných kapek, takže jsme 
deštníky nemuseli použít.  
Letošní sklepy otevřely mužské sbory s pomocí Tragačnic, folklórního souboru 
kyjovských žen vedených Irenou Trutmanovou. Pro své vystoupení             
si Tragačnice připravily text písně, která vystihovala aktuální dění v Kyjově. 
Jako se při povolování hodů čtou artikule, při otvírání sklepů ženy četly 
sklepikule. Obsahovaly návod, jak se chovat ve vinném sklepě, aby člověk 
nedělal ostudu. Odpoledne bylo plné smíchu, vtipných písniček i povídaček. 
Zakončeno bylo „obsazením“ vinných sklepů na Šištótě. Až do večera se pak 
zpívalo, koštovalo – a také trochu jedlo.  
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Komorní orchestr města Kyjova 
 
 
V sobotu 9. ledna se v kostele Nanebevzetí Panny Marie konal koncert,     
na němž se Komorní orchestr města Kyjova představil kyjovské veřejnosti 
společně s pěveckým sdružením Carmina Vocum.  
 
Členy Komorního orchestru města Kyjova jsou většinou absolventi kyjovské 
Základní umělecké školy. Jedním z nich je i Jaromír Kučera, jednadvacetiletý 
koncertní mistr, který je posluchačem Janáčkovy akademie múzických umění 
v oboru housle.  
V čele Komorního orchestru města Kyjova i pěveckého sdružení Carmina 
Vocum stojí Mario Kudela, učitel Základní umělecké školy. 
 

Tetky z Kyjova 
 
Tetky z Kyjova získaly ocenění FOSKAR, což je prestižní ocenění v oboru 
hudebního a tanečního folkloru. Bylo jim uděleno u příležitosti 65. ročníku 
Mezinárodního folklorního festivalu ve Strážnici.  
 

Kyjovánek I. 
 
Děti z Kyjovánku se po celý rok scházely a pilovaly své umění tance i zpěvu. 
K úspěchům letos zařadily třetí místo Martina Otta ve II. kategorii          
v celostátním kole soutěže dětských verbířů v Uherském Hradišti a vítězství 
Martina Vašulky ve stejné soutěži v kategorii III. Úspěšná byla i Eliška 
Pekárková, když se v soutěži Zpěváček 2010 dostala až do finále.  
 
Z mnoha vystoupení, která děti v letošním roce absolvovaly, můžeme uvést 
například XIX. mezinárodní dudácký festival ve Strakonicích nebo seminář 
dětských lidových muzik ve slovenském Klenovci. Na začátku července 
vystupoval soubor na Mezinárodním folklórním festivalu ve francouzském 
městě Chantraine.  
Kyjovánek často vystupuje v domovech pro seniory. Stejně tomu bylo i letos. 
V březnu  v rámci projektu Srdce na dlani  potěšily děti  seniory na Zlínsku 
a  Olomoucku hodinovým programem s názvem Od masopustu k máji.  
 

Galerie 
 
Začátkem letošního roku vyhlásil odbor školství a kultury soutěž s názvem 
„Slovácký rok v barvách dětské fantazie“. Oslovil všechny základní            
a mateřské školy v Kyjově i okolí. Školy soutěž uvítaly, děti se pustily      
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do práce a výsledkem byla spousta krásných obrázků s tématikou Slováckého 
roku. Nejlepší dílka byla představena 15. června na vernisáži v Radniční 
galerii. Část obrázků byla pak použita při vydání kalendáře Slováckého roku 
2011.  
Malí autoři vítězných prací obdrželi poděkování od starosty města a jako 
odměnu si domů z vernisáže odnášeli právě tento kalendář.  
 
Výstavy probíhaly v Radniční galerii po celý rok. V březnu se představil 
ateliér modelářství a návrhářství Střední uměleckoprůmyslové školy 
v Uherském Hradišti s výstavou Proměny. V dubnu se konala výstava 
věnovaná 50. výročí založení Mateřské školy a Základní školy Za Humny 
s názvem Kyjovské speciální školství v proměnách času. Tuto výstavu 
vystřídaly výtvarné práce dětí Základní a Mateřské školy Dr. Joklíka.  
 
Další výstavy probíhaly i v průběhu následujících měsíců. Sdružení umělců 
Moravy a Slezska představilo historii a současnost Číny prostřednictvím 
fotografií, které pořídili čínští fotografové. Srpnové vernisáže se zúčastnil 
kulturní atašé Yu Guondi. 
Galerijní rok byl ukončen prosincovou prodejní výstavou obrazů malíře 
Vladimíra Císaře, rodáka z Kutné Hory.  
Živo bylo samozřejmě i v dalších kyjovských galeriích, tj. v Galerii Doma, 
Galerii Čajovna a rovněž v Galerii Ve škole. V lednu jsme se  v Galerii 
Čajovna  mohli těšit z krás přírody v podání Vladimíra Ježe, kyjovského 
výtvarníka, jehož obrazy zdobí mnohé kyjovské domovy. Vyzdoben jimi        
je také  estrádní sál Domu kultury, radnice, Dům s pečovatelskou službou aj. 
 
Od 16. prosince proběhla v Galerii Čajovna výstava reprodukcí obrazů 
zpěváka Karla Gotta. Mapovala čtyřicet let jeho malířské tvorby. Prodejní 
cena těchto reprodukcí byla cca 15 000 Kč. 
 

Městské kulturní středisko 
 
Kyjovsky Dům kultury, který spravuje Městské kulturní středisko, byl letos 
svědkem desítek  kulturních akcí různých žánrů. Byly to koncerty, divadelní 
představení pro děti i dospělé, přednášky, výstavy, aj. Městské kulturní 
středisko se  podílí i na pořádání vícedenních akcí, například Kyjovských 
letních slavností s dožínkami,  hodů, předvánočních trhů, spolupodílí se      
na organizaci Kyjovského divadelního podzimu, atd.   
 
Příznivci dechovky letos mohli navštěvovat druhý ročník Seriálu dechových 
hudeb. Loňský úvodní Seriál, který byl vlastně „zkušebním“, se setkal 
s nadšeným přijetím především u starší generace posluchačů. Letošní ročník 
byl, pokud se týká návštěvnosti, opět velmi úspěšný. Divadelní sál, v němž 
kapely vystupovaly, se spolehlivě zaplňoval, navíc k radosti pořadatele 
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osmdesátka předplatitelů dávala najevo, že nabídka kvalitních koncertů 
moravských dechovek byla dobrým nápadem. Jednou měsíčně od února       
do května a od září do prosince vystupovaly dechové hudby Šohajka, 
Túfaranka, Mistříňanka, Žadovjáci,  Gloria, Stříbrňanka, Vacenovjáci        
a Mladá muzika ze Šardic. 
 
Dalším ročníkem pokračoval i Klub přátel hudby s koncerty vážné hudby. 
Průměrná návštěvnost na těchto koncertech byla kolem devadesáti 
posluchačů, což je počet, který sice sedadla v divadelním sále nezaplní       
a  po finanční stránce je ztrátový, ovšem v porovnání s jinými městy         
je návštěvnost uspokojivá. Uvedený cyklus koncertů má v našem městě 
třicetipětiletou historii.  
 
V nabídce Městského kulturního střediska byly letos též koncerty jiných 
hudebních žánrů, např. Ondřej Havelka se skupinou Melody Makers, 
vyprodaný byl i koncert Spirituál Kvintetu. Těšili jsme se na koncert Marie 
Rottrové, ten však musel být z finančních důvodů zrušen.  
  
 
Z nabídky kurzů se letos podařilo otevřít pouze kurz tance a společenské 
výchovy pro studenty a učně. Obsahoval 13 lekcí v ceně 800 Kč. V prosinci 
byl zakončen závěrečným plesem se slavnostní polonézou. 140 adeptům 
tanečního umění na hodinách taneční výuky hrála živá hudba.  
 
 
Prostory Domu kultury je možné si pronajmout. Tohoto využívají nejrůznější 
organizace a agentury. Jednou z nejznámějších a tradičních akcí je Josefský 
košt vín, oblíbené a navštěvované jsou plesy Klvaňova gymnázia či Základních 
škol Újezd a J.A. Komenského, Ples zahrádkářů či Reprezentační ples města.   
 

Hody v Kyjově a Bohuslavicích 
 
12. – 14. listopadu se v Kyjově uskutečnily Tradiční martinský hody, jak zní 
správný oficiální název. Akci pořádá každoročně Městské kulturní středisko, 
Sdružení přátel Slováckého souboru Kyjov a Město Kyjov.  
Hody začaly již v pátek Rozmarýnovou besedou u cimbálu, letos s Cimbálovou 
muzikou Jury Petrů. V sobotu ve  14 hodin vyšel průvod od „zámečku“ 
k radnici a poté, kdy starosta a páni radní hody povolili, šlo se s hudbou     
a zpěvem pro stárky. Večer strávili hodovníci při  taneční zábavě v Domě 
kultury. K tanci jim hrála dechová hudba Žadovjáci a cimbálová muzika Jury 
Petrů.  
V neděli vyšel průvod od Jančů pro stárky a pro káčera. Po příchodu před 
radnici následovalo „mlácení káčera“ a od 17 do 20 hodin pro ty 
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nejvytrvalejší hodová zábava v estrádním sále Domu kultury s volným 
vstupným.  
Michaela Rybová čekala na hodovníky v domě  na ulici Karla Čapka, Adéla 
Klingelová pak v panelovém domě na ulici Kollárově. Protože Adéla bydlí      
až v 6. patře, muselo se všechno potřebné připravit v přízemí ke hlavnímu 
vchodu. Jinak by ono známé „Tluču, tluču, otevřete“ neslyšela.  
 
Pro úplnost informací dodávám, že funkci stárků Martinských hodů vzali     
na svá bedra dva Martinové – Martin Frýbort a Martin Zrzavý.  
 
Hody byly letos ve znamení velmi teplého počasí. Krojovaní proto nemuseli 
řešit každoroční problém, jak ve svátečním, ale lehkém kroji neprochladnout. 
Naopak ne právě příjemně muselo být „pánům radním“, kteří museli podle 
tradice absolvovat průvod v těžkých ovčích kožiších.  
 

Hody v Bohuslavicích  
 
V Bohuslavicích se snaží obnovovat zapomenuté tradice. Díky této snaze     
se mohly v 30. října v Bohuslavicích již třetím rokem konat hody. Nebylo   
to samozřejmě jednoduché, neboť obnovenému hodovému veselí přecházela 
čtyřicetiletá přestávka, která způsobila, že mnohé bylo zapomenuto.  
 
Každé hody, jak velí tradice, musí povolit pan starosta. Bohuslavice patří pod 
správu Kyjova, svého starostu nemají. Z toho důvodu se důležité funkce ujal 
starosta kyjovský, který má povolování  nacvičeno díky hodům kyjovským.  
 
Hody tedy byly povoleny, průvod se s muzikou a písněmi vydal ulicemi obce.  
Po třech hodinách putování dorazil k hospodě U Vodičků, kde se            
pod ověnčenou májí konal starodávný zvyk „stínání berana“.  
Samozřejmě, beran nebyl živý. Takoví pohané zase v Bohuslavicích nejsou. 
Vycpaná figurína však byla přesvědčivá. Hodová chasa si nejprve kolem 
berana zatancovala, pak stárek Pavel Dovolil rázně mávnul šavlí – a vycpaná 
beraní hlava se kutálela k zemi.  
 
Součástí hodů byla slavnostní mše v místním kostele svatého Filipa a Jakuba. 
 
Skvělým počinem bohuslavických bylo obnovení bohuslavického kroje. Jeho 
podoba se dochovala pouze na fotografiích, takže práce nebyla nijak  
jednoduchá. S prvním krojem pomohla Ljuba Heimrichová, bohuslavická 
rodačka, do dalších se pustila Marie Žižlavská. Ženských krojů se podařilo 
ušít několik, ale kroj mužský byl o letošních hodech k dispozici pouze jeden. 
Proto bylo nad slunce jasné, že obléci ho mohl pouze stárek a nikdo jiný.  
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Divadelní pouť Mezi smrky 
 
18. – 20. června se v městském parku konal 11. ročník divadelní pouti MEZI 
SMRKY. Na programu bylo představení Divadla Líšeň „Putin lyžuje“ doplněné 
o besedu s novinářkou a válečnou reportérkou Petrou Procházkovou            
o událostech v současném Rusku. V sobotu Divadlo V karanténě předvedlo hru 
Romeo a Julie. Připraven byl i další doprovodný program.  
 
V neděli v rámci odpoledního programu kyjovský loutkář Petr Moudrý 
představil japonskou národní pohádku Broskevníček Monotaró. Tuto hru,    
jak sám řekl, vedl v japonštině, kterou si sám vymyslel. Těžko bychom mohli 
posuzovat správnou výslovnost oné „japonštiny“ ale pohádce jsme rozuměli     
i bez dlouholetého studia nezvyklé řeči. S Broskevníčkem Monotaró se Petr 
Moudrý 27. března zúčastnil 44. ročníku krajské přehlídky amatérských 
loutkářských souborů Třebíčské jaro. Představení porota ohodnotila prvním 
místem. 
 

Vlastivědné muzeum 
 
Ve Vlastivědném muzeu se 11. června v rámci celostátní akce Muzejní noc 
konal bleší trh. Již v únoru nás organizátoři  vyzvali, abychom vyhledali     
ve svých nevyužitých zásobách zbytečné předměty, které by jiný ocenil. 
Známky, pohlednice, fotografie, odznaky, obrázky, plakáty, hračky, sklo, 
porcelán, fotoaparáty, gramofony, gramofonové desky, staré promítačky, 
vybavení hospodářství nebo domácností, to vše jsme mohli přinést. Jedinou 
podmínkou byl rok „narození“ těchto předmětů. Musely být čtyřicetileté  
nebo starší.  Bleší trh nebyl přístupný komerčním prodejcům ani řemeslníkům, 
ale „obecnému lidu“. Prošli jsme tedy zákoutí našich domů od sklepů po půdy 
a nabídli své poklady k dalšímu využití u jiného majitele.  
 
V září a říjnu jsme v muzeu mohli shlédnout výstavu, která nás seznámila 
s kompenzačními pomůckami pro lidi s postižením. Některé exponáty jsme si 
dokonce mohli vyzkoušet. Zvědavce nejvíce lákala jízda na vozíčku, zajímavé 
bylo rovněž vyzkoušet, jak zrakově postižení pracují s internetem pomocí 
speciálních počítačových programů. Seznámili jsme se i se znakovým jazykem 
určeným pro sluchově postižené. 
 
Od loňského roku probíhaly práce na přístavbě Vlastivědného muzea. Protože  
se muzeum nachází v centru města, bedlivě jsme sledovali stavební ruch      
a vzdychali nad nepohodlím. 6. října letošního roku jsme se konečně dočkali. 
Za přítomnosti hejtmana Jihomoravského kraje Michala Haška, starosty 
Františka Lukla a zástupců města, projektového ateliéru Projektis, stavební 
firmy MSO a dalších oficiálních hostí i veřejnosti byla slavnostně přestřižena 
páska, která jako jediná symbolicky bránila vstupu do budovy.  
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Kdo neměl tohoto dne čas a chtěl nové prostory muzea vidět, mohl přijít 
v neděli 10. října v odpoledních hodinách. I v neděli byly totiž dveře 
otevřeny pro zvědavé. Příležitosti k nahlédnutí využilo mnoho lidí v rámci 
nedělní procházky, poněvadž bylo hezké slunečné počasí. Mohli si projít celou 
budovu, nahlédnout  do suterénních prostor určených jako depozitář. 
Místnosti ještě zely prázdnotou, neboť nábytek byl dodán později. Vše 
vonělo novotou a  pracovnice muzea ještě čekal náročný úkol přestěhovat 
sbírky dočasně uskladněné v náhradních prostorách v Jungmannově ulici    
č.p. 1172.  Pro tento účel byly v suterénu připraveny  četné bedny         
od banánů, oblíbené  u všech hospodyněk jako skvělé přepravní kontejnery.  
 
Bohužel, při stavbě se muselo šetřit. aby byly náklady co nejnižší. Budoucí 
uživatelé, tedy zaměstnanci muzea, museli oželet stavbu spojovací chodby 
mezi starou a novou budovou. Budou tedy muset přecházet přes dvůr, což 
v deštivém či mrazivém počasí nemusí být příjemné.   
 

Kyjovánek II 
 
Vedoucí souboru je Blažena Sedlářová, organizační vedoucí Marcela Švorbová. 
Hudební doprovod souboru zajišťuje Pavel Švorba a dětská cimbálová muzika 
Kyjovánek, která je tvořena členy souboru.  
 
Děti z Kyjovánku II letos absolvovaly sérii vystoupení připomínající maratón. 
4. června se účastnily dvoudenního festivalu v Nymburku, o dva týdny 
později odjely do Lázní Bělohrad a v závěru měsíce června vystupovaly      
ve Bzenci na pivních slavnostech. Červenec znamenal prázdninový oddech, 
ovšem ten netrval dlouho. Poslední červencové dny byly již opět ve znamení 
pilného nácviku tanců a písní. 3. srpna je totiž očekávali pořadatelé festivalu 
v rumunském městě Deva. Děti absolvovaly krojované průvody a několik 
vystoupení před rumunským publikem. Přesto si našly čas na nákupy a koupání 
v termálních vodách. V srpnu po oddechu z rumunského pobytu následoval 
nácvik na kyjovské dožínky a odjezd na mezinárodní festivaly do Písku  a 
Hlinska. V září děti s úspěchem vystupovaly na dalším mezinárodním 
festivalu, který se konal v Mariánských Lázních, v říjnu strávily víkend  
v Košicích na Dnech české kultury. 
 

Lidová jizba 
 
V nově rekonstruovaném domě č.p. 205 na Palackého ulici našla své místo 
kromě cestovní kanceláře CK Régio i prodejna Lidová jizba. Ke koupi jsou 
v ní, jak vyplývá z názvu, tradiční výrobky, např. modrotisky, keramika, 
dřevěné výrobky, figurky z kukuřičného šústí, ale také víno, slivovice, 
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výrobky z medu, sušené ovoce. aj. Pravidelně vždy poslední pátek v měsíci  
se v prodejně pořádají ukázky tradiční lidové výroby.  
 
 

CCÍÍRRKKVVEE  
 
 

Římskokatolická farnost Kyjov 
 
V květnu letoního roku proběhly v Kyjově Lidové misie. Byly zahájeny 
bohoslužbou 14. května a ukončeny žehnáním misijního kříže na průčelí 
kostela po slavnostní bohoslužbě v neděli 23. května. Misie vedli P. Stanislav 
Bindas a P. Lubomír Konfederák, pomáhali jim laičtí spolupracovníci a řeholní 
sestry z Kongregace milosrdných sester sv. Vincence de Paul. 
 
Hlavní program misií se konal v kostele Nanebevzetí Panny Marie, na faře 
v Palackého ulici, kapli v Sobůlkách a v seminárním centru Penzionu Régio    
na Palackého ulici č.p. 205. Program byl určen nejen farníkům, ale i široké 
veřejnosti. Misionáři připravili setkání pro žáky Základní školy             
J.A. Komenského, navštívili rovněž seniory v jejich domovech i v Centru 
služeb pro seniory. 
 
Opravy kostela, započaté v loňském roce, letos pokračovaly. Protože        
se jednalo o náročné práce, musel být kostel uzavřen od 6. února po dobu 
šesti týdnů a pak na podzim, od 6. září až do konce října. Po tuto dobu    
se bohoslužby konaly v gymnazijní kapli.  
 
Zdi kostela dostaly nové sanační omítky, aby se zabránilo pronikání vlhkosti 
do zdiva. Současně  byla zrekonstruována veškerá elektroinstalace. Staré 
dosluhující topení bylo nahrazeno novým plynovým kotlem a radiátory 
k temperování kostela.  
 
Celkové náklady na opravy dosáhly částky 995 335,- Kč. Ministerstvo kultury 
České republiky přispělo do této sumy dotací 200 000 Kč, město Kyjov 
60 000,- Kč. Další peněžní prostředky přinesl výtěžek benefičního koncertu, 
dary a sbírky věřících.   
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ŠŠKKOOLLSSTTVVÍÍ  
 
 
Zápis do prvních tříd základních škol se letos konal 4. a 5. února. Rodiče 
byli povinni  zapsat děti narozené v září až prosinci 2003 a  lednu až srpnu 
2004. Zápis do mateřských škol se konal od 3. 5. do 7. 5. 2010. Rodiče    
si mohli mateřskou školu volit podle místa svého bydliště nebo podle svého 
uvážení.  
 
V našem městě máme čtyři základní školy a šest mateřských škol. Základní 
školy od září letošního roku navštěvovalo 1 189 žáků v 57 třídách.          
Do mateřských škol bylo přihlášeno 401 dětí.   
 
 
Počty dětí v jednotlivých školách a počet tříd  k 30. 9. 2010: 
 

Základní škola Dr. Joklíka 308 16 
Základní škola Újezd 385 18 
Základní škola J.A. Komenského 473 21 
Základní škola Bohuslavice  23  2 
Mateřská škola Boršovská  25  1 
Mateřská škola Střed 106  4 
Mateřská škola Nádražní  98  4 
Mateřská škola Dr. Joklíka  91  4 
Mateřská škola Za Stadionem  56  2 
Mateřská škola Bohuslavice  25  1 

 
 
Do kyjovských škol dojíždějí děti i z okolních obcí. Pokud tyto obce nemají 
zřízenu školu, hradí za své děti našemu městu náklady související s provozem 
škol v přepočtu na jednoho žáka. Jedná se o náklady na údržbu, opravy, 
materiálové výdaje, služby, mzdové výdaje a další položky. V letošním roce 
bylo k 1. září evidováno 452 dojíždějících dětí, z toho za 323 hradily obce 
uvedené náklady ve výši 7 000 Kč na jednoho žáka. Za letošní rok tím  
přibylo do rozpočtu města  2 261 000 Kč. 
 
 
Počet žáků dojíždějících z okolních obcí do kyjovských základních škol:  
 
Základní škola Dr. Joklíka   132 
Základní škola Újezd           169 
Základní škola J. A. Komenského  146 
Základní škola Bohuslavice             5   
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Ocenění nejlepších žáků základních škol 
 
Konec roku je příležitostí k hodnocení. Nemusí se však jednat o hodnocení 
v rámci silvestrovského hýření, protože kromě kalendářního máme i rok 
školní, jenž trvá od září do června. Děti dostávají vysvědčení, navíc  
každoročně v červnu jsou ty nejlepší z nejlepších oceněny starostou města.  
Setkání nejlepších žáků kyjovských škol se zástupci města letos proběhlo  
15. června v atriu radnice. Vybrány byly děti, které jsou vzorem           
pro ostatní. Měly vynikající prospěch, pomáhaly druhým, nebo jsou dobrými 
sportovci, hudebníky či výtvarníky a dosáhly úspěchů v soutěžích.  
 
Letos byli oceněni tito žáci: 
 
Základní škola Bohuslavice: Pavlína Doležalová, Dominika Duroňová, Klára 
Heinová 
 
Základní škola J.A. Komenského: Silvie Vaňková, Irena Grmolcová, Adriana 
Bartošová, Dan Gregorovič, Filip Škarecký, Martin Tabáček, Michaela 
Mlčková. 
 
Základní škola Újezd: Tomáš Lažek, Kristýna Rozsypalová, David Chytil, 
Milan Moudrý, Vilém Navrátil, Barbora Novotná. 
 
Základní škola Dr. Joklíka: Ondřej Pírek, Daniel Jandora, Tomáš Tesařík, 
Bořivoj Raiskub, Michaela Červínková a Jan Zlámal. 
 
 
Základní umělecká škola Kyjov: Kryštof Neduchal, Lukáš Jestřáb, Ladislav 
Pavluš, Ondřej Pavluš, Radim Hromádko.  
Ocenění se dostalo i Dechovému orchestru Základní umělecké školy Kyjov    
za 2. místo v celostátní soutěži dechových orchestrů v kategorii II.a, 
vyhlášené Ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy. 
 
 

Základní školy 
 

Základní škola J.A.Komenského 
 
Největší letošní událostí školy J. A. Komenského byla bezesporu  výměna 
oken v budově na nám. J. Seiferta. Aby akce mohla hladce proběhnout, 
muselo se samozřejmě vše důkladně připravit. Pomáhali všichni zaměstnanci 
školy, a s napětím čekali, zda se tak velká akce podaří dokončit do 1. září. 
Řemeslníci totiž přišli až 19. července a časovou ztrátu pak museli dohánět 
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prací do večerních hodin či o víkendech. Nakonec vše dobře dopadlo. Prvního 
září děti usedly do uklizených tříd. Těšily se z oken, kterými nebude 
zatékat, půjdou bez potíží otvírat a navíc jsou vybavena žaluziemi proti 
slunci.  
 
Dokončovací práce na budově pak probíhaly až do konce  září, ovšem ty již 
neovlivňovaly výuku. 
 
Škola J. A. Komenského se letos zapojila do IV. Ročníku celostátní soutěže 
umění komunikace, nazvané Mladý Demosthenes. Soutěžící si měli vymyslet 
text na libovolné téma a pak ho prezentovat před porotou, která jejich 
projev hodnotila. V kategorii mladších žáků zvítězila ve školním kole Dominika 
Duroňová ze 6.B, ve starší kategorii Kristýna Čerňanská z 9.A. Obě 
postoupily do okresního kola soutěže. 
 
Den činu – tak se jmenoval dubnový den, kdy žáci 8.C vysázeli stovku borovic 
na území bývalé skládky mezi Kyjovem a Svatobořicemi. Děti sázely, 
zalévaly, vyhrabávaly suchou trávu a sbíraly odpadky, které sem neukáznění 
lidé opakovaně vyvezli.  
Při akci se dětem věnovali členové mysliveckého spolku. Dověděly se od nich  
mnoho zajímavých informací, a protože myslivci znají, co se ve zvířecím 
světě v jejich revíru děje, ukázali nadšeným dětem i kaliště pro divočáky a 
liščí noru.  
 
23. až 27. září přijela do školy návštěva. Jednalo se o 14 dětí a 2 dospělé 
ze spřátelené školy z polského Jozefówa. Domácí připravili pro polské 
kamarády bohatý program, jehož součástí byla prohlídka školy, přijetí       
na kyjovské radnici, návštěva  Vlastivědného muzea. V sobotu odjeli na výlet 
do Moravského krasu, kde si prohlédli Macochu a svezli se loďkou po říčce 
Punkvě.  
 

Základní škola Újezd 
 
Letos nastala změna ve vedení školy. Mgr. Hana Mikesková odešla           
do důchodu a na místo ředitelky školy byla v konkurzním řízení vybrána   
Mgr. Dana Mezihoráková, dlouholetá učitelka této školy. Jejími zástupci    
se stali Mgr. Radim Pokorný a Mgr. Gabriela Šťastná. 
 
 
Na škole Újezd letos děti ve výtvarné výchově zpracovávaly projekt 
s tématem Rytíři ještě nevymřeli. Protože rytíři, jak děti předpokládaly, byli 
lidé šlechetní, rozhodly se i ony udělat také něco dobrého. Nakonec se ujala 
myšlenka pomoci dětskému oddělení kyjovské nemocnice a projekt nazvaný 
Sluníčka pomoci. Jak tento projekt probíhal? Úkolem bylo na malý kousek 
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kartonového papíru namalovat sluníčko v jakékoliv podobě, podle svých 
schopností. Všechny obrázky, bylo jich několik stovek,  ve škole rozvěsili na 
schodišti a v prostoru u sboroven a kanceláří. Pak následovala dražba, jejíž 
výtěžek 20 000 Kč byl slavnostně předán řediteli nemocnice Igoru Kalixovi   
a přednostovi dětského oddělení Trubačíkovi.  
Sluníčka malovali všichni: žáci  malí i velcí, učitelé i zaměstnanci školy, 
rodiče a náhodní návštěvníci Osloveni byli i představitelé města a další známé 
osobnosti. Laťka pro umělecké ztvárnění nastavena nebyla, každý dal 
průchod svým představám a schopnostem. Pro děti to žádný problém nebyl, 
složitější to měli dospělí. Ti se často ostýchali, většina pastelky či barvičky 
nedržela v ruce i několik desítek let.  
 
Sluníčka byla na chodbě školy vystavena po dva týdny a v tu dobu bylo 
příjemné navštívit školu. Venku totiž vládlo deštivé počasí, obloha byla stále 
šedá či dokonce občas i černá, voda se co chvíli valila z mraků k zemi, a pak 
jste vešli do školy, v níž svítilo tolik usměvavých sluníček, že z nich 
přecházel zrak!  
 
Děti ze školní družiny základní školy Újezd se letos  s úspěchem zúčastnily 
celostátní soutěže Pořiďte si svého přítele, v níž firma vyrábějící lepidla 
vyzvala základní školy k soutěži o nejlepší lepené pohádkové postavičky. Paní 
Ivana Kaplová, vedoucí vychovatelka, školu do soutěže přihlásila. Pak zbývalo 
již jen vystřihovat barevné kousky papíru a lepit je do podoby velikého 
loupežníka, neboť děti se rozhodly motivovat filmem Lotrando a Zubejda. 
Vyrobily tedy loupežníka Lotranda, ke kterému pak ještě přibyli jeho přátelé 
myš, kočka a pes. Prezentace výrobků byla uveřejněna na internetu a zbývalo 
jen čekat na výsledek hlasování „poroty“ kterou byli všichni, kdo na patřičné 
internetové stránky zavítali. Ze šedesáti přihlášených škol získali kyjovští 
nejvíce hlasů.  Odměnou byla návštěva vítěze televizní soutěže Superstar 
Jana Bendiga. Jeho příjezd do školy 27. dubna se setkal s obrovským 
ohlasem. Mladý zpěvák rozdal spousty podpisů a vyhověl i dívce z deváté 
třídy, která si chtěla na zpěváka „aspoň sáhnout“. Děti ze družiny strávily 
se zpěvákem příjemné odpoledne, dokonce si s ním i zazpívaly.  
 
 
26. října uspořádala škola štafetový závod Běh s trikolórou. Účast byla letos 
větší než vloni, protože byly osloveny kromě kyjovských i základní školy 
v okolních obcích. Přijely děti z Vlkoše, Milotic a Strážovic.  
Loňský běh se konal v parku, letos kvůli rekonstrukci a kácení byl přesunut 
na městský stadion. Závod byl rozdělen na kategorii mladších a starších 
žáků, v konečném výsledku byly hodnoceny i školy podle počtu získaných 
prvních míst. Nejúspěšnější byla letos základní škola Dr. Joklíka, na druhém 
místě pořádající Základní škola Újezd a jako třetí se umístila Základní škola 
J. A. Komenského. Kromě závodníků přišlo na stadion i množství jejich 
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spolužáků, takže se Kyjovem až do pozdních odpoledních hodin neslo hlasité 
povzbuzování, pískot a nadšený potlesk.  
 

Základní škola Dr. Joklíka 
 
Od 13. ledna probíhal ve škole plavecký výcvik žáků 2. a 3. tříd. Mladší děti 
jezdily do bazénu v bzenecké základní škole, starší děti pak navštěvovaly 
plavecký bazén v Ratíškovicích.  
 
17. ledna odjeli žáci  7. tříd na týdenní lyžařský kurz. Rozdělili se do tří 
výkonnostních skupin a po celý týden se zdokonalovali v umění zvládat lyže  
při jízdě z kopce. Vzdělávání v tomto směru bylo i teoretické. Kromě lyžování  
totiž děti absolvovaly přednášku náčelníka Horské služby, který jim vysvětlil, 
jak se chovat a co nepodceňovat, aby jejich pohyb v horách  byl bezpečný.   
Závěr kurzu byl ve znamení závodu ve slalomu, kde se každý snažil ukázat, 
co se za týden naučil. Byl důkazem, že nelže zápis ve školní kronice, který 
hlásí: „Všichni jsme se naučili lyžovat!“  Odměnou za snahu pak byl páteční 
odpolední karneval na lyžích, který si všichni užili s veselostí, která         
ke karnevalu patří.  
 
2. února děti ze vystoupily s programem písniček v Centru služeb pro seniory. 
Zde byli odměněni dlouhým potleskem. 
 
Žáci základní školy Dr. Joklíka se 12. března zúčastnili okresního kola 
recitační soutěže v Hodoníně. Koho pochválíme za úspěch? Jistě  Filipa 
Skřivánka z 2.B, který získal  třetí místo v kategorii žáků 1. a 2. tříd, dále  
Bořivoje Raiskuba ze 7.B, jenž  se v kategorii žáků 6. a 7. tříd umístil     
na 1. místě a postoupil do krajské soutěže do Brna. V krajském kole       
14. dubna 2010  opět zvítězil a postoupil do celostátní soutěže v Trutnově. 
  
Naučit se pohybovat na ulici, znát dopravní předpisy, to je úkol nelehký,   
ale nutný. Proto děti ze čtvrtých tříd absolvovaly dopravní výchovu na Domě 
dětí a mládeže v Husově ulici. Seznámily se s dopravními předpisy a vše     
si prakticky vyzkoušely na dopravním hřišti. 26. květen pak pro ně byl 
významným dnem, neboť po prokázání znalostí dostaly průkaz cyklisty.  
 
Po celý školní rok probíhal ve škole sběr starého papíru.  Zapojila se stovka 
dětí, výsledkem bylo úctyhodných celkových  24 345 kg papíru předaného 
k recyklaci.  Tři nejlepší třídy,  5.A, 2.A a 4.B dostaly za odměnu veliký 
dort a nejlepší sběrači byli odměněni cenami od firmy EKOR.  
 
12. května se do 1. třídy přišly podívat předškolní děti z mateřské školy 
Střed.  
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Děti z Mateřské a Základní školy Dr. Joklíka vystavovaly v květnu v Radniční 
galerii výsledky práce kroužku keramiky.  
Děti vede učitelka Dana Müllerová, a protože v kroužku začínají děti 
pracovat již od těch nejmenších, učí je vše od základů. Zhotovují si pak 
dárky na Vánoce, zkoušejí vyrobit i betlémy. Letos se daly do ztvárnění 
učitelského sboru. Nejlépe se jim údajně povedl keramický ředitel školy  
Mgr. Búřil, největší problémy měly děti s vytvořením vnad svých učitelek, 
protože se styděly. Přesto se však u své práce zasmály.  
 

Učiliště 
 

Učiliště automobilní, Nádražní ul.  
 
V prostorách Střední odborné školy a středního odborného učiliště 
automobilního v Nádražní ulici bojovalo v květnu 14 soutěžících z celého 
Jihomoravského kraje o účast v celostátním finále soutěže Nejlepší 
automechanik.  Soutěž měla část teoretickou, poznávací a praktickou,     
kdy jedním z úkolů například bylo odborně popsat převodovku. 
 
Vítězem kyjovského kola soutěže se stal  zástupce brněnského učiliště Vít 
Gajdoš. Kyjovští se letos do finále nedostali, ale i tak si určitě v praxi  
všichni najdou uplatnění v dopravních firmách při opravách osobních            
i nákladních automobilů a autobusů.  
 

Střední školy 

Klvaňovo gymnázium 
 
Ve dnech 9. až 11. února Klvaňovo gymnázium prověřovala Česká školní 
inspekce. Kontrolovala písemnosti a provedla řadu hospitací ve vyučovacích 
hodinách. Celkové hodnocení školy vyznělo ke spokojenosti všech, tj. bez 
závad.  
 
7. 4. 2010 proběhly na gymnáziu písemné maturitní práce. Pro písemnou 
práci z českého jazyka byla vyhlášena tato témata: 
 

1. Facebook a jeho tváře (sociální sítě)  (volný slohový útvar) 
2. Řád tvoří. Chaos vdechuje život. Bresson. (úvaha nebo fejeton        

o nutnosti pravidel, ale i potřebě jejich proměny) 
3. Když se sejde rodinná rada… (vypravování nebo fejeton ze života naší 

rodiny) 
4. Kniha nebo film? (esej) 
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Přijímací zkoušky na gymnázium v Kyjově se letos konaly 22. a 23. dubna. 
Zúčastnilo je jich 70 uchazečů z 5. tříd a 93 uchazečů z 9. tříd.  Přijímací 
zkouška se skládala z písemné zkoušky z matematiky v délce 60 minut        
a z písemné zkoušky z českého jazyka v trvání 45 minut. Na čtyřletý obor 
bylo přijato 60 žáků, na osmiletý obor 30 žáků.  
 
Den přijímacích zkoušek si vždy vynucuje změnu organizace chodu školy. 
Primy až tercie měly letos upravený rozvrh, kvarty až septimy navštívily 
filmové představení a maturitní ročník dostal pro tento den studijní volno. 
 
Ústní maturitní zkoušky se konaly 17. – 20. května 2010. Slavnostní zahájení 
pro všechny třídy společně proběhlo v jídelně školy za účasti starosty 
Františka Lukla. Během čtyř maturitních dnů měli všichni žáci školy 
ředitelské volno.  
 
Od prvního září se mohou rodiče o prospěchu svých dětí informovat 
prostřednictvím elektronické klasifikace. Současně s touto novinkou byly 
zrušeny žákovské knížky, které byly zavedeny na nižším gymnáziu 
v předešlém školním roce.  
 
V Klvaňově gymnáziu letos probíhaly rozsáhlé opravy, které si vynutilo 
nadměrné podmáčení budovy. Původně bylo naplánováno udělat nejnáročnější 
práce již v průběhu letních prázdnin, ale  „hrátky“ politiků a rozpad koalice 
způsobily, že čerpání finančních prostředků se o tři měsíce opozdilo. Práce 
tedy musely probíhat za provozu školy.  
 
 

Mateřské školy 
 

Mateřská škola Nádražní 
 
Ředitelkou této mateřské školy je Iva Durnová. Budova z betonových panelů 
byla postavena na konci sedmdesátých let. 
  
Mateřskou školu navštěvuje asi stovka dětí. V části budovy, která byla  
původně určena na byt školníka a byla využívána jako jesle, je nyní třída pro 
děti s vadou řeči.  
Špatná výslovnost se dá lehce napravit v raném věku. Děti  sice navštěvují 
logopedickou poradnu, ale tam  se jim věnují odborníci jen jednorázově, 
vlastně jen vysvětlí, co je třeba a další je již na bedrech rodičů. Potíž      
je v tom, že rodiče  chodí do zaměstnání a na děti nemají moc času, svoji 
roli hraje v mnoha případech i nedůslednost či neochota dítě „trápit“.  
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V mateřské škole se učitelky věnují dětem denně a po celou dobu, kdy dítě 
do školky chodí, takže si postupně na správnou výslovnost zvykne bez 
jakýchkoliv problémů. Výsledky mluví samy za sebe: o umístění v logopedické 
třídě je takový zájem, že je nutno i odmítat.  
Plno je ovšem i v dalších třech „normálních“ třídách. Mateřská školka        
je totiž umístěna v blízkosti centra města, což rodiče rádi přijímají. 
 
Součástí mateřské školy je kuchyně. Kuchařky připravují přesnídávky, obědy 
a svačiny nejen pro děti z vlastní mateřské školy, ale ve várnicích se vozí 
strava i do mateřské školy Za Humny v Boršově a do Bukovan.   
 

Mateřská škola Za Stadionem 
 
Ředitelkou je Mgr. Hana Kůřilová. Ve školce propagují zdravý životní styl a 
snaží se vytvořit školu rodinného typu. V budově jsou v současnosti pro účely 
mateřské školy vyhrazeny dvě třídy, třetí třída je využívána jako tělocvična 
a místo setkávání s rodiči. Rovněž je pronajímána  k setkávání Klubu maminek 
nebo sdružení Jóga v denním životě.  
 
Obě dvě třídy jsou vedeny jako věkově smíšené, proto mohou být sourozenci 
v jedné třídě a rodiče si mohou vybrat, ve které třídě děti budou umístěny. 
 
Provoz ve školce začíná v půl sedmé ráno, končí v 16 hodin odpoledne.  Děti 
během dne mají zajištěnu přesnídávku, oběd a svačinu. V závislosti na počasí 
tráví děti dopoledne i odpoledne venku na zahradě.  
 

Mateřská škola Boršovská 
 
Mateřská škola na Boršovské ulici letos oslavila třicetiny. První děti do ní 
přišly 2. října 1980. Školka byla původně zřízena pro děti zaměstnanců 
skláren, později však ji mohly využívat i zaměstnanci jiných podniků.  
V současnosti je jednotřídkou s 25 dětmi.  
 
Výhodou této školky je veliká zahrada s množstvím vzrostlé zeleně, kde děti 
celoročně využívají travnatou rovinatou plochu s prolézačkami, louku, 
kopečky, asfaltové hřiště. Mohou se zde i koupat v bazénu, sáňkovat, jezdit 
na kolech či koloběžkách a vzrostlé křoviny a stromy jim poskytují 
nepřeberné příležitosti ke hrám.  
 
U příležitosti oslavy „narozenin“ mateřské školy  se v jejích prostorách      
9. října sešli bývalí  zaměstnanci, veřejnost a samozřejmě také bývalí žáčci.  
V kulturním programu vystoupily děti navštěvující školku v současnosti a mnozí 
hosté využili  příležitost k prohlídce prostor celého zařízení.   
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Základní škola a Mateřská škola Bohuslavice 
 
Bohuslavickou základní školu najdeme v centru obce, mateřskou školu pak 
v samostatné budově vzdálené asi 200 metrů směrem ke Kyjovu. 
 
Základní škola je zřízena jako dvoutřídní. Podle výkazů, které školy vyplňují 
k 15. říjnu, navštěvovalo základní školu 28 dětí. Družinu využívalo 25 dětí, 
věnovala se jim jedna vychovatelka.  
Škola je sice maličká, ale to neznamená, že je přehlédnutelná. Děti         
se stejně jako jejich vrstevníci z velkých škol účastní výtvarných, 
literárních, ale i sportovních soutěží určených pro tuto věkovou kategorii. 
Škola aktivně spolupracuje se základními školami v Kostelci, Bukovanech, 
Vlkoši, také se Sokolem Bohuslavice, Art mlýnem Bohuslavice a pobočkou 
městské knihovny v Bohuslavicích. Děti se účastní vystoupeními na oslavách 
Dne matek, Vánoc, připravují kulturní programy na veřejné schůze 
bohuslavických zájmových organizací. Pravidelně také vystupují například 
v Centru služeb pro seniory v Kyjově. V průběhu roku jsou děti zapojeny    
do zájmových kroužků.  
 
Mateřská škola je zřízena jako jednotřídní. Má se základní školou společnou 
nejen ředitelku Mgr. Květoslavu Němcovou, ale také školní jídelnu. Kuchyně 
se nachází v budově mateřské školy. Strava pro žáky základní školy         
se převáží, ve škole je zřízena výdejna.  
 
Základní i mateřská škola  jsou svým provozem úzce spojeny, prostředí      
je rodinné. Všechny děti od nejmladších až po nejstarší se znají a proto 
nemají problém s přechodem při přestupu do základní školy.  
 

Mateřská škola a Základní škola Kyjov, Za Humny 
 
Mateřská škola a Základní škola Kyjov, Za Humny oslavila letos 50. výročí 
svého založení. U této příležitosti se 20. dubna v prostorách Radniční galerie 
konala vernisáž výstavy prezentující historii a činnost školy. K vidění byly     
i výtvarné práce žáků školy. Na oslavách v prostorách školy v ulici Za Humny 
vystoupili žáci školy s kulturním programem. Současně si mohli zájemci z řad 
veřejnosti prohlédnout školu v rámci Dne otevřených dveří.  
 

Základní umělecká škola 
 
Dechový orchestr Základní umělecké školy Kyjov a Mladá muzika ze Šardic, 
která patří pod  hlavičku kyjovské „zušky“, zúčastnily se v květnu ústředního 
kola Národní soutěže základních škol České republiky v Letovicích. Tato 
soutěž se pro dechové  hudby pořádá jen jednou za tři roky a podmínkou pro 
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účast v celostátním kole je vítězství v krajských soutěžích, což oba soubory 
splnily. Dechový orchestr se v celostátním kole soutěže ve své kategorii 
umístil na druhém místě a získal diplom za zlaté pásmo.  
 
 

PPOOČČAASSÍÍ  
 
Počátek letošního roku byl ve znamení typického zimního počasí. V pátek    
8. ledna po hustém celodenním sněžení napadlo 30 cm sněhu. Řidiči byli 
donuceni jezdit pomalu a kdo opravdu nemusel, raději zůstal doma nebo     
se dopravoval po svých, tedy pěšky. Ranní autobusy měly zpoždění, proto    
se s potížemi dostávali lidé do práce a děti z okolních vesnic, dojíždějící    
do Kyjova, přicházely pozdě do školy. Těžkou službu měli popeláři,  kteří 
sváželi odpady z domácností. Jejich zimou zčervenalé obličeje výrazností 
barvy konkurovaly reflexním vestám, které tito muži musejí mít oblečeny 
z důvodu bezpečnosti. Silničáři prohrnovali silnice, ale vzhledem k hustému 
sněžení měla jejich snaha jen dočasný účinek. Počasí se sněhovou nadílkou 
doplněnou náledím přineslo rovněž starosti správcům kyjovských lesů. Museli 
se postarat o krmení zvěře, která se kvůli zledovatělému sněhu s obtížemi 
dostávala k potravě. Veřejnost byla vyzvána, aby při pohybu v lesích nerušila 
zvěř u krmelců. Bylo dokonce vytipováno několik lokalit, které byly turistům 
uzavřeny.  
 
V režii Paní Zimy jsme prožívali měsíc únor. Teploty se pohybovaly mírně  
pod nulou, na polích ležel sníh a hospodáři si pochvalovali, že únor bílý, pole 
sílí. Ve druhé polovině měsíce se již  postupně oteplovalo. Přes den sníh 
zvolna mizel, ale k večeru vždy zase přituhlo, takže jsme se nemuseli obávat 
velké vody.   
 
Na začátku března zůstávaly zbytky zešedlého sněhu už jen v zastíněných 
místech. Všichni jsme se těšili na jaro. Když vysvitlo zubaté březnové 
sluníčko, lákalo nás k některým přípravným jarním  činnostem. Obhlíželi jsme 
sněženky na zahradách a zahrádkách, nakupovali jsme zásoby semen zeleniny 
a květin. První nedočkavci již vyjížděli na motocyklech či na kolech,         
ale meteorologové připomínali, že zima ještě neuzavřela své účetnictví.  
 
Jejich slova se ukázala jako pravdivá. Po týdnu mrazů jsme se 11.března 
ráno probudili do bílého rána. Sněžilo i v následující noci a až do poledne  
12. března. Sníh však zase hned roztál, protože teplota vzduchu vystoupala 
na  +5oC. V dalších dnech se oteplilo tak výrazně, že v noci ukazoval 
teploměr +10oC, přes den pak až 15oC nad  nulou. Nezbývalo nám než 
vytáhnout ze skříní  lehké oblečení a dát se do prvních zemědělských  prací. 
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Teplé počasí nemělo dlouhého trvání. Duben se vyznačoval nízkými teplotami. 
Ještě v půli měsíce se po ránu na trávě a na automobilech objevovala 
jinovatka, ale přes den již bylo příjemně teplo. 11. dubna odpoledne se 
přihnala nízká oblačnost, která nám přinesla liják s kroupami. Ty sice nic 
neponičily, protože  příroda ještě spala, ovšem bílé kousky ledu se sypaly na 
zem, jen to chřestilo.  
Kroupy jako by ohlásily definitivní odchod zimy. Příroda se pustila do práce, 
vše spěchalo dohnat zpoždění. Denní teploty šplhaly až do blízkosti čísla 
dvacet. 24. dubna, kdy jsme vyrazili do Chřibů na Kyjovskou padesátku,    
již bylo jaro v plném proudu. Všechno kvetlo, les zdobila zeleň mladé trávy a 
prvního listí na stromech.   
 
Pranostika, která tvrdí, že v máji nemá pastýřovi oschnout hůl, letos dostála 
svému slovu. Rádi bychom měli co nejvíce slunečných dnů, jenže takových 
bylo v květnu málo. S příchodem zmrzlých mužů Pankráce, Serváce           
a Bonifáce přišlo letos prudké ochlazení. Přihnal se studený severák a začalo 
silně pršet. Vytrvalý hustý déšť na nás spouštěli nejen tři ledoví výtečníci, 
ale i jejich družka Žofie, která svoji neblahou činnost prováděla ještě       
po další dva dny, tedy až do pondělí 17. května. Na spousty vody 
samozřejmě reagovala Kyjovka. Zvýšený stav jsme zaznamenali již v neděli 
16. května, proto městská policie ihned začala hladinu vody  monitorovat. 
V pondělí kolem 10. hodiny se vylila voda u boršovského splavu. Strážníci 
městské policie zde společně s kyjovskými dobrovolnými hasiči sice 
odstraňovali naplaveniny, ale příroda byla silnější. Pod vodou se ocitla pole 
v okolí splavu a ohroženo bylo i baseballové hřiště. V poledne 17. května 
stoupla voda v Bohuslavicích natolik, že starosta města svolal povodňovou 
komisi a vyhlásil třetí stupeň povodňové aktivity pro Bohuslavice, Nětčice     
a Boršov. Byly naplněny dvě stovky pytlů pískem a použity k ochraně nejvíce 
ohrožených domů.   
 
V úterý 18. května již naštěstí srážky nebyly tak intenzivní. Hladina Kyjovky 
začala klesat a vracet se do koryta. I když byla příznivá předpověď počasí, 
městská policie vodu nadále monitorovala. Kolem 9. hodiny v Kyjově stála 
voda na značce  168 cm, těsně pod značkou označující bdělost.  Mohli jsme 
si tedy oddechnout. V Bohuslavicích však třetí stupeň trval až do 14. hodiny. 
Poté se již i tady hladina  snižovala, takže ve středu 19. května v 9 hodin 
již byla situace v normálu a činnost povodňové komise mohla být ukončena. 
 
Horší dny prožívali obyvatelé měst a obcí v povodí Moravy a Odry. Záplavy 
tam nastaly prakticky ve stejných místech jako v roce 1997. Mimo jiné byla 
opět postižena obec Troubky, která před třinácti lety byla z velké části 
zničena. Lidé ještě nestačili splatit půjčky na stavbu nových domů – a už měli 
vodu ve svých domovech znovu. 
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Po velké vodě následovaly dny  plné dešťových přeháněk a bouřek. Půda byla 
nasáklá vodou a odmítala další vlhkost přijímat, takže se na mnoha místech 
tvořila jezera. Kdo měl zaseto, mohl pouze čekat, jak vše dopadne, protože 
se na pole nedalo vyjet. Často jsme se ráno probouzeli do mlhy, kterou by  
mohl měsíc listopad závidět.  Sluníčko vyhlédalo z mraků jen málo a až      
do konce května nebylo dne, kdy by nepršelo. Obloha byla stále šedivá, 
rozdíly byly jen ve stupni šedivosti mraků. Déšť naplňoval dny a stal se 
nejčastějším předmětem našich hovorů.    
 
Teprve v sobotu 29. května jsme se konečně dočkali počasí, po jakém jsme 
toužili. Během dopoledne se vyčasilo a až do večera byla obloha vzorně 
modrá, sluníčko svítilo a kdo mohl, hned vyrazil do přírody. V zahradách     
u domů i v zahrádkářských koloniích bylo rušno. Lidé spěchali se sečením 
trávy, jíž se ve vlhkém počasí více než dařilo a zemědělci obhlíželi,         
jak dopadlo jejich jarní snažení. Mnozí zahrádkáři naříkali, že přišla vniveč  
setba okurek a sháněli nové osivo. Někteří zaseli znovu, jiní snahu vzdali a 
kasali se, že stejně okurky nepotřebují.  
Slunečná idyla však měla krátké trvání. V neděli 30. května se opět přihnala 
nízká oblačnost a foukal silný vítr, který předznamenal události prvních 
červnových dní. V pondělí 31. května se z oblohy opět spustily známé vodní 
provazce a lilo až do poledne následujícího dne. S deštěm se bohužel vrátily 
nepříjemné problémy.  Voda v Kyjovce znovu stoupla, takže v úterý 1. června 
dopoledne bylo jasno: vody bude tentokrát víc!  
 
Ráno ve středu 2. června v 9 hodin se sešla povodňová komise a vyhlásila 
třetí stupeň – ohrožení pro Bohuslavice, Boršov a Nětčice. Voda se v této 
době vylila z břehů u splavu v Boršově a zaplavila pole, zasáhla i baseballové 
hřiště.  V Bohuslavicích se dostala až do zahrad některých níže položených 
domů.  Kolem 9. hodiny dne 2. června ocitla se pod vodou silnice v 
Bohuslavicích v úseku pod viaduktem. Tentokrát se však nejednalo o vodu 
z Kyjovky, ale z přeplněné kanalizace, protože v blízkosti je přečerpávací 
stanice. Vodní jezero zde bylo hluboké, proto musela být silnice uzavřena.  
V Kyjově byla sice situace o něco málo  klidnější, přesto byl vyhlášen první 
stupeň, bdělost. Voda totiž překročila míru 170 cm. O nebezpečí byla 
informována veřejnost prostřednictvím Televize Slovácko a aktuální zprávy 
jsme mohli najít i na webu města. Majitelé a provozovatelé objektů podél 
Kyjovky byli informováni osobně nebo telefonicky. 
 
Jak jsme mohli všichni vidět, vody bylo tentokrát podstatně více než 
v květnu. Předseda povodňové komise nařídil  naplnit pískem všechny dostupné 
pytle a byly dojednány další pytle z Hodonína.  
Vysoká hladina prudce ubíhající kalné vody v Kyjovce přitahovala naši 
pozornost. Lidé se zastavovali  na mostech ve městě, hodnotili, komentovali. 
Protože na ničivé záplavy nejsme v Kyjově zvyklí, byly komentáře spíše 
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v kategorii žertování a údivu. Podél břehů Kyjovky procházely hlídky městské 
i státní policie a dozíraly zejména na děti, aby se nepřibližovaly ke břehům. 
 
Všichni víme, že hladina v Kyjovce závisí i na situaci v koryčanské přehradě. 
S obavami jsme sledovali zprávy, že přehrada je plná a teče přes přepad. 
Pokud by museli vodohospodáři vodu upouštět, bylo by v Kyjově zle.      
Proto byli povoláni dobrovolní hasiči z okolních obcí. Pomáhali s pytlováním 
písku a se zajišťováním objektů. Strážníci městské policie pravidelně čistili 
boršovský splav, aby mohla voda plynule proudit, ale nic nepomáhalo. 
Majitelé objektů podél řeky byli znovu upozorněni na napjatou situaci         
a na nutnost utěsnit dveře a sklepní okna. Ochrannou hrází z pytlů byly 
v Kyjově opatřeny domy nacházející se na břehu Kyjovky mezi mlýnem        
a gymnáziem, Králíčkova cukrárna u parku a vjezd do mlýna na Dobrovského 
ulici. Pytle s pískem šly na odbyt i v Bohuslavicích. Lidé si je sami plnili      
a umísťovali, kam bylo třeba. Do večera bylo rozvezeno 1700 pytlů s pískem, 
z nich  800 našlo využití v Kyjově, 900 v Bohuslavicích.  V rezervě zůstalo 
100 pytlů naplněných a 1400 prázdných.  
 
Voda kulminovala 2. června kolem půlnoci, pak výrazně klesala. Druhého dne 
ráno, tedy 3. června, byla zprůjezdněna silnice v Bohuslavicích. Srážky 
slábly, takže v podvečer 3. června se v Kyjově vodní hladina konečně dostala 
pod první stupeň. V Bohuslavicích byl třetí stupeň zrušen teprve 4. června 
v 8.15 hodin. Pak již zbývalo odklidit pytle s pískem a vyčistit splav 
v Boršově. 
 
Vody byl opravdu nadbytek. Kromě zaplavených zahrad v Bohuslavicích        
a podmáčených polí v Boršově dostalo „zabrat“ baseballové hřiště. Majitelé 
některých domů podél Kyjovky hlásili nastupování spodní vody do sklepů, 
vysoká hladina spodní vody poničila i dno bazénu na kyjovském koupališti.  
 
Voda podmáčela i silnici mezi obcemi Koryčany a Jestřabice. Svah se sesul   
a proto musela být přerušena doprava z Kyjova do Koryčan. Autobusy byly 
náhradně vedeny lesní cestou do  Haluzic, pak úzkou silnicí kolem dřevařské 
firmy Stabila přes Snovídky, Nemotice a Mouchnice do Koryčan. Těžká 
nákladní doprava musela vzít zavděk dlouhou objížďkou až přes Moravský 
Písek, osobní automobily jezdily lesní silnicí přes Vřesovice. Ke konci letních 
prázdnin byla silnice upravena provizorně, definitivní rekonstrukce sesunutého 
úseku jsme se dočkali až v podzimních měsících.  
 
Deštivé počasí trvalo ještě další dva týdny, kdy jsme museli mít deštníky 
neustále v pohotovosti. Pak se vše uklidnilo a koncem června konečně přišlo 
počasí takové, jaké si všichni přejeme pro letní měsíce. Denní teploty stouply  
na 27oC a později dokonce i nad 30oC, takže jsme se mohli věnovat vodním 
radovánkám na koupališti v Kyjově nebo v novém přírodním koupacím biotopu 
v Bohuslavicích. Vedra trvala až do poloviny července a Slunce jako by nám 
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chtělo vynahradit dlouhou nepřítomnost. Kdo neměl rád přílišné horko, potěšil 
se chladnějším a deštivým počasím, které s malými výkyvy trvalo od třetí 
červencové dekády až do konce srpna. Jak už to bývá, co se líbí jednomu, 
nemusí se líbit druhému. Radovali se houbaři, ale zemědělci kvůli častým 
dešťům a rozmoklé půdě měli problémy se sklizní obilí.  
 
První letošní mrazík přišel do Kyjova ráno 22. října. Na jinovatku, která 
pokryla trávníky i zaparkované automobily, svítil k ránu veliký Měsíc v úplňku 
a připomínal, že zima je v dohledu.  
 
V listopadu jsme se letos dočkali velmi teplého počasí, teploty se dokonce 
blížily až ke 20oC. Velkého tepla jsme se netradičně dočkali i o hodovém 
víkendu. V sobotu vystoupal teploměr na 18oC, v neděli „pouze“ na 16oC. 
V sobotu ve 22 hodin bylo stále ještě 15oC.  
 
První letošní sníh přišel do našeho města v sobotu 27. listopadu v podobě 
lehkého poprašku. Další bílá peřina, tentokráte již důkladná, pokryla Kyjov 
ve středu 1. prosince. Sníh se začal sypat v odpoledních hodinách  a  přestal 
až hluboko v noci.  Do ulic vyjely pluhy a lidé se ráno s potížemi dostávali  
do zaměstnání.   
 
Prosinec pak byl zcela ve znamení zimy, která se projevovala tak, jak se   
od ní očekává, tedy mrazy a sněžením. Snad by se dalo říci, že sněžilo 
téměř denně, znovu a znovu, i když sněhová vrstva nedosahovala velkých 
čísel. Jinde v republice, zejména v západních a severních Čechách napadlo 
sněhu podstatně více. Jako vždy hovořilo se o kalamitě v dopravě, některé 
silnice byly zcela uzavřeny, protože sněhu bylo tolik, že  se nedal odklízet. 
Někteří lidé žehrali, ale jiní hovořili o krásné klasické zimě. 
 
16. prosince přišel pořádný mráz, ráno jsme naměřili -12oC. V Kyjově     
jsme si mohli pochvalovat, že příroda je k nám vlídná. V osadě Jizerka totiž 
naměřili -31,4oC, na Horské Kvildě -26,8oC.  
 
Vánoce letos byly, řekla bych, pod obojí způsobou. Na Štědrý den večer     
se spustil lijavec, který ani trochu nelákal k večerním procházkám.         
Kdo nemusel nutně z domu, zůstal raději u televizních pohádek. Kdo musel, 
raději se přemisťoval automobilem. Druhého dne se ochladilo a padal sníh. 
Mrzlo až do konce roku a sněhová pokrývka, i když nevelká, přikrývala pole 
v okolí města.  
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Dešťové srážky 
 
Moje předchůdkyně díky spolupráci a ochotě manželů Mityskových z ulice    
U Parku zapisovala až do roku 2001  vydatnost dešťových srážek. V dalších 
letech se jí, a později od roku 2005 ani mně, nedařilo vypátrat někoho,   
kdo se sledováním počasí zabývá. Teprve nyní jsem  „objevila“ dobrovolníky, 
kteří po celá léta denně sledovali a zapisovali množství srážek. Přehled o nich 
je totiž pro tyto lidi velmi důležitý, vždyť se jedná o firmu zabývající se 
zemědělskou činností, o společnost Zemspol, o níž píšu na jiném místě této 
kroniky. Uvádím zde tedy nejen čísla letošní, ale i roky chybějící. Údaje jsou 
v mm/m2: 
 
 

  2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 

leden 16,9 40,4 45,5 28,2 29,3 38,7 21,7 38,3 60,3 

únor 32,0 3,3 43,3 62,5 44,6 31,0 20,1 38,3 26,1 

březen 18,0 5,3 39,7 11,1 57,4 60,3 41,7 90,4 15,4 

duben 36,3 25,2 12,7 49,8 68,2 5,6 23,5 2,3 53,0 

květen 59,1 37,7 28,1 62,9 73,5 30,5 53,6 60,0 155,3 

červen 48,5 49,1 120,3 39,1 57,7 87,8 54,1 60,3 106,0 

červenec 73,3 79,1 18,5 97,8 22,4 61,7 66,5 27,6 35,6 

srpen 80,8 26,5 18,3 75,8 122,9 77,1 47,6 34,0 98,2 

září 31,9 28,8 41,7 16,3 27,1 108,8 40,0 13,1 53,8 

říjen 103,5 40,5 35,5 3,4 15,7 32,8 24,1 37,9 15,1 

listopad 42,2 38,2 45,9 45,8 23,7 52,0 16,8 65,7 38,9 

prosinec 43,6 60,4 17,3 74,7 14,2 26,4 40,0 42,3 36,9 

celkem/rok 586,1 434,5 466,8 567,4 556,7 612,7 449,7 510,2 694,6 

 
 
Za těchto devět let činily průměrné roční srážky 542,1mm/m2.  
 
 

Kyjovka 
 
 
Stav a průtok vody v Kyjovce se měří na levém břehu říčky u lávky, která 
spojuje Žižkovu ulici s náměstím. Podle údajů Českého hydrometeorologického 
ústavu je průměrný roční stav vody v Kyjovce 93 cm, průměrný roční průtok 
0,300 m3s-1. Měření se provádí automaticky každou hodinu a aktuální stav 
výšky vodní hladiny i rychlost průtoku si můžeme najít na webu Českého 
hydrometeorologického ústavu.  
 
Stupně povodňové aktivity pro Kyjovku: 
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                  Stupeň       Výška hladiny   Průtok                                  

Bdělost 170 cm 4,90 m3s-1 
Pohotovost       230 cm               9,10 m3s-1 
Ohrožení   290 cm 13,8 m3s-1 

 
Kyjovka se svým hlubokým korytem se k nám chová  mírumilovně.  Nejvyšší 
stav vody, který byl zaznamenán, byl 285 cm v červnu roku 1970 po třech 
extrémně silných bouřkách, které následovaly těsně za sebou a přinesly     
do našeho kraje povodeň i veliké ztráty na životech horníků v Šardicích. 
Další velká voda přišla  8.7. 1997 se záplavami, které postihly celou Moravu. 
V Kyjově tenkrát voda dosáhla až na  255 cm.  
 
Z údajů Českého hydrometeorologického ústavu jsem zaznamenala stav vody  
a průtok při květnové a červnové „velké vodě“: 
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FFOOTTOOVVOOLLTTAAIICCKKÉÉ  EELLEEKKTTRRÁÁRRNNYY  
 
 
Fotovoltaické elektrárny díky štědré politice naší vlády vyrostly v republice 
v posledních dvou letech doslova jako houby po dešti. Z původně dobré 
myšlenky se stal skvělý byznys lidí, jejichž cílem je zisk a nic jiného.  
 
Řady černých panelů obklopují město Kyjov ze tří stran a kromě nětčické 
(1,4 ha) jsou všechny umístěny na velmi úrodné zemědělské půdě. V katastru 
našeho města je elektrárna za Domovem Horizont (4,8 ha), další je v tzv. 
průmyslové zóně Jih, tedy při silnici směrem na Milotice (5 ha). Příjezd     
do Kyjova „zdobí“ další dvě, které ovšem jsou sice na samé hranici města, 
ale již v katastru Kostelce a Vlkoše.   
Přínos pro město má jen elektrárna v průmyslové zóně Jih. Je umístěna     
na pozemku města a majitel má povinnost platit městu nájem ve výši  jednoho  
milionu korun ročně.  Smlouva o pronájmu pozemku byla uzavřena do r. 2034.  
 
Snad  bylo zapříčiněno pravdou, že co oči nevidí, srdce nebolí, když 
elektrárny vyrostly bez jakýchkoliv připomínek občanů. Ta poslední, umístěná 
na bývalé skládce v polích mezi Nětčicemi a Kostelcem, však rozhýbala vlnu 
nevole.   
 
Historii pozemku, někdejšího pole, jsme začali vnímat na konci roku 1979. 
Tehdy byla uzavřena skládka v Polámaných a odpady se začaly vozit právě 
sem. Sledovali jsme, jak se navážka zvětšuje a stejně jako dříve obyvatelé 
ulice Brandlovy, stěžovali si nyní v Nětčicích na nepříjemný zápach            
a nepořádek, který vítr přinášel ze skládky až mezi nětčické domy. Často   
se přihodilo, že skládku někdo zapálil, a tehdy se zápach a nepříjemný kouř 
šířil tak důkladně, že nepomáhala ani dobře zavřená okna.  
 
V roce 1998 bylo skládkování ukončeno a úřady vydaly rozhodnutí             
o rekultivaci. Plocha nesměla být od té doby již zemědělsky využívána, ale 
byla upravena jako přírodní remízek. Město bylo povinno 2x ročně 
monitorovat podzemní vody, 1x ročně kontrolovat tvorbu skládkových plynů   
a provádět další kontroly a údržbu. Náklady na rekultivaci se vyšplhaly      
na 27,5 milionu korun, přičemž 90% této částky hradil stát.  
Pozemek postupně zarostl vegetací a stal se oblíbeným místem pro vycházky 
místních lidí s psími miláčky. Často jsme zde mohli vyplašit zajíce, bažanta, 
svoji enklávu si tu vytvořili ptáci.  
 
Letos na podzim nastalo pozdvižení: na skládce se objevily stroje, zeleň 
zlikvidovaly a než jsme se nadáli, místo kusu divoké přírody jsme měli 
fotovoltaickou elektrárnu, v okolí našeho města v pořadí již pátou. Stavební 
činnost na skládce vyburcovala lidi k protestům, vznikla petice, občané kladli 
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dotazy a protestovali u představitelů města.  Rušné diskuze o elektrárně 
plnily podzimní schůze zastupitelstva, bylo i hodně zlé krve a obviňování. 
Výsledek? Elektrárna byla postavena, město nemohlo ničemu zabránit, neboť 
pozemek je ve vlastnictví soukromé osoby.  Stavbě napomohla i předchozí 
změna využití této plochy v územním plánu, schválená zastupitelstvem. Navíc 
zde nastala paradoxní situace, kdy pozemek je ve vlastnictví soukromé 
osoby, která zemřela aniž by zanechala dědice, ale skládka je majetkem 
města.   
 

RRŮŮZZNNÉÉ  

 

Mlékomat 
 
Že je mléko zdravé, o tom víme všichni. Další věc je, jak je toto mléko 
zpracováno. Protože jsem pamětnice, dovolím si něco historie bez přesných 
časových údajů.    
V dobách dávných  nám v obchodě nalili  do přinesené konvičky mléko 
v množství podle našeho přání z 25 litrové kovové nádoby, kterou časně ráno 
do obchodu přivezli mlékaři. Protože se nám tento způsob zdál nepohodlný    
a málo hygienický, byly konve nahrazeny litrovými sklenicemi a ty ještě       
o něco později plastovými sáčky. Historky o jejich proděravění v tašce 
s pečivem si i po letech můžeme připomínat. V každém případě se však 
jednalo o čerstvé mléko, které se muselo svařit, jinak na teple brzy zkyslo. 
Jak jsme rádi uvítali novinku, po níž jsme před tím toužili – mléko trvanlivé, 
v krabicích! Mléko, které nesvařeno nezkysne, v obalech, se kterými         
se nemusíme obtěžovat zpět do obchodu, abychom dostali nějakou tu korunu 
zálohy zpět do domácího rozpočtu. V socializmu, kdy všechno bylo plánováno, 
bylo toto tepelně upravené mléko jen občas k sehnání. Přáli jsme si tedy mít 
ho k dispozici stále.  
  
Jak šly roky a  společnost se stala vyspělejší a dokonalejší, obyčejné dojení 
krav se změnilo na moderní „výrobu mléka“. Denní koupi čerstvého mléka jsme 
vyměnili za pohodlnější pořízení balíku tetrapackových krabic s trvanlivostí 
mléka prodlouženou na několik měsíců. Balík jsme uložili do spíže – a měli 
jsme vystaráno. Jenže: zda to bylo způsobeno naší věčnou nespokojeností 
nebo něčím jiným – počali jsme postupně zjišťovat, že něco není v pořádku: 
mléko trvanlivé připomínalo spíše bílou tekutinu bez chuti a naše podezření, 
že čerstvé mléko je lepší, sílilo navzdory opačným tvrzením odborníků.  
Co s tím, když se k ručnímu nalévání mléka z konví do konviček nemůžeme 
vracet? 
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Řešení se našlo: u prodejny COOP Marina na Kollárově ulici se letos na jaře 
objevil mlékomat. Vhodili jsme patřičný obolus a automat nám do připravené 
plastové láhve nalil odměřené množství čerstvého mléka, dovezeného ráno 
přímo ze statku. Mnozí zajásali, mléko šlo na odbyt.  
Jednoho dne na konci roku však zařízení zmizelo. Chov krav byl vysoce 
ztrátový, dovážet několikrát denně mléko ze vzdálené vsi bylo rovněž 
nerentabilní, proto zemědělec prodal krávy do Anglie a my se opět vrátili 
k mléku s několikaměsíční trvanlivostí. 
  
Nabízí se vzpomínka na krávy v místním JZD, dávno zrušeném, stejně jako 
vzpomínka na mlékárnu v centru města, též dávno zrušenou… 
 

Stavba obchodního střediska  
 
První příprava na výstavbu nákupního centra Kaufland na okraji Kyjova       
ve směru na Svatobořice započala již v březnu.   
Krátce po začátku zemních výkopových prací přišla překvapivá zpráva,       
že stavaře vystřídali archeologové. Bylo zde totiž, jak se ukázalo, odkryto 
rozsáhlé pohřebiště z doby stěhování národů. Práci archeologů sice ztěžovaly 
časté deště, které opakovaně zalévaly vykopané jámy s nálezy, ale navzdory 
tomu bylo brzy jasné, že bylo objeveno největší kompletně archeologicky 
dokumentované pohřebiště s nebývalou koncentrací jednotlivých hrobů       
na poměrně malém prostoru. K radosti archeologů byly kostry dobře 
zachovány. Na světlo po mnoha staletích přišlo mnoho různorodých předmětů, 
např. meč v dřevěné pochvě, štít s kovovou poklicí, kopí různých tvarů        
a velikostí. V jednom z mála ženských hrobů ležely ozdobné spony a vědro 
kované bronzovým plechem. Byly nalezeny i pozůstatky koní a psů. Celkově 
bylo odkryto přibližně 250 hrobů z nichž asi 240 patřilo ke kultuře 
langobardské, další pak ke kultuře únětické. Mezi odborníky se hovořilo       
o senzaci, protože se jednalo o největší známé pohřebiště Langobardů       
na území naší republiky. 
 
Objevy zaplňovaly mnoho sloupců v novinách a záchranné práce archeologů 
probíhaly až do konce listopadu, kdy se kvůli chladu ukryli pod speciální 
stany. 
 
Přes tyto události se stavební práce nezastavily. Celý prostor byl oplocen, 
takže jsme jejich průběh nemohli pozorovat zblízka, ovšem ruch a přítomnost 
stavebních strojů ve všední dny i o víkendech dával tušit, že příští rok      
na jaře bude hotovo. 
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CCEENNYY    
 
Ceny v obchodech jsou v některých případech hodně rozdílné a při troše 
nepozornosti můžeme utratit zbytečně vysoké částky. Na druhou stranu 
pečlivé sledování cen v jednotlivých obchodech a jejich vzájemné porovnávání 
by vyžadovalo tolik času, že bychom vlastně nemuseli dělat nic jiného. Naše 
poštovní schránky jsou denně plněny křiklavě barevnými letáky plnými 
výhodných slev a skvělých akcí, ovšem musíme být obezřetní. Mnozí z nás již 
nakoupili velmi výhodně zboží, které původně ani nepotřebovali. Pak měli 
dilema: ušetřili nebo zbytečně utratili? Těžká rada…  
Další „smyčkou“ na naši peněženku a na naše přesvědčení, že budeme 
nakupovat raději české výrobky, může být fakt, před který jsme postaveni  
u regálu se zbožím: máslo německé za 27 Kč a máslo české za Kč 35… 
 
Máme v Kyjově několik velikých prodejen potravin, další se buduje a ještě 
další plánuje. Majitelé sídlí v zahraničí a daňový přínos pro naše město      
je nulový. Výhodou údajně může být několik pracovních míst pro lidi 
nezaměstnané. Nikdo se pak již nezabývá faktem, že v jednom obchodě 
přibude pracovní místo, ovšem v jiném z důvodu poklesu tržeb museli 
prodavače propustit.  
 
Uvádím ceny některých potravin v měsíci prosinci. Ceny jsou v korunách     
za 1 kilogram, pokud není uvedeno jinak: 
 
Rohlík, ks 1,50 až 2,- 
Chléb, kg 18 až 35 
Chléb speciální (celozrnný, apod., kg) 40 - 50 
Vepřová krkovička 82 až 93 
Hovězí zadní 190 
Vepřová kýta 89 až 97 
Hovězí kližka 145 
Vepřová plec 79 až 93 
Hovězí krk 147 
Rajčata 65 
Květák, ks 37 
Kapusta 14 
Pór 39 
Hlávkové zelí bílé 13 
Cibule 12,5 
Křen 119 až 170 
Mrkev 13 až 16 
Česnek 132 
Brambory 12,9 
Petržel 37 
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Celer 20 
Jablka 24 
Banány 33,5 
Hrušky 39 
Mléko polotučné, litr 12,90 až 15 
Pivo Budvar ležák 12o, litr 39,8 
Pivo Pilsner Urqell světlý ležák, litr  35,8 
Pivo v akci,  litr 13,8 
Olej stolní v akci,  litr 26,9 
Olej stolní, litr 34 až 44 
Rýže 29 až 42 
Rýže ve varných sáčcích 45 až 52 
Sůl 4,5 
Cukr mletý 21,9 
Cukr mletý v akci 15,9 
Cukr krystal 18,9 
Cukr krupice 19,9 
Mouka hrubá a polohrubá 8,90 až 9,90 
Mouka hladká 8,90až 13,90 
 
 
Obchody mají povinnost uvádět u potravin zemi původu. V našem případě 
pocházel česnek z Číny, celer z Polska, mrkev z Nizozemska, rajčata 
z Maroka, květák z Francie, pór z Belgie, cibule z Rakouska a křen z Velké 
Británie. 
 

ZZÁÁVVĚĚRREEMM  
 
 
V letošním roce jsme s napětím sledovali protestní akcí lékařů, neboť zdraví           
je důležitou veličinou. Zamýšleli jsme se nad událostmi v kyjovské nemocnici  
a uvažovali, do jaké míry je činnost a existence některých místních 
důležitých institucí závislá na rozmarech politiků krajských a republikových. 
Ptali jsme se, jak je možné slyšet chválu a po volbách hanění téhož, a těžko 
se smiřovali s faktem, že sliby politiků jsou jako jarní voda:  rychle přijdou  
a stejně rychle jsou pryč.  
 
Jak můžeme hodnotit rok 2010? Snad bych mohla napsat,  že všeho bylo tak 
akorát. Nezasáhla nás ani nemírná vedra, ani krutý mráz. V domovech jsme 
měli teplo a v ledničkách dobré jídlo, děti byly po celý rok hodné a partneři 
milující. Co bychom si ještě víc mohli přát? A můžeme si přát něco,         
co považujeme za samozřejmost? Co ani nevnímáme, že máme?  
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Od konce druhé světové války a osvobození našeho města uplynulo 65 let. 
Počítáme-li dvacetileté období jako čas pro jednu generaci, narodily se již 
čtyři generace, které žijí v mírové době. Pamětníků ubývá a mladší lidé žijí 
událostmi jinými. Doba světových válek je jim tolik vzdálená, že povídání o ní 
jim připomíná spíše pouze jeden z akčních filmů, kterými nás televize 
zásobuje  dnes a denně v hojném množství. Oslavy či připomínky oné doby 
mladí považují za něco, co se jich netýká. Bylo to dávno, možná se o tom 
učili v dějepisu, možná byli z vědomostí o válečných událostech zkoušeni      
u tabule.  
Každoroční připomínkou osvobození je položení věnců k pomníkům obětí války 
v Bohuslavicích, Boršově a v Kyjově. Na události se však sejde jen  málo lidí, 
spíše starších. Představitelé města pokládají věnce k pomníku, zní slova 
vzpomínky, hraje hudba – ale lidé nevšímavě míjí místo setkání. Spěchají    
za svými zájmy a nezastaví je ani hymna, při které by měli smeknout klobouk 
či čepici a vzdát úctu.  
 
Co nám připomněly čestné salvy, které zazněly při letošním vzpomínkovém 
aktu u gymnázia?  Někomu nic, jiný se  možná lekl, protože neočekával hluk. 
„Tati, proč plaší ptáky?“ ptal se udivený chlapeček sedící na ramenou svého 
mladého otce. Inu – žijeme v zemědělském, a především vinařském kraji, 
takže plašení drzých špačků děti dobře znají. Vlastně jsme šťastní, jen      
o tom nevíme… 
 
 
 
Věra Kellnerová, kronikářka města Kyjova 
15. 6. 2011 
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Kronika města Kyjova za rok 2010 byla přečtena a schválena dne 22.6.2011 

(foto na titulní straně V. Hollerová) 
 

Přílohou ke kronice je kniha fotografií za rok 2010. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

_____________________         ____________________ 
 

     Mgr. František Lukl                            Věra Kellnerová 
    starosta města Kyjova                       kronikářka města Kyjova 

 

 
 
 

 


